
 رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
رئیس سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی ضمن ردشایعه بخشش اضافه خدمت 
سنواتی سربازان حین خدمت به مناسبت روز پدر، ضوابط و مقررات بخشش اضافه خدمت 

سنواتی کارکنان وظیفه حین خدمت را تشریح کرد.
سردارتقی مهری با تکذیب شایعه بخشش اضافه خدمت سربازان به مناسبت روز پدر، 
اظهارکرد: در حال حاضر ابلاغیه جدیدی مبنی بر بخشش اضافه خدمت سنواتی سربازی 

ارسال نشده و سربازان حین خدمت می توانند برابر ضوابط قبلی از بخشش اضافه خدمت 
سنواتی بهره مند شوند.

وی درباره ضوابط و مقررات مربوطه، گفت: در صورتی که در سوابق خدمتی سربازان 
حسن خلق، جدیت در وظایف محوله، ابراز شجاعت و فداکاری و... از سوی فرماندهان تایید 
شود، تمام یا بخشی از اضافه خدمت سنواتی آنان برابر ضوابط مورد بخشش قرار می گیرد.

رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.

عادلــه کشــمیری مدیرکل فرهنگ و ارشــاد اســلامی 
گلســتان در آییــن اختتامیــه جشــنواره شــعر دفــاع 
مقــدس اســتان گلســتان، گفــت: ادبیات دفــاع مقدس 
معاصــر  تاریــخ  از  دوره درخشــان  یــک  برگیرنــده   در 

کشورمان است.
مومنی :گلســتان -  به گــزارش روابط عمومی اداره کل 
فرهنگ و ارشــاد اسلامی گلســتان، آیین اختتامیه مجازی 
جشنواره شعر دفاع مقدس استان گلستان )تپش های ماندگار 
12( و )گلپونه های آتش 8( با حضور مدیران کل فرهنگ و 
ارشــاد اسلامی،کانون پروش فکری کودک و نوجوان و حفظ 
آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان گلستان و جمعی از 
شاعران گلستانی در شامگاه چهارشنبه 10 دی ماه برگزار شد.

در ابتدای مراســم عادله کشــمیری مدیرکل فرهنگ و 
ارشاد اسلامی گلستان ضمن گرامیداشت ایام فاطمیه و دهه 
زنده نگهداشــتن نام و یاد سردار دل ها حاج قاسم سلیمانی 
و خیر مقــدم به مهمانان حاضر در آییــن اختتامیه، گفت: 
ادبیات دفاع مقدس در برگیرنده یک دوره درخشان از تاریخ 
معاصر کشورمان است و مشتمل بر آرمان هایی است و نسل 
 جدیدی از نویســندگان و طیف تــازه ای از مخاطبان را به

 حوزه ادبیات معرفی کرد.
وی ضمن اشــاره به ادبیات پیش و بعد از انقلاب، افزود: 
ادبیات انقلاب خصوصا دفاع مقدس طیف وسیعی از مردم را با 
خود همراه کرد و ژانری با عنوان ادبیات دفاع مقدس پدید آمد 
که بسیار مورد استقبال حتی در میان نسل جوان قرار گرفت.

کشمیری ادامه داد: جشنواره شعر با دفاع مقدس از سال 
83 به همت اداره کل فرهنگ و ارشــاد اسلامی شکل گرفت 
و از سال 94 و پس از امضای تفاهم نامه همکاری با اداره کل 
حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس، به صورت دوسالانه 

جشنواره تپش های ماندگار و گلپونه های آتش برپا شد.
وی درباره این دوره از جشــنواره، گفــت: پیرو فراخوان 
جشنواره شــعر دفاع مقدس با محورهای مقاومت، گام دوم 
و دفاع مقدس و ایثار و شــهادت در تابســتان 99 در دو رده 
ســنی بزرگ ســال و کودک و نوجوان قریب به 170 اثر به 

دبیرخانه جشنواره رسید.
کشمیری در پایان ضمن قدردانی از کلیه عوامل برپایی و 
شرکت کننده در این رویداد ارزشی، گفت: نظر به شیوع کرونا و 
 در راستای رعایت پروتکل های بهداشتی، اختتامیه جشنواره به 
صورت مجازی، همزمان با سالگرد عروج سردار سپهبد شهید 

حاج قاسم سلیمانی برپا شد.  
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مسیر مقاومت تغییر نمی کند، آمر 
ترور حاشیه امن ندارد

در اولین سالگرد ترور و شهادت سردار سلیمانی و ابومهدی المهندس اعلام شد

 در اولین سالگرد ترور و شهادت سپهبد قاسم سلیمانی، فرمانده پیشین سپاه قدس 
جمهوری اسلامی ایران در عراق به دست امریکا، تأکید شد که مسیر نیروی قدس و 
مقاومت با شیطنت های امریکا تغییر نمی کند. رئیس قوه قضائیه هم تصریح کرد که 
آمر ترور شهید سلیمانی در حاشیه امن قرار ندارد. نمایندگانی از محور مقاومت هم 
بر ادامه راه شهید سلیمانی تأکید کردند. مراسم اولین سالگرد شهادت سردار سلیمانی 
و ابومهدی المهندس و یاران شان صبح جمعه با حضور جمعی از مسئولان لشکری و 
کشوری و خانواده شهدا در محیط باز دانشگاه تهران و با رعایت پروتکل های بهداشتی 
برگزار شد. حجت الاسلام والمسلمین سید ابراهیم رئیسی، رئیس قوه قضائیه و سردار 
قاآنی، فرمانده نیروی قدس سپاه به همراه نمایندگانی از محور مقاومت در کشورهای 
منطقه در این مراسم ســخنرانی کردند. سرلشکرحسین سلامی، فرمانده کل سپاه 
پاسداران، حجت الاسلام والمسلمین سید محمود علوی وزیر اطلاعات، حجت الاسلام 
والمسلمین غلامحسین محسنی اژه ای، معاون اول قوه قضائیه، سردار حسین اشتری 
فرمانده نیروی انتظامی و سردار محمدرضا نقدی معاون هماهنگ کننده سپاه، سردار 
محمد شیرازی رئیس دفتر فرماندهی کل قوا، سردار محمد حجازی جانشین فرمانده 
نیروی قدس ســپاه، محسن هاشمی رفسنجانی رئیس شــورای شهر تهران و رضا 
اردکانیان وزیر نیرو از جمله شخصیت های نظامی و سیاسی حاضر در این مراسم بودند.

رئیس قوه قضائیه در سخنان خود با بیان اینکه به تعبیر رهبری، مکتب سلیمانی 
باید برای مردم تبیین شــود، به بیان ویژگی های این مکتب پرداخت. به گفته سید 
ابراهیم رئیسی، اخلاص، بصیرت، ولایتمداری، مردمی  بودن، دعا و تضرع و توسل از 
ویژگی های مهم مکتب سلیمانی است که هر کدام از این عناصر در حد بالا در زندگی 
و فکر و رفتار آن شهید بزرگوار ساری و جاری بوده است. رئیس دستگاه قضا با بیان 
اینکه ایدئولوژی مقاومت، دستگاه استکبار را برهم ریخته است، گفت: ترور حاج قاسم 
نشان می دهد که آنان به استیصال و بیچارگی رسیده اند. این یعنی استیصال دشمن 
در منطقه. این حاج قاسم سلیمانی بود که در منطقه تولید قدرت کرد و این قدرت 
هرگز نباید رو به سردی بگذارد. رئیسی همچنین با اشاره به ضرورت انتقام گیری از 
مسببان ترور شهید سلیمانی، تصریح کرد: جلوه هایی از انتقام سخت پیدا شده است 
اما دشمن منتظر انتقامی سخت باشد. آنچه تاکنون دیده اند جلوه هایی بوده است اما 
منتظر انتقام اصلی باشند. زمان و مکان آن را جبهه مقاومت مشخص خواهد کرد و 
دشمن بداند زندگی از این پس برایش سخت خواهد بود. اخراج دشمنان از منطقه و 
کیفر عاملان و آمران این جنایت از جلوه های این انتقام سخت خواهد بود. وی افزود: 

دشمن تصور نکند که اگر کسی در قامت رئیس جمهوری امریکا آمر این جنایت بود 
دیگر در یک حاشیه امن قرار خواهد داشت. هرگز این طور نیست و آمران و عاملان 

این جنایت در هیچ جای دنیا امنیت نخواهند داشت.
سردار اسماعیل قاآنی، فرمانده نیروی قدس سپاه هم با بیان اینکه هرچه از شهید 
سلیمانی گفته شود، باز هم کم است، گفت: شهید سلیمانی مرد میدان مقاومت بود، اما 
مقاومت را از درون خود شروع کرد. معرفت، عبادت، اخلاص و ایثار و همه ارزش های 
انســانی و اسلامی درون کلمه »مقاومت« جای دارد.وی افزود: از شهید سلیمانی در 
بعد فرماندهی و نظامی خیلی تعریف شده است اما منطق دقیق یکی از ویژگی های 
برجسته او بود؛ او در همه میدان هایی که وارد شد با منطق وارد شد، اما وقتی طرف 
مقابل منطق را متوجه نشد، با زبان دیگری با او حرف زد. فرمانده نیروی قدس با اشاره 
به سایر ویژگی های شهید سلیمانی گفت: نگاه راهبردی، بصیرت عمیق و تبدیل هر 
تهدید به فرصت جزو ویژگی هایی است که آنها که شهید سلیمانی و شهید ابو مهدی 
را به عنوان الگو قرار می دهند، باید این ویژگی ها را درون خود نهادینه کنند. شــهید 
سلیمانی بر مدار ولایت و پذیرش جایگاه رفیع ولایت در همه ارکان زندگی اش توجه 
داشــت؛ او ولایت مدار بود و من می دیدم چطور به بهترین شکل و بدون درگیری با 
دیگران حرف رهبری انقلاب برای او حرف اساسی بود و سایر نظرات را کنار می زد. 
ســردار قاآنی تصریح کرد: به همه مردم ایران و ملیت های مختلف در سراسر جهان 
می گویم که راه شهید سلیمانی یک رهبر داشته و بزرگی این شهید به این بوده که 
در پرتو آن رهبری عمل کرده و بزرگ شده؛ آن رهبری و آن راه همچنان برقرار است 
و حمایــت از مظلومیت محرومین و تربیت آنها بر مدار زندگی عزتمدارانه مقاومتی 

همچنان ادامه دارد.
وی با اشاره به اینکه پرچم مقاومت در لبنان، فلسطین، سوریه، عراق و یمن برافراشته 
است، گفت: این راه شهید سلیمانی است که همچنان ادامه خواهد داشت.سردار قاآنی 
بابیان اینکه »حداقل سی سال دنبال زدن شهید سلیمانی و شهید ابو مهدی بودند.« 
تأکید کرد: وسوسه ها و شیطنت های رژیم اشغالگر و سعودی جنایتکار باعث شد در 
این دوره، کثیف ترین آدم روی زمین و جنایتکار ترین آدمی که انسانی بی عقل است 
و هیچ اصولی بر فکر او حاکم نیست، جنایتی بکند که در دنیا سابقه نداشته و برای 
هیچ شخصیت سیاسی و نظامی سابقه نداشته است.فرمانده نیروی قدس افزود: آنهایی 
که این کار را کردند بدانند کاری کردند که در سرتاسر عالم، هرکجا یک مردی پیدا 

شود، آمادگی دارد نامردهایی  را که این کار را کردند به سزای عمل شان برسانند. 

ادبیات دفاع مقدس 
در برگیرنده یک دوره 

درخشان از تاریخ معاصر 
کشورمان است

اگر این روزها می بینیم که در فضای اقتصادی دلالان و ســودجویان 
رشد کرده اند و از هر فرصتی برای نفع بردن خود استفاده می کنند قبل 
از هر موضوعی باید فضای ایجاد شده در اقتصاد را تحلیل کنیم و ببینیم 
چه عواملی باعث شده اقتصاد کشور درگیر رفتارهای منفعت طلبانه شود.

یکــی از مهم تریــن دلایل؛ تضعیف بخش های مولد و تولید اســت. 
سرمایه گذاران به دلیل اینکه نمی توانند آینده را پیش بینی کنند و همواره 
شاهد تعدد تصمیم گیری هایی هستند که بعضاً در تضاد با حوزه تولید 

است، حاضر به انجام فعالیت های تولیدی نیستند.
ســرمایه گذاری؛ به زمان طولانی نیاز دارد تا به نتیجه برســد بدین 
جهت اگر اطمینان به آینده وجود نداشــته باشــد سرمایه گذار ریسک 
ســرمایه گذاری را متقبل نمی شود. اما این امر فرصت را برای گسترش 
فعالیت واســطه ها فراهم می کند. نبود فضای مناسب کسب و کار، عدم 
ثبات قوانین، نوسان نرخ ارز، تغییرات پی در پی آیین نامه ها و مقررات 
و همچنین عدم پیش بینی پذیری آینده باعث شــده است که فضا برای 
فعالیت دلالان و ســودجویان بیش از فعالان اقتصادی و تولیدکنندگان 

فراهم شود.
اگر شاهد این هستیم که قیمت خودرو، مسکن و امثالهم مرتب تغییر 
می کند به دلایل مطرح شده است. واسطه ها با سرعت در چنین فضاهایی 
وارد می شوند تا بتوانند سود ببرند. معتقدم سیاست های اشتباه گذشته 
که مربوط به امسال و سال گذشته نیست باعث شده این روزها اقتصاد 

ایران از تحریم اثرپذیری بیشتری داشته باشد.
تولید و ســرمایه گذاری مقوله بلندمدت است یعنی سال های خیلی 
دور باید سیاستگذاران برای رونق تولید برنامه ریزی و سرمایه گذاران را 
تشویق به سرمایه گذاری می کردند. اگر از سال های پیش برای صادرات 
و رسیدن به بازارهای پایدار تلاش شده بود می توانستیم بازار برخی از 

کشورها را با محصولات خود گره بزنیم. 
این امر حتی می توانســت جلوی تحریم ها را بگیرد. وقتی کشــوری 
به محصولات ایران وابســته باشــد حاضر نیســت زیربار سیاست های 
تحریمی برود و تمام ســعی خود را می کند تا ســطح همکاری هایش 
 را حفــظ کنــد. بدیــن جهت سیاســتگذاران بــا دیپلماســی قویتر

 می تواننــد اقتصاد ایران را به اقتصاد جهانــی، منطقه ای و پیمان های 
موجود پیوند بزنند.

در نهایت باید عنوان کرد، راهکاری که برای فاصله گرفتن از فضای 
سودجویانه توصیه می شــود، اصلاح ساختار فضای کسب و کار، توجه 
ویژه به بخش خصوصی و افزایش دیپلماســی با هدف افزایش صادرات 
کالا اســت. اگر سیاســتگذاران چنین موضوعاتی را دنبال کنند یقیناً 
اقتصاد قابل پیش بینی و باثبات خواهد شد. ما نباید فضایی ایجاد کنیم 
که تحریم کنندگان براحتی بتوانند ما را تحریم کنند. بســتن دســت 
تحریم کنندگان تنها با تعامل و گره خوردن منافع اقتصادی کشــورها 

با ایران میسر است.

سرپرست سازمان صنعت، معدن و تجارت لرستان اعلام کرد: 
برای جلوگیری از قاچاق کالا و احتکار کالاهای موردنیاز مردم، ثبت 
اطلاعات انبارهای کالا در استان در سامانه جامع انبارها و مراکز 
نگهداری کالا اجباری است.خبرنگار آوای اقتصاد سیما گودرزی 
/ به گزارش روابط عمومی سازمان صنعت،معدن و تجارت استان 
لرستان دکتر بختیار رازانی افزود: با توجه به اینکه ثبت کالاهای 
موجــود در انبارها می تواند علاوه بر جلوگیری از قاچاق کالا، به 
شناسایی بهتر محتکران هم کمک کند، به همین دلیل تمامی 
انبارهای کالا در لرستان می بایست در این سامانه به ثبت برسد.

وی ادامه داد: براســاس ماده هــای ۵ و ۶ قانون مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز، وزارت صنعت،   معدن و تجارت و سازمان های صمت 
در استان ها باید با همکاری سایر دستگاه های اجرایی ذیربط با 
اســتفاده از سامانه نرم افزاری به شناسه دار کردن تمامی انبارها 
و مراکــز نگهداری کالا و ثبت مشــخصات مالــک کالا با هدف 
شناسایی کالاهای قاچاق اقدام کنند.رازانی ادامه داد: برای اجرای 
دقیق این مواد قانونی تمامی مراکز نگهداری و ذخیره سازی در 
سامانه جامع انبارها ثبت اطلاعات می شوند، در راستای اجرای 
این طرح، می بایست اطلاعات تمامی کارخانه ها،  واحدهای صنفی 
و معادن استان در سامانه ثبت شود.وی با بیان اینکه باید تمامی 
واحدهای مربوطه تا پایان سال اطلاعات خود را در این سامانه به 
ثبت برسانند، اظهار داشت: براساس ماده ۵ قانون مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز، تمامی اشخاص حقیقی و حقوقی مکلف به رعایت این 
قانون هستند و وارد کردن اطلاعات خلاف واقع یا ناقص یا با تاخیر 

در سامانه این قانون جرم است.

ثبت اطلاعات انبارهای کالا در 
سامانه جامع انبارهااجباری است
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فرصت های باقی مانده را از بین نبریم
تحریم واژه ای اســت که دهه هاست با اقتصاد ایران عجین شده و سایه 
ســنگین آن در برهه های زمانی مختلف توانسته بیشترین تاثیر را بر وضع 
اقتصادی کشور داشته باشد. نفت به عنوان حلقه اتصال ایران به جهان در 
پوشش روابط تجاری و سیاسی به عنوان عاملی شناخته شده که قدرت را 
انحصاری به دولت واگذار می کند و از آنجا که افسار این اقتصاد از دیرباز 
در دســتان صادرات نفتی بود، بنابراین به شدت به رویدادهای بین المللی 
واکنش نشــان می دهد. به همین دلیل اســت که همواره از نفت به عنوان 

ایران استفاده می شود. ابرازی علیه 
در دولت نهم و دهم درآمد نفتی بالغ بر ۶07 میلیارد دلار بوده است، 
امــا به دلیل عدم توزیع مناســب این درآمد و اعمــال مجدد تحریم های 
بین المللی، اقتصاد در ســال 91 با تورم شــدید روبه رو شد. همین اتفاق 
در دولــت یازدهــم نیز رخ داد و با درآمدی بالغ بر 273 میلیارد دلار و با 
وجــود تحریم های بین المللی تورم و رکود دوباره به اقتصاد بازگشــت. اما 
در دولــت دوازدهم صفحه  تازه ای در اقتصاد ایران ورق خورد که شــبیه 
هیــچ دوره ای در تاریخ بعد از انقــلاب نبود. تلاش هایی که دولت یازدهم 
برای شــکل گیری برجام و گشایش های اقتصادی انجام داده بود با خروج 
یک طرفه آمریکا از برجام ناموفق ماند و تشــدید تحریم ها از جنس نفتی 

باعث شــد تا کشور در فشاری بیش از قبل قرار گیرد.
 اقتصادی فرتوت

برای کشوری که بخش بزرگی از درآمدهای آن وابسته به صادرات نفت 
و مشــتقات آن به صورت خام اســت پیامد تحریم ها کوچک شدن اقتصاد 
به اندازه 7 درصد در ســال گذشته است. در سال 97 رشد واقعی اقتصاد 
حدود منفی ۵ درصد بوده که بخش صنعت با منفی ۶/ 9 درصد بیشترین 
کاهش را تجربه کرده اســت. سیاســت هایی که بانک مرکزی در این سال 
برای مقابله با تحریم ها اتخاذ کرد پیاده ســازی سیســتم چندنرخی ارز و 
پیمان ســپاری ارزی بود. در سیســتم چند نرخی ارز یک نرخ ارز رسمی 
پایه به همراه چندین نرخ ارز مجاز و رســمی دیگر در اقتصاد وجود دارد 
و مقــام پولی از این طریق با منابــع ارزی در اختیار ضمن حفظ نرخ ارز 
رســمی پایه به کاهش نوسان های نرخ ارز در اقتصاد می پردازد. از معایب 
این سیستم، می توان از محدودیت فروش ارز با نرخ رسمی، عدم شفافیت 
جریان تجاری، ســفته بازی و رانت جویی، تخصیــص یارانه ضمنی ارز به 
صنایع و وجود نوســان های زیاد در بازار ارز نام برد. نظام پیمان ســپاری 
ارزی با تعریف ســقف میزان صادرات، صادرکننده را مکلف به بازگرداندن 

ارز به کشور می کند.
نتیجه این سیاست گذاری ها این شد که نسبت به پیش از تحریم ها، 8/ 
1درصــد از اقتصاد غیرنفتی ایران از بین رفت که در قیاس با بخش نفت، 
کمرنگ بوده اســت. اجرای هر یک از این نظام ها بدون داشــتن برنامه و 
شیوه های مدیریتی صحیح منجر به ایجاد سردرگمی و صدور بخشنامه های 
متناقضی شــد که تبعات آن رانت جویی برای عده ای شــد که انحصار این 
بخش ها در دســت آنان بود. داده های مرکز آمار ایران حاکی از آن اســت 
که رشد اقتصادی سال 98 به منفی 7 درصد رسید. نگاهی به درآمدهای 
نفتی حاکی از آن اســت که این درآمدها از 119 میلیارد دلار در ســال 
90 به حدود 9 میلیارد دلار در ســال 98 رسیده است. کاهش درآمدهای 
نفتی و تاثیر چشــمگیر آن بر کســری بودجه دولتی، بار هزینه ای ناشی 
از شــیوع کرونا بر بخش بهداشــت و درمان و خدمات و برداشت ریالی از 
منابع صندوق توســعه ملی و افزایش تنخواه گردان خزانه، تورم فزاینده ای 
را بــه بخش های مختلف اقتصادی تحمیل کرد. رشــد نقدینگی در ۶ ماه 
اول سال 99 معادل 1/ 17 درصد و در یک سال منتهی به پایان شهریور 
ســال 99، 2/ 3۶ درصد و رشد پایه پولی در یک سال اخیر 1/ 2۶ درصد 
بوده اســت. کوچک تر شدن سهم بخش استخراج نفت و گاز طبیعی به 3/ 
14 درصد به دلیل تحریم ها و بخش خدمات به منفی ۵/ 3 درصد به دلیل 
 شــیوع کرونا و در نهایت انقباض ۵/ 3 درصدی اقتصاد کشــور در سه ماه 
نخســت سال جاری حکایت از آن دارد که دولت نتوانسته حتی در زمینه 
مدیریــت داخلی که رابطه مســتقیم بــا تحریم ها نیز نــدارد به گونه ای 

کند. عمل  شایسته 
از حرف تا عمل

بحث انحصارگری و قدرت طلبی دولت در اقتصاد ایران موضوعی اســت 
که سالیان متمادی با مخالفت شدید اقتصاددانان و فعالان بخش خصوصی 
روبه روســت. ناکارآمدی نظام اقتصادی از زمانی چهره واقع گرایانه به خود 
گرفــت که دولت تمام تقصیرات را بــر گردن تحریم های خارجی انداخت 
در حالی که مقصر اصلی، خود تحریمی های داخلی و عدم توجه به نظرات 
کارشناسانه بخش خصوصی بود. البته نمی توان اثرات تحریم های خارجی 
را نادیده گرفت، اما محدودیت هایی که می توانســت با تصمیمات صحیح و 
کارآمد به فرصت های مناســب تبدیل شوند، اهرم فشاری بر تولیدکننده 
شدند. حال با قوت گرفتن پیروزی جو بایدن در انتخابات آمریکا و احتمال 
بازگشت کشورش به تعهد برجام این سیگنال را به سران دولت داده تا از 
فرصتی که ممکن است در آینده ایجاد شود، حداکثر استفاده صورت گیرد.

به نظر می رسد آنچه بیش از تحریم به اقتصاد کشور آسیب زده، شکاف 
عمیق میان تصمیم گیری و نحوه اجرا و عملکرد اســت. مســائلی همچون 
آزادسازی و خصوصی سازی به شــکل قانون تدوین شد، اما اجرای ناقص 
آنها باعث شد تا تصمیمات غلط مشکلات را پیچیده تر کند. در حال حاضر 
مشکل اساسی تحریم ها و برداشتن آنها نیست، بلکه فرصتی است که با تکیه 
بر توانمندی های داخلی می توانست به سمت تقویت بنیان های اقتصاد خرد 
و مناسب سازی سیاست های داخلی برود، اما دولت همت و تلاش چندانی 
در ایــن خصوص به خرج نداد و سیاســت ها تبدیل به ابزاری برای خروج 
ارز برای واردات کالاهایی شد که مشابه داخلی آن وجود داشت. در حوزه 
صادرات غیرنفتی اقدامات انجام شده در قالب قوانین برنامه و سایر قوانین 
 عمدتــا کوتاه مدت و مقطعی بــوده و عدم برنامه ریزی صحیح و حمایت از

 صادرکنندگان جهت حفظ بازارهای صادراتی باعث شد تا صادرات کشور 
در ارقام پایین باقی بماند.

 فرصت آخر
در این ماه های باقی مانده به پایان دولت دوازدهم، شاید به جای منتظر 
ماندن برای بازگشــت آمریکا به تعهدات برجامی، بهتر باشــد از فرصت به 
وجود آمده بهره  ببریم و مواردی را که مورد غفلت واقع شــده اند، ســر و 
ســامان ببخشــیم. در ابتدا باید در رفع تحریم هــای داخلی مانند قوانین 
ســختگیرانه و بعضا تنگ نظری ها و تفسیرهای غلط از طریق مساعد کردن 
فضای کســب و کار، تسهیل فرآیندها و حذف عملی قوانین مخل به ویژه 
در محدودیت های اجتناب ناپذیری که شیوع کرونا بر کسب و کار تحمیل 

کرده، گام برداشت.
بــا شناســایی ظرفیت هــا و توان داخلی بــه ویژه صنایعــی که تولید 
آنهــا نیاز به تکنولوژی پیشــرفته ای ندارد و پرهیــز از تحمیل هزینه های 
مبادلــه به بخش های تولیدی، برای برون رفــت از رکود برنامه ریزی کرد. 
افزایــش ظرفیت تولید با پرهیز دولت از کنترل قیمت ها، تشــدید نظارت 
و قیمت گــذاری دســتوری تا بنگاه های اقتصادی بتواننــد برای تطبیق با 
شــرایط انعطاف پذیر باشند. با اجتناب از فشار به منابع بانک مرکزی -که 
منجر به رشــد نقدینگی خواهد شــد- و حذف نظام دو نرخی ارز می توان 
امید داشــت که کشور از شــرایط بحرانی عبور خواهد کرد. بهره گیری از 
شــرکت های دانش بنیــان و جذب ســرمایه گذاری های خارجی در حوزه 
فناوری و نوآوری در راســتای تجاری سازی نتایج تحقیق و توسعه، امکان 
تولید نسل جدید این محصولات با قابلیت های بالاتر و ارزش افزوده بیشتر 

و مداوم را فراهم می سازد.

در راســتای بهبــود وضــع معیشــت 
خانوارهای کارگری، طرح افزایش هر شش 
ماه یکبار دستمزد کارگران از سوی تعدادی 

از نمایندگان مجلس به جریان افتاد.
پــس از آنکه در هفته های اخیر مقامات 
کارگری قول مساعد وزارت کار برای بازنگری 
دســتمزد در نیمه دوم سال را یادآور شدند 
و نســبت به عدم ترمیم دستمزد کارگران 
در نیمه دوم ســال اظهار گله مندی کردند، 
تعدادی از نمایندگان کمیسیون اجتماعی و 
فراکسیون کارگری مجلس نیز اصلاح شیوه 
تعیین دســتمزد کارگران را خواستار شده 
و نســبت به افزایش حقوق کارگران اعلام 
موضــع کردند تا جایی کــه حتی برخی از 
نمایندگان اعــلام کردند که زیر بار افزایش 
کمتر از 40 درصد حقوق کارگران در ســال 

آینده نمی روند.
این موضوع البته با واکنشهای مختلفی از 
سوی مقامات دولتی، کارفرمایی و کارگری 
روبه رو شــد؛ به نحوی که مقامات دولتی و 
کارفرمایی اعلام کردند که مسئولیت تعیین 
دســتمزد کارگران با شورای عالی کار است 
و افزایش حداقل مزد به شــکل ســه جانبه 
و از طریق شــورای عالــی کار صورت می 
پذیرد. مقامات کارگری نیز رویکرد مجلس 
در ایــن خصوص را دلســوزانه و در جهت 
تقویت معیشــت کارگران قلمداد کردند و 
از مجلس خواســتند تا بــرای بهبود وضع 
معیشــت و ارتقای قدرت خرید کارگران به 
موضوع افزایش دســتمزد ورود کنند. آنها 
حتی پیشنهاد ارائه طرح اصلاحیه ماده 41 
قانون کار، تغییر ترکیب اعضای شورای عالی 
کار و حضور یک نماینده مجلس در جلسات 
مزد را مطرح کردند و مجلس را برای ترمیم 

دستمزد کارگران به یاری طلبیدند.
در همین راســتا حاتم شاکرمی ـ معاون 
روابط کار وزارت تعاون،کار و رفاه اجتماعی 
با اشــاره به برگزاری دو جلسه برای تعیین 
حداقل دســتمزد ســال 1399، اعلام کرد: 
عددی که کمیته مزد شــورای عالی کار در 
مورد هزینه های ســبد معیشــت محاسبه 
و تعییــن می کند به دلیل عــدم توانایی و 
آمادگی واحدهای تولیدی و صنعتی و شرایط 
اقتصادی کشور هیچ سالی به طور کامل در 
تعیین دستمزد لحاظ نشــده و نتوانستیم 

به این دلیل رقم به دســت آمده برای سبد 
معیشت را به عنوان حداقل دستمزد کارگران 
در شورای عالی کار مصوب کنیم، به همین 
منظور در کنــار افزایش حداقل مزد تلاش 
کردیم تا بخشــهایی مثل بن خواربار، حق 
مســکن و پایه ســنواتی را افزایش دهیم و 
سهم مجموع مزد و مزایا از هزینه های سبد 
معیشت را بالا ببریم. وی تاکید کرد که هیچ 
مرجعی تا به امروز به جز شــورای عالی کار 
مسئولیت تعیین دستمزد را نداشته مگر اینکه 
مجلس بخواهد ساز و کار تعیین مزد را تغییر 
بدهد. به گفته شاکرمی اگرچه اظهارنظرهای 
نمایندگان مجلس یا نمایندگان کارگری و 
کارفرمایی دلسوزانه است ولی این اظهارنظرها 
شــخصی است و چنانچه مجلس می خواهد 
تصمیمــی در این باره بگیرد، این از مباحث 
مطرح شــده در شورای عالی کار کاملا جدا 
است. به عبارتی مراد از اظهار معاون وزیر کار 
این است که مسیر تعیین حداقل دستمزد 
کارگران از شــورای عالی کار می گذرد مگر 
اینکه الزام قانونی برای تغییر شــیوه تعیین 

دستمزد به وجود آید.
پیــش از این برخی از فعالان حوزه کار و 
مقامات کارگری تاکید کرده بودند که منعی 
برای بازنگری دســتمزد در نیمه دوم سال 

وجود ندارد و در ماده 41 قانون کار اشــاره 
نشده که دســتمزد تنها یکبار در سال باید 

تصمیم گیری شود.
تاکید کارشناسان و مقامات کارگری برای 
افزایش دوبار در سال حقوق کارگران از زمانی 
آغاز شــد که به گفته نمایندگان کارگری، 
وزارت کار قول مســاعد داد که در نیمه دوم 
سال 1399، موضوع ترمیم دستمزد کارگران 
را در دستور کار قرار دهد اما این اتفاق نیفتاد 
و درخواســت کانون عالی شوراهای اسلامی 
کار برای تشــکیل جلسه ترمیم دستمزد و 
نامه نگاری با دبیرخانه شورای عالی کار نیز 
به نتیجه نرسید تا در نهایت معاون وزیر کار 
اعــلام کرد که چون به پایان ســال نزدیک 
می شویم، تصمیم گیری مجدد برای ترمیم 

دستمزد مورد موافقت قرار نگرفت.
علی حیدری - فعال کارگری در این باره 
به ایســنا می گوید: دستمزد پس از امنیت 
شــغلی مهمترین دغدغه کارگران به شمار 
مــی رود که در تامین معاش و حداقل های 
زندگی خانوارهای کارگری اثرگذار است. با 
توجه به آنکه نوسان نرخ ارز و افزایش هزینه 
ها باعث شــده تا قــدرت خرید کارگران به 
شدت کاهش یابد و افزایش حداقل دستمزد 
نتوانسته نیازهای معیشتی آنها را برطرف کند، 

لازم است دستمزد کارگران بیش از یک نوبت 
در سال بررسی و تعیین شود.

بــه اعتقاد وی در قانون هیچ منعی برای 
افزایش حقوق کارگران بیش از یک نوبت در 
سال وجود ندارد و با توجه به آنکه مجلس نیز 
چنین طرحی را در دستور کار دارد پیشنهاد 
می شود دستمزد در نیمه دوم سال بررسی و 
متناسب با شرایطی تورمی و وضعیت معیشتی 

کارگران ترمیم شود.
علی اصلانــی - رئیس کانون شــورای 
اســلامی کار البرز هم در گفت و گو با ایسنا 
درباره طرح افزایش هر شش ماه یکبار حقوق 
کارگــران می گوید: این طرح خوب اســت 
ولــی قبل از آن باید زیرســاختهای اصلاح 
شــیوه تعیین دستمزد را فراهم کنیم چون 
در بخش کارگری تعیین دســتمزد فرایند 
خاص خود را دارد و توســط شــورای عالی 
کار صــورت می گیرد لذا اول باید مشــکل 
زیرساخت را برطرف کنیم بعد به کارفرمایان 
بخشــنامه کنیم که دوبار در ســال افزایش 
حقوق بدهند لذا در صورتی که زیرساختهای 
حمایت از تولید و کاهش هزینه های کارفرما 
فراهم شود، کارفرمایان بخش خصوصی این 
آمادگی را پیدا می کنند که دو بار در ســال 
حقوق پرداخت کنند. حمید حاج اسماعیلی 

ـ-کارشــناس حوزه کار نیز معتقد است در 
شرایطی که برخی از کارخانه های تولیدی، 
خودروسازی و لوازم خانگی به افزایش قیمتها 
و تغییر تعرفه ها روی آورده اند، دســتمزد 

کارگران باید مشمول بازنگری شود.
وی بــا بیــان اینکه قانــون منعی برای 
بازبینی و بررســی مجدد دستمزد در سال 
ندارد، می گوید: با توجه به آنکه این شرایط 
برای کارگران فراهم نیست که بیش از یک 
نوبت در سال دستمزدشان مورد بررسی قرار 
گیرد بهتر است مجلس به این قضیه ورود و 
راهکار منطقــی پیش بینی کند تا چنانچه 
شــرایط اقتصادی به هر دلیلی دچار نوسان 
و تغییر شد، دســتمزد کارگران متناسب با 
شرایط اقتصاد و وضعیت کارگاه ها و مسائل 

بین کارگر و کارفرما بازنگری شود.
فتح اله بیــات - رئیس اتحادیه کارگران 
قراردادی و پیمانی هم تاکید دارد در شرایطی 
که قیمت کالاهای اساســی و اقلام مصرفی 
در طول سال بیش از چند نوبت افزایش می 
یابد و تولیدکنندگان چندین بار روی قیمت 
اجناس خود اضافه می کنند شایسته نیست 
دستمزد کارگران مورد بازنگری قرار نگیرد و 

قدرت خریدشان ثابت بماند.
براساس طرح جدید تعدادی از نمایندگان 
مجلس، دســتمزد کارگران دوبار در ســال 
تعیین شــده و هر شــش ماه یکبــار مورد 
بررســی قرار می گیرد و شــورای عالی کار 
نســبت به افزایش آن متناسب با نرخ تورم 
تصمیم گیری می کند. طرح تغییر در نحوه 
تعیین میزان افزایش حقوق کارگران که ظاهرا 
آماده شده قرار است جهت اعلام وصول تقدیم 
هیات رئیسه مجلس شود تا مراحل تصویب 
نهایی خود را بگذارند و پس از بررســی در 
کمیســیون اجتماعی و تبدیل به قانون در 
جهت بهبود وضع معیشت کارگران به اجرا 
درآید.کارشناسان بر این عقیده اند که چنانچه 
جلسات بررسی دستمزد در نیمه دوم سال 
نیز به شــکل کارشناسی برگزار شود و ماده 
41 قانون کار به عنوان ملاک و مبنای اصلی 
تعیین حداقل مزد مدنظر قرار گیرد، نتیجه 
بهتری از مذاکرات مزد به دســت می آید و 
قدرت معیشت خانوارهای کارگری متناسب 
با شــرایط اقتصادی و واقعیتهای روز جامعه 

افزایش می یابد.

مجلس برای افزایش حقوق کارگران دست به کار شد

 
 

اخیرا انجمن صنایع لوازم خانگی اعلام کرد که با توجه 
به قیمت مواد اولیه و سایر هزینه های تولید، قیمت های 
جدید لوازم خانگی هر بار با ارائه مســتندات به سامان 
حمایت اعلام و در سامانه 124 اظهار می شود که بر همین 
اساس جدیدترین محدوده قیمت مهم ترین کالاهای لوازم 

خانگی را در این گزارش بررسی کردیم.
خردادماه امسال، افزایش قیمت لوازم خانگی خبرساز 
شد، به طوری که لوازم خانگی ایرانی 2۵ تا 30 درصد و 
کالاهای خارجی که عمدتا به صورت قاچاق وارد کشور 
می شود تا 100 درصد افزایش قیمت داشت. در نهایت 
سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان اعلام 
کرد کــه در قیمت های لوازم خانگی بازنگری شــده و 
تلویزیون حداکثر 20 درصد و سایر لوازم خانگی حداکثر 
2۵ درصد مجاز به افزایش قیمت نسبت به بهمن سال 
گذشته هستند . این سازمان همچنین تولیدکنندگان 
را ملزم کرد که قیمت های خود را در سامانه 124 درج 
کنند که ملاک بازرسی از واحدهای صنفی قرار گیرد. 

با این حال اخیرا عباس هاشمی- دبیر انجمن صنایع 
لوازم خانگی ایران، درباره نحوه تعیین قیمت لوازم خانگی، 
گفته بود که در همان جلسه تولیدکنندگان با سازمان 
حمایت توافق کردند که بــا توجه به تغییرات نرخ ارز، 
قیمت مواد اولیه و ســایر مولفه های تاثیرگذار بر قیمت 
لــوازم خانگی این افزایش قیمت در آن مقطع پذیرفته 
شده، اما هرگونه تغییر در نهاده های تولید این حق را برای 

واحدهای تولیدی محفوظ می دارد که قیمت محصولات 
خود را متناسب با قیمت نهاده های تولید افزایش دهند 

یا تعدیل کند.
بررســی سامانه 124 که جدیدترین قیمت ها در آن 
درج شده نشان می دهد که در حال حاضر انواع تلویزیون 
32 تا 82 اینچ بین سه میلیون و 200 هزار تومان تا 48 
میلیون تومان قیمــت دارد. همچنین قیمت اجاق گاز 
پنج شعله فردار چهار میلیون 700 تا 9 میلیون و ۵00 

هزار تومان است.
نــرخ فریزر 17 فوت تولید داخل هم بر اســاس این 
سامانه باید بین شــش میلیون تومان تا 12 میلیون و 

۵00 هزار تومان و قیمت یخچال 17 فوت تولید داخل 
بین پنج میلیون تومان تا 11 میلیون و ۵00 هزار تومان 

تومان باشد. 
قیمت یخچال با فریزر بالا یا پایین چهار تا 1۵ میلیون 
تومان و یخچال و فریزر ســاید بای ساید نیز 20 تا 30 
میلیون و 900 هزار تومان در سامانه 124 درج شده است.

همچنین انواع ماشین لباسشویی سفید و نقره ای شش 
کیلویی شــش میلیون 100 تا 10 میلیون و 800 هزار 
تومان، هفت کیلویی 9 میلیون و 400 تا 12 میلیون و 
800 هزار تومان، هشــت کیلویی 10 میلیون و 700 تا 
14 ملیلیون و ۵00 هزار تومان و 9 کیلویی 12 میلیون 

و 100 تا 1۶ میلیون تومان قیمت دارد.
گفتنی اســت که قیمت ها در سامانه 124 بر اساس 
خوداظهاری تولیدکنندگان درج شده و می تواند ملاک 
خریداران قرار گیرد تا لوازم خانگی و یا هر کالای دیگری 

را گران تر از نرخ تعیین شده خریداری نکنند.

 قیمت ها در تیر ماه چقدر بود؟
شــاید به دلیل افزوده شدن کالاهای جدید مقایسه 
دقیق قیمت های حال حاضر سامانه با قیمت های تیرماه 
یعنی بعد از مجوز افزایش 20 تا 2۵ درصدی دقیق نباشد، 

اما ذکر قیمت ها در مقطع قبلی خالی از لطف نیست.
بر این اســاس در تیر ماه امسال محدوده نرخ تعیین 
شــده برای تلویزیون LED ساخت داخل 43 اینچ و ۵۵ 
اینچ به ترتیب سه میلیون و ۵00 هزار تا هفت میلیون 
تومان و پنج میلیون و ۵00 هزار تا 11 میلیون تومان در 

سامانه 124 تایید شده بود.
همچنین نرخ فریزر 17 فوت تولید داخل بین شش 
میلیــون و ۵00 هزار تومان تا 11 میلیون و ۵00 هزار 
تومــان و قیمت یخچال 17 فوت تولید داخل بین پنج 
میلیون و ۵00 هزار تومان تا 10 میلیون تومان و محدوده 
قیمت تعیین شده برای ماشین لباسشویی شش کیلویی و 
هفت کیلویی نقره ای ساخت داخل به ترتیب پنج میلیون 
و ۵00 هزار تا هفت میلیون تومان و پنج تا 11 میلیون 

تومان تعیین شده بود.

لوازم خانگی چند؟

ناامیدی تدریجی نوسان گیران از بازار ارز
بازار ارز چهارمین هفته کم نوسان خود را سپری کرد. 
شرایطی که حاکی از بیم و امید فعالان بازار ارز نسبت به 
آینده تحولات اقتصادی کشور است و به عقیده کارشناسان، 
جدی تر شدن احتمال تصویب لوایح FATF می تواند به زودی 
با ناامیدی نوسان گیران از بازار ارز همراه شود.دومین هفته 
دی ماه در حالی سپری شد که بازار ارز آرام بود. آرامشی 
که از ابتدای آذرماه در این بازار ایجاد شــده و به صورت 
مقاومــت قیمت دلار در کانال 2۵ هزار تومان و مقاومت 
قیمت یورو در کانال 31 هزار تومان خود را نشان داده است.

 توقف دلار و رشد محدود یورو
هفته ای که گذشت کم نوسان ترین هفته بازار ارز طی 
ماه های گذشته بود و در معاملات بازار آزاد دامنه نوسان 
قیمــت دلار از 2۵ هزار و ۶00 تا 2۵ هزار و 800 تومان 
ثبت شد. در مورد معاملات یورو هم در این بازار قیمت هر 
یورو تنها در بازه 31 هزار و 100 تا 31 هزار و 300 تومان 
نوسان داشت. نوسان بسیار کم قیمت در خصوص قیمت 
دلار در سامانه نیما و صرافی های بانکی هم مصداق داشت، 
اما قیمت یورو در این دو بخش از بازار ارز، شرایط نسبتا 
متفاوتی داشت و شیب بسیار ملایم صعودی را تجربه کرد.

به این ترتیب با وجود آنکه قیمت یورو در سامانه نیما 
و صرافی های بانکی در سه روز ابتدایی هفته در محدوده 
31 هزار و 200 تومان تا 31 هزار و 300 تومان نوســان 
داشــت، از روز سه شنبه شــاهد جهش قیمتی بود و در 
صرافی هــای بانکی به قیمت 31 هزار و ۶00 تومان و در 
سامانه نیما به قیمت میانگین 13 هزار ۶90 تومان رسید. 
این درحالی است که در همین زمان در بازار آزاد یورو با 

قیمت 31 هزار و 300 تومان معامله شــد. یکی از دلایل 
بروز این پدیده را می توان در تمایل بیشتر واردکنندگان 
که متقاضیان عمده بازار ارز هستند به خریداری یورو از 

طریق سامانه نیما یافت.

 فعالان بازار در انتظار کاهش قیمت ارز
بازار ارز درحالی برای چهارمین هفته متوالی شاهد توقف 
قیمت ها بود که به طور سنتی در ایام منتهی به تعطیلات 
کریسمس، بازار ارز شاهد جهش موقت بهای ارز بود. اما 
این مسئله امسال رخ نداد که به اعتقاد کارشناسان یکی از 
دلایل آن شیوع بیماری کرونا در جهان و کاهش محسوس 
سفر است. اما دلیل دیگر این پدیده را می توان در یادداشت 

چندی پیش عبدالناصر همتی رئیس کل بانک مرکزی، 
درباره بازار ارز یافت. وی در آن یادداشت از مقاومت افرادی 
گفــت که پیش از این، ارز را به عنوان پس انداز خریداری 
کرده اند و در شــرایط فعلی بازار مانع کاهش قیمت ها و 
رســیدن به نرخ متعادل هستند. همتی در این یادداشت 
تصریــح کرده بود که با وجود ایــن مقاومت ولی عوامل 
بنیادی اقتصادی، شرایط خود را بر بازار تحمیل خواهند 
کرد. مســئله ای که در روزهای گذشته خود را به صورت 

ممانعت از افزایش قیمت ها در ایام کریسمس نشان داد.
از ســوی دیگر در روزهای اخیر خبرهای سیاسی که 
می تواند تاثیرات عمیق و مهم اقتصادی بر جای بگذارد، 
باعث شده است تا فعالان بازار ارز سیاست انتظار و صبر، 

پیشه کنند. اولین خبر بررســی مجدد لوایح موسوم به 
FATF در مجمع تشخیص مصلحت نظام است. طرح این 
موضوع که با موافقت رهبر معظم انقلاب اتفاق افتاده است، 
فعالان اقتصادی را امیدوار به تصویب این لوایح کرد و به 
فضایی خوشبینانه از آینده اقتصادی کشور دامن زد. البته 
اعلام مواضع برخی از اعضای مخالف این لوایح در مجمع 
و همچنین مجلس شورای اسلامی موجب شد تا همچنان 
تردیدها نیز برقرار باشد و به تضعیف این خوشبینی منجر 
شد.خبر سیاسی دوم، آغاز به کار دولت جدید دموکرات 
در ایالات متحده آمریکا در اول بهمن ماه اســت. در زمن 
اعلام پیروزی جو بایدن، شــوک مثبتی در بازار ارز ایجاد 
شد، اما اقدامات ترامپ برای تغییر نتیجه انتخابات از یک 
ســو و تلاش های فراوان دولــت او به همراه دولت رژیم 
صهیونیســتی و برخی از دولت های منطقه برای اعمال 
هرچه بیشتر فشــار اقتصادی و تهدید روانی بر ایران در 
روزهای پایانی کار ترامپ در کاخ ســفید از سوی دیگر، 
مجموعه عواملی هستند که باعث تضعیف پیش بینی های 

مثبت فعالان اقتصادی در این روزها شده است.
در نتیجه؛ این عوامل در کنار مقاومت ســفته بازان و 
دلالان بازار، مجموعه عللی هســتند که طی چهارهفته 
گذشــته، مانع از کاهش قیمت ارز و رسیدن آن به نقطه 
واقعی ارزش آن شده اند. طبیعتا اگر فضای خوش بینی در 
بازار ارز حاکم شــود، بازارساز برای تعدیل نرخ ارز مشکل 
چندانی نخواهد داشــت. چرا کــه از یک طرف تقاضای 
سفته بازی ارز محدود شده است و از طرف دیگر ارزهای 
نگهداری شــده به دلیل جلوگیری از ضرر بیشتر، به بازار 

عرضه خواهد شد.
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نظام بانکی به خصوص بانک های دارای 
ترازنامه های ناســالم، خالقــان پنهان پول 
هستند و سالانه میلیاردها تومان پول سمی 

در اقتصاد ایران خلق می کنند.
ماجرای خلق پول و ترازنامه های سمی 
برخی بانک ها داستانی است که سال های 
سال است اقتصاد ایران را درگیر کرده است. 
برخی بانک ها بی ســر و صدا روندی را در 
اقتصــاد ایران در پیــش گرفتند تا اگرچه 
به ظاهر منافع ســهامداران خود را تأمین 
نمایند، اما پشت پرده زیر پای اقتصاد ایران 
و نظام بانکی را خالی کنند. اینجا است که 
پای ترازنامه های ســمی کم کم در ادبیات 

بانکی ایران جای خود را باز کرد.

 پای خلق پول ســمی چطور به 
نظام بانکی ایران باز شد؟

واقعیت آن اســت که با شــکل گیری 
بانکداری خصوصی در ایران به دلیل اجرای 
سیاســت های خصوصی سازی، این بانک ها 
با ورود به تأمین مالی برای پروژه هایی که 
عمدتاً از ســوی ســهامداران یا مالکانشان 
طراحی شده بودند، رفته رفته دست به خلق 
پول زدند تــا بلکه بتوانند منافع عده ای را 
تأمین نمایند و از آنجا که ساختار نظارتی 
در بدنه بانک مرکــزی نیز از چابکی لازم 
برای نظــارت دقیق و لحظه ای بر عملیات 
بانکــی آنها برخوردار نبود؛ یا عمدتاً زمانی 
بــه چرخه تخلفات آنها اشــراف پیدا کرد 
که آنها دیگر برای خــود در اقتصاد ایران 
ریشــه های قطوری دوانده بودند یا اینکه 
اصولاً وارد کشف و ضبط تخلفات آنها نشد 
و برای همیشه چشم خود را بر ترازنامه های 

ناسالم آنها بست.
اکنون اقتصاد ایران با بنگاه هایی مواجه 
اســت که عملًا زیر نقاب بانــک، اقدام به 
خلق پول برای تأمین منافع ســهامداران و 
مالکانشــان می کنند و در نهایت، به دلیل 
اینکه نظارت دقیقی بر عملکرد آنها وجود 
نداشته یا اراده ای برای برخورد با تخلفات 
آنها از سوی سیاســتگذار ظرف دهه های 
گذشته به چشم نخورده است، اتهام خلق 
پول را بــه گردن دولــت و بانک مرکزی 
می اندازند؛ در حالی که آنها هستند که در 
عمل، زیر یک چهره آراسته از فعالیت های 
اقتصــادی اقدام به خلق پول و رشــد پایه 
پولــی کــرده و اقتصاد ایــران را به ورطه 

سقوط می کشانند.

با آراســتگی   ترازنامه هایی که 
صورت های مالی، خود را ســودده جا 

می زنند
در عیــن حال، هر زمان کــه به ظاهر 
موضوع ترازنامه های آنها مورد بررسی قرار 
می گیرد، عملًا با آراستگی صورت های مالی، 
شــرایط را به گونه ای به نمایش می گذارند 
کــه گویی بانکی ســودده بــا فعالیت ها و 
ترازنامه غیررســمی هســتند و نه تنها به 
ســهامداران خود سود می رســانند، بلکه 
ضوابط سیاستگذار را هم رعایت کرده اند؛ 
البته نکته حائز اهمیــت در این میان آن 
است که بانک مرکزی عمدتاً به دلیل ترس 
از برآشفتگی ســپرده گذاران این بانک ها، 
خیلی عمیق دست به جراحی نزده و اصولاً 
ترجیح می دهد تا سر این غده چرکین را باز 
نکند تا عوارض ناشی از جراحی و خونریزی 

آن را نیز به جان نخرد.
حال دیگر دادستان کل کشور نیز کاملًا 
به این موضوع اشراف پیدا کرده و قرار است 
بــا ورود به این پرونده، زمینه ســاز خاتمه 
ایــن چرخه خطرناک خلق پول در اقتصاد 
ایران شــود. در واقع دادستان معتقد است 
که خلق پول توسط بانک ها تعرض به حق 
عامه است و از این رو است که قوه قضائیه 
باید به این روند نظارت کافی داشته باشد؛ 
در حالی که اکنون به نظر می رسد بانک ها 

به حال خود رها شده اند و شروع به مواردی 
از خلق پول کرده اند که به طور قطع، دود 
آن به چشــم همه مردم ایران رفته و تنها 

منافع سهامداران را تأمین می کند.
رســول قهرمانی البته خلــق پول را به 
دو معنا می داند و معتقد است که چنانچه 
خلق پول برای حمایت از تولید باشــد، به 
اقتصاد ایران کمک کرده و تورم زا نیست؛ اما 
مشکل از آنجایی شروع می شود که بانک ها 
با شگردهای متفاوت، به پرداخت تسهیلات 

برای خلق پول دست می زنند.

و  بــار تکــرار وام دهــی   ۱۶ 
که  پاداش هایی  و  بازپس گیری صوری 

هر بار نصیب هیأت مدیره می شوند
حال کیس هایی در اقتصاد ایران وجود 
دارد که بر مبنای آن، بانک ها با خلق پول 
و تســهیلاتی که ارائــه می دهند وام های 
10 میلیارد تومانــی را به یکباره به 1۵0 
میلیــارد تومــان تعهد بــرای وام گیرنده 
تبدیــل کرده و در نهایــت، واحد تولیدی 
وی را به مصــادره می گیرند تا ده میلیارد 
 وامــی کــه از بانک، پــول خارج شــده 
اســت را با 1۵0 میلیارد تومان پول سمی 
جایگزیــن نمایند. در واقــع اگر یک واحد 
تولیــدی بــه جای پرداخت یــک وام 10 
میلیارد تومانی باید با احتســاب ســود و 
بازه زمانی بازگشت تســهیلات که عمدتاً 

هم درازمدت نیســت، حداکثر 1۵ میلیارد 
تومان به بانک برگرداند و به دلیل شرایطی 
که هر روز در اقتصاد ایران از تحریم و سایر 
ناکارآمدی هــای دولتی بــه وجود می آید، 
بانک مجدد در موعد بازپرداخت به او یک 
وام 1۵ میلیارد تومانی می دهد تا او بتواند 
وام قبلی را تســویه کنــد؛ اما این بار بابت 
یک وام 1۵ میلیارد تومانی باید 2۵ میلیارد 
تومان به بانک برگرداند. نکته حائز اهمیت 
آن است که این 1۵ میلیارد تومانی که برای 
بار دوم به وام گیرنده پرداخت می شود تنها 
چند دقیقه در حســاب او می ماند و باز هم 
به حساب بانک برمی گردد؛ پس تا اینجای 
کار یک وام 10 میلیارد تومانی، 1۵ میلیارد 

تومان آورده برای بانک دارد.
اما داستان از آنجا شروع می شود که به 
گفته مقامات قضائی، این روند تنها در یکی 
از پرونده هــای بانک های خصوصی، 1۶ بار 
تکرار شده و در نهایت، هیأت مدیره بانک 
نیز در هر بار پرداخت تســهیلات به دلیل 
اینکــه به ظاهر، وام قبلی را تســویه کرده 
و منابــع آن را به بانک برگردانده اســت، 
درصدی را بــه عنوان پاداش هیأت مدیره 

به خود اختصاص می دهند.

 ابعــاد پنهــان خلــق پول در
 اقتصاد ایران

البته این تمام ماجرای خلق پول از سوی 

بانک ها نیســت، بلکه در موارد دیگر، تمام 
سپرده های مردم برای پرداخت وام هزینه 
نمی شــود و هیأت مدیره بخشــی از آن را 
صرف خرید ملک کرده و بنگاه داری می کند 
و در نهایت، ورود بانک ها به عرصه خرید و 
فــروش ملک و املاک، نه تنها کف قیمتی 
منطقــه را افزایش می دهد؛ بلکه بعضاً این 
افزایش در برخی موارد به رشد 300 تا 400 
درصدی قیمت ملک می شود و اینجا است 
که باید به این نوع خلق پول به عنوان یک 
حق عامه نــگاه کرد و قوه قضائیه را محق 

ورود به چنین پرونده هایی دانست.
به گفته کارشناســان، برخــی بانک ها 
خلق پــول می کند تا وام بدهند؛ در حالی 
که بانک متناسب با پولی که خلق می کند، 
باید جریان نقدی برگشتی هم داشته باشد. 
این در شرایطی است که مروری به فعالیت 
برخی بانک های متخلف، به خوبی نشــان 
می دهد که برخی بانک ها با یک نترسی و 
بی محابایــی، پول ایجاد می کنند و از آنجا 
که خروج پول از بانک، نیاز به سپرده گیری 
دارد؛ بــه همین دلیل، نرخ بهره را بالا نگاه 
می دارند و یک تنه در سیستم بانکی، نرخ 
سود را هدایت می کنند و بالا می برد؛ پس 
سرمنشا این نرخ بالای سود بود و به نظام 

بانکی خسارت می زند.
واقعیت آن است که سرعت برخی بانک 
در بالا بردن نرخ ســود به قدری تند است 
که حساب آن تراز نمی شود و بانک مجبور 
اســت از بانک های دیگر استقراض کرده و 
ســپرده ای که از بقیه بانک ها می مکد را، 
به مرور به گونه ای وارد عمل می شــود که 
به صورت مســتقیم از بانک ها قرض کنند 
و ارقام قابل توجهــی نیز از بانک مرکزی 
دریافــت نمایند؛ حتی بــه قیمتی که به 
دلیل رشــد پایه پولی و کســری بودجه، 

زبانزد شوند.
به هر حال واقعیت آن است که ذی نفع 
رشــد پایه پولی بانک ها هستند؛ چراکه به 
گفته کارشناســان نظام بانکــی، این امر، 
قــدرت بانک را بالا می بــرد و بدهی بانک 
مســموم را کاهش می دهد اما این امر به 
معنای آن نیســت که آن بانــک، بهتر از 
گذشــته عمل کرده اســت. حال موضوع 
هر چه که باشــد، برخــی بانک ها با نقاب 
عملیات بانکی، دســت به خلق پول هایی 
می زنند که به مرور زیر پای نظام بانکی را 

خالی خواهد کرد.

بانکها چطور در خلق گسترده پول مشارکت می کنند؟

راه سوم عبور از بحران
و  جهــان  نقــاط  اقصــی  در  اقتصــادی  فعــالان  و  سیاســت گذاران 
را  ســختی  دوران  کــه  ایــران  همچــون  خــاص  کشــورهای  به ویــژه 
 بــه واســطه سیاســت های ترامــپ تجربــه کرده انــد، چشــم انتظارند تا 
پیامدهــای این انتقال قدرت در آمریکا را در سیاســت های آتی این کشــور 

مشاهده کنند.
در ایران نیز طیف گســترده ای از افراد بســیار خوش بین تا بسیار بدبین 
در خصوص سیاســت های آتی آمریکا در قبال ایران و بالاخص برجام شــکل 

گرفته است.
 اما وظیفه سیاســت گذار آن است که در شــرایط عدم قطعیت نگاه خود 
را بــر واقع بینی و احتمالات ممکن در زیر زنگوله توزیع نرمال قرار دهد و از 
هــر گونه ذوق زدگی کاذب یا ناامیدی کامل بپرهیزد. آنچه اکنون تحلیلگران 
تقریبا بر آن اجماع دارند، آن است که موضوع کنترل کرونا و احیای اقتصاد 
رکودزده آمریــکا دو اولویت اصلی رئیس جمهور جدیــد در ماه های آغازین 

تصدی امور خواهد بود. 
در خوش بینانه تریــن حالت، سیاســت خارجی آمریکا در رده ســوم قرار 
خواهد گرفت که در بسته آن طیف وسیعی از مسائل از جمله روابط با اروپا، 
چین، روســیه، بازگشــت به معاهدات اقلیمی و احیای روابط با سازمان های 
بین المللی به همراه حل روابط پرتنش با ایران و کره شــمالی در دســتور کار 

قرار خواهد گرفت.
 پــس نگاه واقع بینانه آن اســت کــه پرونده ایران به فوریت در دســتور 
کار رئیس جمهــور منتخــب قرار نخواهــد گرفت و آن زمــان هم که نوبت 
 بــه بررســی آن فرا برســد، لابی عبــری - عربــی در آمریــکا از هیچ تل

اشی برای جلوگیری از دستیابی طرفین به یک توافق مرضی الطرفین فروگذار 
نخواهد کرد.

در این فضا سیاســت گذاران اقتصادی کشــور نیز بایــد با در نظر گرفتن 
واقعیــات موجــود تصمیمات خــود را بگیرند. با خروج آمریــکا از برجام در 
اردیبهشــت 97، علاوه بر فشــارهای ســنگین مالی و ارزی به دولت، همه 
آحــاد ایرانیان نیز با ۵/ 2 برابر شــدن میانگین قیمت ها از آن زمان تاکنون، 
محدودیت ســنگینی را بر منابع و مصارف خود احســاس کرده اند، جایی که 
برخی اقلام اساســی نیز به تدریج در حال محو شدن از سبد مصرفی طبقات 

فقیر و متوسط ایرانی است.
با درک شــرایط موجود، عملا بیش از ســه گزینه پیش روی دولت فعلی 

و آینده نخواهد بود. 
گزینه اول انفعال و به تماشــا نشستن ســیر نزولی رفاه خانوارهای ایرانی 
است. سیاستی که تداعی کننده نقشی است که »هملت« در نمایش نامه معروف 
ویلیام شکســپیر بازی می کنــد. بازیگری که در فیلم نامه مرتب با بحران ها و 
دردسرهای مختلف مواجه می شود و در برابر همه آنها با شک و تردید روبه رو 

می شود و از اتخاذ تصمیم قاطع می پرهیزد.
 همچون یک بیمار ســرطانی که مرتب تاریــخ جراحی خود را به تعویق 

می اندازد تا بلکه دســتی از غیب برون آید و کاری بکند.
ســناریوی دوم در طراحی پرداخت یارانه نقدی از سوی مجلس منعکس 
شــده اســت که بر مبنای آن دولت تا پایان ســال مبالغی را به حساب ۶0 

میلیون ایرانی واریز کند. 
مبلغ پیش بینی شــده برای افراد مشــمول در ســه دهک اول 120 هزار 
تومان و برای ســایر افراد مشمول طرح ۶0 هزار تومان پیش بینی شده است. 
طرحی که بارهــا با مخالفت دولت مبنی بر فقــدان منابع کافی درآمدی 
روبه رو شده است و در صورت اجرا، پیامدی جز فشار بر پایه پولی و افزایش 
تورم نخواهد داشــت. به علاوه این مبلغ ناچیز هم تاثیر ملموســی بر ارتقای 

سطح معیشت مردم نخواهد داشت.
در ســناریوی ســوم می توان یارانه ای تا حدود 800 هزار تومان از منابع 

غیرتورمی برای هر خانوار فراهم کرد. 
قبل از آنکه بخواهم به ســناریوی سوم بپردازم، لازم است وضعیت فعلی 
در قیمت گذاری بنزین را تشــریح کنم، جایی که پس از تجربه تلخ افزایش 
قیمت ها در آبان 98 بحث مجدد در خصوص آن به یک تابوی سیاست گذاری 

مبدل شده است.
 همان گونه که تجربه ناموفق حســنعلی منصور در افزایش قیمت بنزین، 
وحشــت 13 ســاله از افزایش قیمت ها را به دنبال داشت. اکنون قیمت هر 
لیتر بنزین دولتی در ایران ۶ ســنت و قیمت آزاد آن 12 سنت است. بازاری 
کــه )حتی به قیمت آزاد( پس از ونزوئــلا ارزان ترین بنزین جهان در آن به 

فروش می رسد. 
در مقایسه با کشورهای همسایه نیز، بنزین اکنون در افغانستان معادل هر 
لیتر 12۵00 تومان، در پاکســتان 1۶400 تومان، در ترکیه 23۶00 تومان 
و در عــراق هم 1۶400 تومان به فروش می رســد. حتی بــا مبنا قرار دادن 
قیمت بنزین در افغانســتان، هر دارنده خودرو ماهانه ۶۶0 هزار تومان یارانه 
دریافت می کند و اگر خانواده ای را تصور کنیم که زن و شــوهر هر دو دارای 
یک خودرو هســتند، میزان یارانــه ماهانه به یک میلیون و 320 هزار تومان 
می رســد. )اگر علاوه بر ســهمیه از بنزین آزاد هم استفاده کنند، این رقم باز 
هم بیشــتر خواهد شد.( مبلغ یارانه پرداختی حتی با حداقل دستمزد ماهانه 
یعنی یک میلیون و 920 هزار تومان قابل مقایســه است و به مراتب بالاتر از 

یارانه نقدی ماهانه4۵ هزار و ۵00 تومان است.
اکنون مصرف روزانه بنزین در کشــور به 7۵ میلیون لیتر می رسد که اگر 
هزینه فرصت آن را قیمت بنزین در افغانســتان قرار دهیم و میانگین موزون 
قیمت هر لیتــر بنزین را 2 هزار تومان در نظر بگیریم، مبلغ یارانه پرداختی 
به 287 هزار میلیارد تومان می رســد. برای مقایســه بد نیست بدانید که کل 
بودجه عمرانی کشور در نیمه اول سال 37۶00 میلیارد تومان بوده است که 
با فرض اســتمرار آن در نیمه دوم ســال، این رقم به 7۵200 میلیارد تومان 
می رســد. در واقع یارانه پرداختی به بنزین در خوش بینانه ترین حالت 8/ 3 

برابر کل بودجه عمرانی کشور است.
طرح تعیین سهمیه بنزین برای هر نفر )و نه هر خودرو( در هر ماه )برای 
مثال سهمیه بنزین برای هر نفر در هرماه 20 لیتر( و امکان مبادله سهمیه ها 
در یــک بازار مجازی یا حتی ارائه کوپن بنزیــن قابل معامله همچون تجربه 
دهــه ۶0، علاوه  بر آنکه می تواند گروه هــای کم درآمد که خود را بازنده این 
تغییر سیاســتی می دانند، به نوعی در اجرای اصلاحات همراه سازد، در حفظ 
مشــروعیت سیاسی دولت نیز به لحاظ ســهمیه یکسان به همه آحاد جامعه 

کمک بسزایی می کند.
 ضمن آنکه چنانچه دولــت امکان صادرات بنزین را فراهم کند، همچون 
قانون ظــروف مرتبط، قیمت ها به طور طبیعی براســاس بازار منطقه تنظیم 
خواهد شد؛ زیرا بســیاری از شرکت ها می توانند سهمیه های مردم را خریده 
و با جمع آوری آن، بنزین حاصله را صادر کنند. اگر این بنزین در بازار حتی 
به قیمت حداقلی 10 هزار تومان به فروش برود، برای یک خانوار چهار نفره، 
درآمدی معادل ماهانه 800 هزار تومان را ایجاد خواهد کرد که در شــرایط 

خاص فعلی می تواند یک کمک معیشــتی معنی دار و غیر تورمی باشد.
 برای آنکه این برنامه امکان اســتمرار داشــته باشــد، می توان از میزان 
ســهمیه ها ســالانه 1۵ تا 20 درصد کم کــرد و به این ترتیــب )وبا فرض 
گشــایش های اقتصادی آتی( امکان انطباق تدریجــی فعالان اقتصادی را با 
قیمت های جدید فراهم ســاخت و در یــک دوره زمانی میان مدت امکان به 

صفر رساندن سهمیه ها را مهیا کرد.

 
 

طبــق تحلیل نایب رئیس اتحادیه طــلا و جواهر تهران، طی هفته ای که 
گذشت، علیرغم اینکه در قیمت های جهانی طلا به طور متوسط افزایش یک 
درصدی دیده شد، از سوی دیگر حدود یک درصد کاهش نرخ ارز در بازارهای 
داخلی ایجاد شد؛ بدین ترتیب همپوشانی رخ داد که سبب ثبات در بازار داخلی 
سکه و طلا شد که در نتیجه این ثبات و آرامش و همچنین کاهش تقاضاهای 

سرمایه گذاری، حباب سکه  به ۵00 هزار تومان کاهش یافت.
محمد کشتی آرای در رابطه با وضعیت یک هفته اخیر بازار سکه و طلا داخلی 
اظهار کرد: با توجه به اینکه هفته ای که گذشت، هفته پایانی سال میلادی بوده 
و طبیعتا انتظار نوسانات در بازارهای جهانی می رفت، این اتفاق هم افتاد و اونس 
جهانی از 1870 دلار تا 1900 دلار در طول یک هفته گذشته نوسان داشت. 
به طور متوسط در هفته اخیر، یک درصد قیمت اونس جهانی افزایش یافت و 

امروز که بازارهای جهانی تعطیل هستند، 189۵ دلار است.
نایــب رئیــس دوم اتحادیه طلا و جواهر تهران ادامه داد: از ســوی دیگر 
در  بازارهــای داخلــی یــک درصد کاهش نــرخ ارز در طــول هفته اخیر 
ایجاد شــد؛ بنابراین یک درصد افزایش قیمــت اونس جهانی با یک درصد 
کاهش نرخ ارز در داخل، یکدیگر را پوشــش داده و ســبب شــد تا ما این 
هفته نیز یک بازار باثبات را در رابطه با قیمت ها داشــته باشــیم؛ بطوریکه 
 قیمت ســکه در طول هفته از یک ثباتی برخورددار بود و هر قطعه ســکه

 بطور متوسط ۵0 هزار تومان کاهش قیمت داشته  است.
وی برای هفته آینده پیش بینی کرد: طبیعتا به سبب سال نو میلادی طی 
یکی دو روز آینده، به نظر می رســد که بازارهای جهانی و قیمت جهانی طلا 
تغییرات نخواهد داشت. از اوسط هفته پیش رو، احتمال تغییرات قیمت اونس 
جهانی به سبب مسائل اقتصادی و سیاسی جهانی وجود دارد اما در بازار داخل 
در هفته پیش رو به نظر می رسد که باتوجه به مدیریتی که برروی قیمت ارز 
هست، قیمت ارز باثبات باشد و شاهد آرامش در بازار سکه و طلا خواهیم بود. 
کشتی آرای در رابطه با آخرین قیمت ها و تغییرات آن نسبت به ابتدای هفته  
گفت: در حال حاضر بهای هر قطعه ســکه تمام بهار آزادی طرح جدید 11 
میلیون و 810 هزار تومان و هر قطعه سکه تمام طرح قدیم نیز  11 میلیون 

و 4۵0 هزار تومان است.
این مقام صنفی اعلام کرد: در پایان هفته نسبت به ابتدای هفته قیمت هر 
قطعه نیم ســکه نیز 100 هزار تومان کاهش یافته و به شش میلیون و 200 
هزار تومان رســیده اســت. در پایان هفته نسبت به ابتدای هفته ربع سکه و 
سکه های یک گرمی نیز بدون تغییر مانده اند. در حال حال حاضر قیمت هر 
قطعه ربع سکه چهار میلیون و 200 هزار تومان و سکه  یک گرمی دو میلیون 

و 3۵0 هزار تومان تعیین شده است.
وی افزود: همچنین هر گرم طلای 18 عیار با کاهش نسبت به ابتدای هفته، 

یک میلیون و 1۵0 هزار تومان قیمت دارد. هر مثقال طلا نیز چهار میلیون و 
98۵ هزار تومان تعیین قیمت شده است.  همانطور که اشاره شد، آخرین نرخ 

ثبت شده برای اونس جهانی نیز 189۵ دلار است.
کشتی آرای در پایان خاطرنشان کرد: علاوه  بر کاهش جزئی قیمت سکه و 
طلا، در هفته ای که گذشت به دلیل ایام فاطمیه و باتوجه به اینکه هیچ تقاضایی 
برای مصنوعات طلا به جهت ســرمایه گذاری وجود ندارد، مراجعه به بازار نیز 
مشاهده نمی شود و از آنجایی که طی دو ماه اخیر قیمت طلا، کاهشی پیش 
رفته است، هیجان و التهاب و همچنین جذابیت برای سرمایه گذاری بر روی 
طلا از بین رفته و کاهش شدید تقاضا برای خرید سکه و طلا دیده می شود؛ 
از همین روی حباب ســکه در طول این هفته نیز مجدد کاهش پیدا کرده و 

به رقم ۵00 هزار تومان رسیده است که اتفاق مثبتی برای بازار بوده است.
این در حالی اســت که در اواخر مهرماه سال جاری، حباب سکه برای هر 
قطعه تا دو میلیون تومان هم پیش رفت؛ اما یکماه پس از آن و از اواسط آبان 
ماه، افت و خیز قیمتی در بازار سکه و طلا ایجاد شد و رفته رفته بازار به سمت 
کاهشی شــدن قیت ها سوق پیدا کرد. به تبع با کاهش قیمت ها و همچنین 
کاهش تقاضا، حباب سکه نیز کوچکتر شده تا جایی که آخرین روزهای آذر 
ماه به یک میلیون و 200 هزار تومان رســید و دو هفته گذشــته نیز در مرز  

700 هزار تومان قرار گرفت.

حباب سکه به ۵۰۰ هزار تومان رسید

تصمیم جدید شورای رقابت، ورق بازار خودرو را برمی گرداند؟
در پی بحث های پیرامون قیمت گــذاری خودروها و 
آزادسازی آن ها که از نیمه دوم سال جاری مطرح و البته 
خواسته همیشگی فعالان صنعت خودرو و خودروسازان 
بوده اســت، پس از برگزاری جلسه شورای رقابت و اعلام 
فرمول جدید برای قیمت گذاری تعدادی از خودرو، قیمت ها 
در بازار خودرو پس از چند ماه، روند کاهشی خود در بازار 
متوقف کرد و نوسان افزایشــی جزئی به خود دید اما از 
امروز به گفته رئیس اتحادیه نمایشگاه داران و فروشندگان 
خودرو تهران، جو روانی ایجاد شده برطرف و مجدد ثبات 

در قیمت ها شکل گرفت.
آزادسازی قیمت گذاری خودروها طی چند سال اخیر 
مورد درخواســت فعالان صنعت خودرو و خودروسازان 
بوده است، آزادسازی قیمت خودرو هر چند وقت یکبار از 
سوی فعالان صنعت خودرو و قطعه سازی مطرح می شود 
که در مقاطعی هم صورت گرفته، به طور مثال واگذاری 
قیمت گــذاری خودروهای بــالای 40 میلیون تومان در 
سال های قبل یا واگذاری قیمت گذاری خودروهای لوکس 

از جمله آن هاست.
در نهایت رضا شیوا -رئیس شورای رقابت در نشست 
خبری ضمن اشــاره به اینکه از مهرماه مرکز ملی رقابت 
مجدد در فرمول قیمت گذاری خودرو بررسی هایی انجام 
داده با بیان اینکه طی تصمیات اخذ شــده، آزادســازی 
قیمت گذاری خودرو صورت نخواهد گرفت و تنها خودروها 
برای قیمت گذاری، تقسیم بندی شده اند؛ اعلام کرد:  طی 
بررســی های صورت گرفته، فرمــول قیمت گذاری برای 
بخشی از خودروها دچار تغییراتی شده و براساس متوسط 
قیمت بازار، قیمت گذاری انجام می شود. همچنان قیمت 
خودروهای پرتیراژ، طبق همان فرمول قبلی محاســبه 
می شود.البته نکته اصلی در فرمول جدید این است که طی 
توافق صورت گرفته قرار است خودروسازها ظرفیت تولید 

را تــا ۵0 درصد افزایش دهند که این امر موجب کاهش 
هزینه های تولید می تواند باشد.

طبق آخرین تصمیم شــورای رقابت خودروهای پژو 
پــارس اتوماتیک، پــژو 20۶ اتوماتیــک، 207 پانوراما، 
سمند سون پلاس، رانا پلاس، رانا پلاس توربو، دنا پلاس 
توربوشارژ دستی، دناپلاس توربوشارژ اتوماتیک، هایما توربو 
S۵ دستی، هایما توربو S7 اتوماتیک، K132 )تارا(، ساینا 
S، کوئیک، شاهین، آریا، برلیانس، چانگان و زوته مشمول 
فرمول جدید می شــوند. قیمت این محصولات براساس 

متوسط قیمت بازار، قیمت گذاری انجام می شود.
پس از اعلام خبر تغییر فرمول قیمت گذاری خودروها 
برای برخی از محصولات، این موضوع سبب شد بازار خودرو 
دچار تکانی شــده و رونــد کاهش قیمت خود طی چند 
ماه اخیر را  متوقف و نوســانی هرچند جزیی اما صعودی 

به خود بگیرد.در این رابطه سعید موتمنی- رئیس اتحادیه 
نمایشگاه داران و فروشندگان خودرو تهران- تصریح کرد: 
از ابتدای آبان ماه که کاهش قیمت ها آغاز شــد تا زمان 
اعلام تغییر فرمول شورای رقابت برای قیمت گذاری برخی 
خودروها؛ بازار همان کاهش 30 الی 32 درصدی خود را 
حفظ کرده بود و فروشندگان و خریداران نیز با این قیمت ها 
کنار آمده بودند و آن هایی که نیاز به خودرو داشتند، طی 

چند هفته اخیر خرید خود را انجام دادند.
وی افزود: از روز سه شــنبه پس از اعلام نظر شــورای 
رقابت و اعلام فرمول جدید برای قیمت گذاری بخشی از 
خودروها، بازار کمی دچار نوسان شد که امروز )پنجشنبه( 
فروکش کرده است. پس از صحبت های روز گذشته رئیس 
بازرسی کل کشور، بازرس کل وزارت صمت و همچنین 
وزیر صنعت، معدن و تجارت مبنی براینکه قیمت ها بایستی 

مجدد تجدیدنظر شود، جوی روانی ایجاد شد و برخی از 
دارندگان خودرو که پس از جلسه شورای رقابت، احساس 
کردند تصمیم شــورای رقابت می تواند تاثیر صعودی در 
قیمت ها داشته باشــد، از عرضه خودرو به امید صعودی 
شدن قیمت ها، خودداری کرده بودند، اما مجدد جو روانی 
ایجاد شده فروکش کرد و از امروز مجدد فروشنده شده اند.

این مقام صنفی خاطرنشان کرد: در هر صورت افرادی 
که خودرو در اختیار دارند، به دنبال بهانه هستند فضاسازی 
کنند. آن نوسان افزایشی ایجاد شده پس از جلسه شورای 
رقابت ناشی از تاثیرات روانی بود که پس از صحبت های روز 
گذشته سازمان بازرسی کشور مبنی بر تجدید نظر و شرط 
افزایش تولید، فروکش کرد. بعید به نظر می رسد فرمول 
جدید اجرایی شود؛ اگر هم اجرایی شود، بازهم تاثیری در 
بازار آزاد نخواهد داشــت؛ اگر قرار باشد که عرضه بیشتر 
شود، قیمت ها در بازار آزاد به زیر قیمت های مصوب شرکت 
خواهد آمد. براین اساس تنها سوددهی افرادی که در خودرو 
سرمایه گذاری کرده اند، پایین خواهد آمد. در بازار به دلیل 
اینکه تنها از نوسان ارز دچار تغییر  می شود، تا زمانی که 

ارز نوسان نداشته باشد، ثبات ایجاد خواهد شد.
موتمنی با بیان اینکه طبق انتقادهایی که وجود داشته، 
ممکن است فرمول جدید اجرایی نشود، گفت: شرط اجرایی 
شدن فرمول جدید شــورای رقابت، افزایش تولید است. 
اگر تولید بیشتر شود، باتوجه به اینکه خریدار در بازار کم 
است، قیمت ها نیز پایین خواهد آمد. علاوه براین آزادسازی 
قیمت بدین شکل ها چندان منطقی و واقعی نیست؛ زمانی 
آزادسازی قیمت به معنای واقعی شکل خواهد گرفت که 
واردات آزاد باشد، بازار رقابتی شکل گیرد تا خریدار تصمیم 
بگیرد چه خودرویی را با چه کیفیت و قیمتی خریداری 
کند؛ شرایط فروش، کیفیت و قیمت در نظر گرفته می شود 

و آن زمان است که آزادسازی شکل می گیرد.
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مسیرهای منتج به کاهش تورم 

رییس کل بانک مرکزی اخیرا اشــاره کرده اند کــه با کاهش انتظارات 
تورمی، پیش بینی می شود که شاخص کلی تورم در کشور کاهش پیدا کند 
و پس از آن قیمت اقلام مصرفی نیز پایین  آید. باید دید آیا این پیش بینی 
از بازار ارز کشور، درست است یا نه؟ عواملی که می تواند نرخ ارز را تعدیل 
کند و به تبع آن تورم را کاهش دهد، نیازمند بســتر و زمینه ای اســت که 
تا زمانی که ایجاد نشــود، این پیش بینی ها به واقعیت بدل نمی شــوند. بعد 
از تحولات اخیــر بین المللی و انتخاب بایدن، قیمت ارز در کشــورمان به 
22هزار رســید، اما چون بدون انتقال ارز این تعدیل صورت گرفت دوباره 
قیمت دلار به 2۶هزار تومان بازگشت. البته بعد از حضور بایدن پیش بینی 
کاهش نرخ ارز، محتمل اســت، اما این امر هم در صورتی قابل پیش بینی 
است که رخداد غیر قابل پیش بینی را شاهد نباشیم. از سوی دیگر تصویب 
fatf که این روزها زمزمه هایی در خصوص آن شنیده می شود، بر روی نرخ 
ارز اثرات مثبت کاهشــی خواهد داشــت. ضمن اینکه در خصوص ارزهای 
صادراتی برگشتی و بهبود وضعیت ثبت سفارش متناسب با ارزهای موجود 
و... نیز عواملی هستند که می تواند سرنوشت نرخ ارز و کاهش آن طی ماه های 
پیش رو را مشخص کند. موارد بسیاری وجود دارد که در خصوص کاهش 
نرخ ارز و کنترل تورم اثر گذار اســت. برای ســال ها واردات در کشورمان، 
لنگر تورم بوده اســت. یعنی هر اندازه که قیمت ارز روی قیمت هایی چون 
1000تومان یا 3۵00تومان سرکوب می شد که از این طریق واردات ارزان 
صــورت می گرفت، همواره این رویکردهــای وارداتی تورم را مهار می کرد. 
اما اینکه تورم فعلی که 40درصد اســت، بعد از تحولات اخیر کاهش پیدا 
کند و به 20 تا 30درصد برســد، امری محتمل است. در این میان بودجه 
نیز یک گزاره اثرگذار در تعدیل نرخ ارز و مهار تورم اســت. بودجه سنواتی 
کل کشور دچار کسری گسترده است، وقتی بودجه ها کسری دارد و دولت 
هم تلاشــی برای کاهش هزینه ها صورت نداده، تبعات این وضعیت بر روی 
شــاخص های کلان اقتصادی به عینه مشــاهده خواهد شد. البته در برخی 
حوزه ها مثل حقوق و دستمزد با توجه به تورم افسارگسیخته، دولت ناچار 
است که مبتنی بر نیازهای کارکنان میزان پرداختی ها را افزایش دهد، اما در 
سایر بخش ها شاهد بهره وری و بهبود وضعیت کلی مالی دستگاه ها نیستیم. 
ضمن اینکه اساس بودجه در کشورمان مبتنی بر عملکرد و بازدهی نیست. 
دســتگاه ها، نهادها، ارگان ها و... هر اندازه که ســال گذشــته دریافتی 
داشــتند، امسال نیز درصدی بیشتر از بودجه ســال قبل دریافت خواهند 
کرد؛ بدون اینکه نهاد ناظری در اقتصاد کلان کشــور، بررسی کند آیا این 
تخصیص ها مبتنی بر عملکرد مطلوب دســتگاه های صورت گرفته یا بدون 
این شــاخص ها عملیاتی شده اســت. وقتی بودجه کســری داشته باشد، 
طبیعی است که دولت دستش به سمت بانک مرکزی و پول پرقدرت دراز 
می شــود، این رویکرد استقراضی بدون تردید باعث افزایش تورم در کشور 
خواهد شــد. مساله اساســی در این میان این است که تحریم ها پایان پیدا 
کنــد و ایران بتواند فرآیند فروش نفت خــود را در بازارهای بین المللی از 
ســر بگیرد. از ســوی دیگر ضرورت دارد تکلیف fatf هرچه سریع تر تعیین 
شود تا محدودیت های پیش روی تجارت و صادرات کشور از میان برداشته 
شود. وقتی تحریم ها ادامه داشته باشد، اقتصاد از ظرفیت های ارزی برآمده 
از صادرات نفتی محروم می شــود. در این صورت امکان سرمایه گذاری در 
حوزه های مولــد از میان می رود. کاهش ســرمایه گذاری های مولد نیز در 
نهایــت توان کلی اقتصاد را برای رشــد و پویایی از میان می برد. بودجه ها 
دچار کسری می شوند. در زمان کسری بودجه دولت ها به سمت استقراض 
از بانک مرکزی حرکت می کنند و نتیجه این اســتقراض هم در توسعه پایه 
پولــی و تورم خود را نمایان می کنــد. بنابراین برای مهار نرخ تورم، دولت 
باید تلاش کند این چرخه را معکوس ســازد. یعنی زمینه های تحریم را از 
میان بردارد. روند فروش نفت را از سر بگیرد. مساله fatf حل و فصل شود 
و در نهایت با بازگرداندن اقتصاد به شــرایط عادی زمینه کاهش نرخ ارز و 

مهار تورم را فراهم کند.

طبق گفته قائم مقام بانک مرکزی قانون 
جدید چــک دو هدف دنبــال می کند؛ از 
ســویی قصد دارد اعتبار چک را اعاده کند 
و از ســوی دیگر به دنبال ایجاد شــفافیت 
در فرآینــد صدور و وصول چک اســت. در 
نشست هم اندیشی قانون جدید چک که با 
حضور مدیران ارشد بانک مرکزی و جمعی 
از اعضــای هیئت مدیره و مدیران  بانک ها و 
مؤسسات اعتباری در بانک مرکزی برگزار 
شد، اکبر کمیجانی ضمن تأکید بر همکاری 
و همراهی میان نظــام بانکی برای اجرای 
هرچــه بهتر قانون جدید چــک، گفت: به 
دلیل گستردگی استفاده از چک در مبادلات 
تجاری کشــور، اطلاع رسانی امر کلیدی در 
اجرای قانون چک است و اگر اطلاع رسانی 
به خوبی انجام نگیرد با تبعات و مشــکلات 
عدیده مواجه خواهیم شــد.قائم  مقام بانک 
مرکزی با اشــاره به چندین مرحله اعمال 
اصلاحات در قانون چک، بر ضرورت اصلاح 
قانــون قبلی تأکید کــرد و گفت: ضعف ها 
و خلأهــای قانونی که در قانون پیشــین 
چک وجود داشــت، بستر مناسبی را برای 
سوءاستفاده از این ابزار پرداخت ایجاد کرده 
و مشکلات و مسائل حقوقی و کیفری فراوان 
پدیــد آورده و درصحنه اقتصادی و تجاری 
کشور همواره نمایان بود. قانون جدید چک 
دو هدف دنبال می کند؛ از سویی قصد دارد 
اعتبار چک را اعاده کند و از سوی دیگر به 
دنبــال ایجاد شــفافیت در فرآیند صدور و 

وصول چک است.

 بررســی اعتبار چــک پیش از 
صدور آن

وی افزود: مشــکلات چک یکی از موانع 
اصلی گسترش کســب  وکار در کشور بود 
اما همواره در قوانیــن قبلی چک، رویکرد 
پســینی در اعمال قانون داشتیم که مانع 
از رفع موثر معضلات مرتبط با صدور چک 
می شد. در مقابل، قانون جدید تلاش کرده 
است با رویکردی جدید، از طریق سامانه ها 
و سازوکارهای مناسب همچون اعتبارسنجی، 

اعتبار چک را قبل از صدور آن، بررسی کند. 
به علاوه قانون جدید باعث می شــود تمام 
مبادلات چک در ســامانه های مرتبط ثبت 
شــود و به این ترتیب کلیه نقل  و انتقالات 
چک شفاف خواهد شــد.  کمیجانی ادامه 
داد: جایگاه ویژه چک در مبادلات کشور و 
مشکلات پیش آمده ناشی از اشکالات قانونی 
آن، باعث شــد کــه در چندین مرحله این 
قانون اصلاح شود. آخرین اصلاح قانون چک 
در سال 1397 توسط کمیسیون قضایی و 
حقوقی مجلس و با همــکاری نمایندگان 
شــبکه بانکی کشور، مورد بازبینی و اصلاح 
قرار گرفت و در 13 آبان ماه همان سال به 
تصویب نهایی رســید. مقام ارشد بانکداری 
ایران به روال اجرایی شدن قانون جدید چک 
اشاره و تصریح کرد: پس از  ابلاغ قانون در 
آذر ماه سال 1397، برای اجرای این قانون، 
کارگروه ویژه ای در بانک مرکزی متشکل از 
نمایندگانی از مجلس شورای اسلامی،  قوه 
قضائیه،  وزرات امور اقتصادی و دارائی و سایر 
نهادهای مرتبط تشکیل شد. علاوه بر این، 

دستورالعمل حساب جاری نیز برای مطابقت 
با قانون جدید چک موردبازنگری قرار گرفت.

 کاهش تعداد چک های برگشتی
وی افزود: بخشی از قانون جدید اجراشده 
است و بخشی دیگری از آن با توجه شرایط 
فعلــی به  تدریج اجرا خواهد شــد. مطابق 
آخرین آمار بانک مرکزی، در انتهای ســال 
139۶، نســبت  تعداد چک های برگشــتی 
به کل چک ها 1۵.4 درصد برآورد شده بود 
که اخیراً با اجرای بخش هایی از قانون جدید، 
این نسبت به 8.3 درصد کاهش یافته است. 
از نظر مبلغ نیز، نســبت مبلغی چک های 
برگشــتی به مبلغ کل چک هــا  از 21.۵ 
درصد در ســال 139۶، با اجرای بخشی از 
قانون جدید به 9.9 درصد رسیده است. این 
کاهش نشــان می دهد که اجرای مناسب 
قانون جدید چــک می تواند آثار مثبتی بر 

اقتصاد کشور داشته باشد.
کمیجانــی تعییــن تاریــخ انقضا برای 
دســته چک را اقدامی بازدارنده دانســت و 

افــزود: یکی از تغییرات قانون چک، تعیین 
مدت  زمان اعتبار برای چک اســت. مطابق 
قانون جدیــد، اگر افراد شــرایط دریافت 
دسته چک را داشــته باشند و اهلیت آن ها 
اثبــات شــود و بتوانند مشــمول دریافت 
دسته چک شوند، موظف هستند دسته چک 

خود را در مدت سه سال استفاده کنند.
طبق اعلام بانک مرکزی، وی ادامه داد: 
فرآیند نقل  و انتقال چک نیز صرفاً از طریق 
سامانه صیاد انجام خواهد شد. بدین ترتیب 
که دســته چک های جدید را نمی توان در 
وجه حامل صادر کرد و صرفا« قابلیت ظهر 
نویسی به صورت سیستمی خواهند داشت. 
کمیجانی با اشاره به ماده ۵ مکرر قانون 
صدور چک، محرومیت های افراد دارنده چک 
بلامحل را برشمرد و تصریح کرد: در قانون 
جدیــد چک علاوه بر اینکه محرومیت های 
دارندگان چک برگشــتی بیشــتر شــده، 
شرایط کلان اقتصادی کشور را نیز مدنظر 
قرار گرفته است، بدین ترتیب که بر اساس 
تبصره 1 ماده ۵ مکــرر قانون و آئین نامه 

هیئت وزیران، بنگاه های اقتصادی که چک 
برگشــتی دارند، می توانند با تائید شورای 
از  ناشی  اســتان ها، محرومیت های  تأمین 
چک برگشتی  شان را به مدت یک سال به 

تعلیق درآورند.

تاکیــد قانــون جدیــد چک بر 
اعتبارسنجی متقاضیان

وی افزود: پــس از اجرای این بخش از 
قانون تاکنون در 24 استان، درمجموع 307 
بنگاه اقتصادی از محرومیت های ناشــی از 
چک برگشتی مســتثنی شده اند. قائم مقام 
بانک مرکزی به تأکید زیاد قانون بر اعتبار 
ســنجی متقاضیان دسته چک اشاره کرد و 
افــزود: برای اجرای این بخــش از قانون و 
تعیین »سقف اعتباری مجاز« از گزارشهای 
اعتبارسنجی و رتبه بندی اعتباری استفاده 
خواهد شــد. بدین ترتیب، برای متقاضیان 
دسته چک بر اســاس عملکرد اقتصادی و 
مالی آن ها یک سقف اعتباری مجاز تعیین 
و هر دفعه که صادرکننده چک از دسته چک 
خود استفاده کند، از ســقف اعتباری وی 
کاسته خواهد شد. البته هنوز این مسئله در 
کمیته های تخصصی بانک مرکزی در حال 
بررسی اســت و نحوه عملکرد آن در زمان 
مقتضی اطلاع رسانی خواهد شد. کمیجانی 
در انتهای سخنان خود بر سامانه محور بودن 
ایــن قانون تأکید کرد و گفت: قانون جدید 
چک به حد زیادی بر سامانه ها متکی است و 
لذا اجرای آن منوط به راه اندازی و یا توسعه 
این سامانه ها است. خوشبختانه تا به امروز 
تمامی سامانه های موردنظر در بانک مرکزی 
اجرایی شــده یا به مرحله اجرا رسیده اند.

در ادامه مدیــران کل و مدیران حوزه های 
اعتباری،  نظارتی و فناوری های نوین بانک 
مرکزی توضیحات جامعی از اقدامات انجام 
یافتــه مرتبط با اجرای قانون اصلاح صدور 
چک را برای حضار بیان کرده و ســپس به 
ســوالات و ابهامات اعضای هیئت مدیره و 
مدیران  بانک ها و مؤسسات اعتباری پاسخ 

های لازم را ارائه دادند.

دسته چک های جدید معتبر و شفاف می شود

 
 

 خبر

 انتقاد یک نماینده از بی توجهی به شــکل گیری شبکه ملی 
اطلاعات

نماینــده مردم بروجن در مجلس خطــاب به وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعــات گفت: چرا اقدامی در مورد مطالبه مقام معظم رهبری در مورد 

شبکه ملی اطلاعات صورت نگرفت؟
امیرقلی جعفری بروجنی در جلســه علنی مجلس شــورای اسلامی در 
تذکری شفاهی در مورد لایحه بودجه 1400 گفت: خط مشی تعیین شده 
توســط مقام معظم رهبری در آذر مــاه 1397 می تواند به عنوان راهبرد 
اصلی دولت در حوزه بودجه ریزی باشــد لذا توصیه می شود در هزینه های 
عمومی صرفه جویی شــده و اصلاح نظام درآمدی دولت، افزایش ســهم 
صندوق توســعه ملی کشور، کم کردن مابه التفاوت درآمدها و هزینه ها و 
کم کردن میزان وابستگی بودجه به نفت در بودجه لحاظ شود. همچنین 

این بودجه باید توجه ویژه ای به محرومین و مســتضعفین داشته باشد.
این عضو کمیســیون کشــاورزی مجلس خطاب به وزیــر ارتباطات و 
فنــاوری اطلاعات افزود: چرا مطالبه مقام معظم رهبری در مورد شــبکه 
ملی اطلاعات اقدامی صورت نگرفته اســت؟ همچنین در شــرایط سخت 
کرونایی و مشــکل آموزش دانش آموزان نقاط کور کشــور علی الخصوص 
در اســتان چهارمحال و بختیاری اقدام خاصی صورت نگرفته لذا باید این 

مشــکلات رفع شده و ۶ سایت  4G   در این استان لحاظ شود.
وی در پایان خطاب به وزیر علوم و تحقیقات گفت: مراکز دانشــگاهی 
در مناطق محروم افتخاری برای نظام اســلامی در جهت برقراری عدالت 
آموزشی بود. آمایش وزارت علوم نباید باعث جمع کردن مراکز دانشگاهی 

از مناطق محروم شود.

 پیشنهاد مزد منطقه ای رد شد
در نخســتین جلســه کمیته دســتمزد شــورای عالی کار اصرار گروه 
کارفرمایی برای منطقه ای شــدن دستمزد سال 1400 به نتیجه نرسید و 
مقرر شــد تا نماینده مرکز آمار گزارش کاملی از هزینه سبد خانوار تهیه 

و در جلسه بعد ارائه کند.
ناصر چمنی ـ نماینده کارگران در شــورای عالی کار ـ در گفت وگو با 
ایسنا درباره جزییات اولین نشست کمیته دستمزد شورای عالی کار گفت: 
گروه کارگری با دست پر به جلسه آمده بود و نزدیک به 7۵ صفحه اقلام 
مصرفی از قبیل برنج ایرانی و خارجی، گوشــت گوســفندی، ماکارونی و 
اعداد و ارقام مواد خوراکی سبد معیشت کارگران که تماما داده های آن 
از منابع مرکز آمار استخراج شده بود در قالب یک گزارش کامل ارائه کرد.

وی ادامه داد: در این جلســه درخواست کردیم برای آنکه در خصوص 
تعیین هزینه ســبد معیشــت به نتایج بهتری برســیم نمایندگان برخی 
ســازمانها مثل ســازمان غذا و دارو و برخی دستگاهها اعم از خصوصی یا 
دولتی به جلســات کمیته مزد دعوت شــوند و در به دست آوردن هزینه 
های ســبد معیشت به ما کمک کنند. همچنین مقرر شد تا نماینده مرکز 
آمار در جلســه بعد حضور یابد و گزارش کاملی از ســبد هزینه خانوار و 

مقایســه درصد افزایش قیمتها نسبت به اسفند سال 98 ارائه دهد.
چمنی تصریح کرد: در این نشســت بخشــی از گزارشهایی که از اقلام 
خوراکی و مصرفی و تورم کالاها و شاخص قیمت مصرف کننده به تفکیک 
و مقایسه افزایش قیمتهای کالا و سیر صعودی آن در 8 ماه گذشته جمع 

آوری شده بود را ارائه کردیم.

معاونت اشتغال وزارت کار از پرداخت 14 هزار میلیارد 
تومان وام به کســب و کارهای آســیب دیده در مرحله 

نخست پرداخت تسهیلات حمایتی کرونا خبر داد.
پرداخت تسهیلات حمایتی به کسب و کارهای آسیب 
دیده از کرونا از جمله سیاست های وزارت کار در راستای 
حفظ اشتغال بنگاه ها و صیانت از نیروهای کار است و بر 
این اساس 14 رسته شغلی منتخب که بیشترین آسیب 
از شیوع ویروس کرونا را متحمل شده و دارای لیست بیمه 
در قالب کارفرمایی یا خویش فرمایی بودند، برای استفاده 
از تسهیلات مذکور به سامانه کارا مراجعه و ثبت نام کردند.

بر اساس آمارها، در مرحله نخست پرداخت تسهیلات 
حمایتی کرونا، نزدیک به 14 هزار میلیارد تومان تسهیلات 
به کسب و کارهای آسیب دیده از کرونا در کشور پرداخت 
شده و متقاضیان به 19 بانک تعیین شده در این حوزه 
معرفی شده اند. این 14 هزار میلیارد تومان تسهیلات، 
در 14 رسته و حدود 8۵8 زیر رسته تعریف شده است.

آنطور که معاون اشــتغال وزیــر کار گفته پرداخت 
تسهیلات به بخشهای آسیب دیده به تدریج ادامه پیدا 
کرده و تلاش شده تا فرصت تنفس و بازپرداخت در مرحله 
دوم بیشتر باشد به گونه ای که تا بهار آینده متقاضیان 

فرصت داشته باشند.به گفته منصوری، در مرحله دوم نیز 
بر اساس مصوبات ستاد ملی کرونا 2000 میلیارد تومان به 
بخش گردشگری، 1700 میلیارد تومان به بخش فرهنگ 
و هنــر و 800 میلیارد تومان به بخش ورزش اختصاص 
یافته اســت.در مرحله دوم از پرداخت تسهیلات کرونا، 
چهار حوزه گردشــگری و صنایع دستی، حمل و نقل، 
فرهنــگ و هنر و ورزش مورد توجه قرار گرفته و رقمی 

در حدود 8000 میلیارد تومان تسهیلات به این بخشها 
پرداخت خواهد شد.

پرداخت تسهیلات حمایتی به کسب و کارهای حوزه 
گردشگری، ورزشــی و فرهنگ و هنر در ادامه حمایت 
دولت از صاحبان مشــاغل شدیدا آسیب دیده از کرونا 
صورت گرفت و بر این اســاس ستاد ملی مقابله با کرونا 

مصوباتی را به تصویب رساند.

مطابق مصوبه ستاد ملی مقابله با کرونا، بازپرداخت 
تســهیلات کرونا به شاغلان و کســب و کارهای حوزه 
فرهنگ و هنر با سه ماه تنفس از خرداد ماه سال 1400 
آغاز خواهد شد تا به تاب آوری بیشتر این دسته کسب 
و کارها کمک شود. بازپرداخت اقساط تسهیلات کرونایی 
مشــاغل حوزه گردشــگری نیز از اول اردیبهشت ماه و 
بازپرداخت اقساط تسهیلات کسب و کارهای حوزه ورزش 

و جوانان از ابتدای خرداد 1400 خواهد بود.
پرداخت تسهیلات حمایتی کرونا با نرخ 12درصد بوده 
و متقاضیان برای بهره مندی از این تسهیلات باید از طریق 
ثبت نام در سامانه کارای وزارت کار مراحل ثبت نام خود 
را دنبال و پس از تایید سامانه و معرفی به بانک، تسهیلات 

درخواستی را از طریق شعب بانک دریافت کنند.
برابر اعلام بانک مرکزی، تا تاریخ 10 آذر 1399 جمعا 
۵33 هزار و 7۵2 واحد به منظور دریافت تسهیلات کرونا 
به بانکهای عامل معرفی شده که از این تعداد، 3۶۵ هزار و 
841 واحد یعنی حدود 70 درصد، با میزان اشتغال ۶21 
هزار نفر مبلغ 7۶.933 میلیارد ریال تسهیلات دریافت 
کرده و پرونده مابقی واحدهای کسب و کار نیز در دست 

بررسی و تکمیل مدارک و وثایق است.

تازه ترین آمار از میزان پرداخت وام کرونا

فرمول شورای رقابت بالانس ایجاد می کند
دبیر انجمن قطعه ســازان گفت: شورای رقابت هنوز 
جزئیاتی از مصوبه خود اعلام نکرده اما حذف تورم بخشی 
و تمرکز بر بازار و تشــویق خودروسازان به افزایش تیراژ 

تولید دو اتفاق مهم در مصوبه شورا بوده است.
مازیار بیگلو در پاسخ به این سوال که با توجه به اینکه 
وزارت صمت طرح خودرویی خود را هفته گذشته به سران 
قوا ارسال کرد، آیا با مصوبه جدید شورای رقابت در مورد 
نحوه قیمت گذاری خودرو، دیگر نیازی به مصوبه سران قوا 
وجود دارد یا خیر، اظهار داشت: فعلًا شورای رقابت فقط 
متنی را به عنوان فرمول جدید قیمت گذاری اعلام کرده 
اســت و آن بحث آزادسازی قیمت 4۵ درصد خودروها و 
دستوری ماندن ۵۵ درصد خودروها و کل شیوه نامه فروش 
در طرحی است که وزارت صمت به سران قوا فرستاده است.

دبیر انجمن سازندگان قطعات و مجموعه های خودرو 
افزود: احتمال دارد سران قوا همین مصوبه شورای رقابت را 
مکفی اعلام کنند اما موضوعی که وجود دارد این است که 
در طرح وزارت صمت همانطور که گفته شد در مورد شیوه 
فروش هم صحبت شده است؛ بنابراین ممکن است سران 
قوا در مورد حذف قرعه کشی خودرو تصمیماتی بگیرند.

 فرمول شورای رقابت بالانس ایجاد می کند
وی در مورد فرمول شورای رقابت نیز گفت: هنوز خود 
فرمول منتشر نشده است اما بر اساس صحبت های رئیس 
شورای رقابت می توان گفت که دو اتفاق مهم افتاده است؛ 
یکی بحث حذف تورم بخشــی و تمرکز بر بازار است زیرا 
این موضوع همیشه محل اختلاف بود و دیگری نیز بحث 
افزایش تیراژ تولید اســت زیرا این موضوع مشوقی برای 
خودروساز محسوب می شود.بیگلو ادامه داد: شورای رقابت 

در فرمول خود گفته است که هر چه تیراژ بالاتر برود به 
خودروساز مجوز افزایش قیمت می دهیم اما از آن طرف 
با توجه به اینکه یکی از ملاک های قیمت گذاری تمرکز 
بر بازار است و چون طبق اصل اقتصاد هر چه عرضه بیشتر 
شود قیمت بازار کاهش می یابد لذا قیمت گذاری خودرو 
حالت الاکلنگی پیدا مــی کند؛ تیراژ بالا می رود قیمت 
افزایــش مییابد اما همان تیراژ که بالا می رود باعث می 
شود حاشیه بازار قیمت را پایین می آورد و چون قیمت 
پایین تر می آید فرمول هم قیمت را پایین تر محاسبه می 
کند. در واقع حالت بالانس ایجاد شده است.دبیر انجمن 
سازندگان قطعات و مجموعه های خودرو افزود: با توجه به 
اینکه شورای رقابت به صورت جزئی مصوبه خود را تشریح 
نکرده و ســران قوا هم هنوز در مورد طرح وزارت صمت 

تصمیمی نگرفته، باید منتظر بمانیم ببینیم طی روزهای 
آتی چه اتفاقی می افتد.

 قیمت مواد اولیه باید دستوری تعیین شود
وی در ادامه در خصــوص نرخ مواد اولیه نیز تصریح 
کرد: البته کلًا مــا با هر طرحی که باعث افزایش قیمت 
خودروسازی شود مخالفیم؛ بحث ما همواره این بوده که 
چرا وقتی می توانیم با کنترل قیمت مواد اولیه خودرو و 
قطعه، قیمت خودرو را کاهش دهیم چرا باید به ســراغ 

طرحی برویم که با حاشیه بازار، قیمت را کنترل کنیم.
به گفته این مقام مسئول، قیمت مواد اولیه مثل مس، 
آهن، آلومینیوم و محصولات پتروشیمی زیر نظر شورای 
رقابت بروند و قیمت گذاری دستوری شوند، قیمت خودرو 

درب کارخانه تا 30 درصد قابل کاهش است. در این صورت 
قیمت در بازار هم افت شدیدی خواهد کرد.وی ادامه داد: 
قیمت مواد اولیه در بورس تعیین می شود پس خودرو هم 
باید در بورس وارد شود که در این صورت قیمت افزایش 
می یابد؛ بحث ما این است که مگر حقوق مردم در بورس 
تعیین می شود؟ وقتی نرخ مواد اولیه در بورس به صورت 
آزاد تعیین شود نتیجه همین می شود که محصولاتی مثل 

خودرو گران می شوند.

 دولت موافق انحصار بازار خودرو است
بیگلو در مورد انحصاری بودن بازار، گفت: از نظر شوریا 
رقابت انحصاری است زیرا ۵0 درصد بازار در اختیار یک 
یا دو خودروســاز است اما از نظر ما انحصاری نیست زیرا 
غیر از این دو خودروساز، خودروسازان دیگری هم داریم 
اما اینکه چرا این خودروســازان نمی توانند به درســتی 
فعالیت کنند باید به رگولاتــوری دولت نگاه کنیم.دبیر 
انجمن ســازندگان قطعات و مجموعه های خودرو افزود: 
به نظر می رســد خود دولت هم موافق این انحصار است 
 زیرا به راحتی می تواند با کمک به آن خودروسازان بخش

 خصوصی، آنها را فعال کند و بازار را از انحصار خارج کند 
امــا دولت نوعی قانون گذاری می کند که فقط به بخش 
خصوصی ضرر می زند.وی ادامه داد: دولت نه در تعرفه ها 
فرمولی را گذاشته که خودروسازان خصوصی از این طریق 
بتوانند کار کنند و نه در بخش حمایت از زنجیره تامین 

این شرکت ها کاری کرده است. 
خودروســازانی کــه داریــم را باید مــورد حمایت 
 قــرار دهیم تا همین شــرکت ها فعال شــوند و بازار را

 انحصار خارج کنند.

 
 

 کمبود لاستیک برای رانندگان و برخورد با محتکران
مدیرکل دفتر حمل ونقل مسافر سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای اعلام کرد: همچنان با کمبود لاستیک در کشور برای عرضه به رانندگان مواجه هستیم و برخورد جدی با محتکران لاستیک ادامه دارد.

چندی پیش رانندگانی که بر اســاس پیماشــی که داشــتند، مشمول سهمیه لاستیک به نرخ دولتی شده بودند، نسبت به اینکه نمی توانند حواله دریافتی خود را تبدیل به لاستیک کنند، گلایه داشتند و نهایتا با پیگیری های 
صورت گرفته از ســوی ســازمان راهداری و وزارت راه و شهرســازی پرونده این متخلفان و احتکارکنندگان لاســتیک به مراجع قضایی رفت.داریوش باقر جوان - مدیرکل دفتر حمل ونقل مســافر سازمان راهداری و حمل ونقل 
جاده ای- درباره آخرین وضعیت عرضه لاستیک و پرونده محتکران لاستیک به ایسنا، گفت: بر اساس پرونده های تشکیل شده برخورد با محتکران لاستیک ادامه دارد و مشکل رانندگان مورد نظر با تغییر حواله برطرف شده است.

وی تاکید کرد: مسلما کسانی که در چنین شرایطی دست به این تخلفات می زنند و در نظم کشور اخلال ایجاد می کنند باید شناسایی شده و برخورد جدی با آن ها صورت گیرد که اقدامات لازم در این راستا در حال پیگیری 
است و از حقوق مردم کوتاه نمی آییم.
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
شنبه  1399/10/13

شماره : 991

رییــس اتاق اصناف ایران گفت: کلیات 
طــرح اصــلاح قانــون نظــام صنفی در 
کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی 
تصویب شــد که از جمله مشــخصات آن 
کاهش اعضای هیات مدیره اتحادیه هاست.

به گــزارش اتاق اصناف ایران، ســعید 
ممبینی با بیــان اینکه این طرح در چند 
محور مورد توجه قــرار گرفته که یکی از 
آنهــا کاهش تعداد اعضــای هیات مدیره 
اتحادیه ها اســت، تصریح کرد: سال های 
گذشته شاهد نوسان شــدید اقتصادی از 
لحاظ رکود، تورم و تحریم بودیم و از سال 
گذشته بیماری کرونا کشور را دربرگرفت 
که مدیران تشــکل هــای صنفی در این 
دوران، کارنامــه قابــل قبولی در همراهی 
با شــبکه بهداشت کشور داشتند و رسالت 
اجتماعی تشکل های صنفی به انجام رسید.

وی توضیح داد: امروز از نظر ساختاری، 
تعداد هیات مدیره اتحادیه ها در جمعیت 
صنفی کمتــر از یکهزار نفر، پنج نفر و در 
جمعیت بیش از آن، هفت نفر اســت، اما 
با توجه به مشــکلات مدیریت اتحادیه ها، 
رغبت کمی برای نامزدی در انتخابات دیده 
می شود و نگرانی هایی برای به حد نصاب 
نرســیدن وجود دارد که بر همین اساس 

پیشنهاد شد که تعداد هیات مدیره اتحادیه 
ها در جمعیت صنفی کمتر از هزار نفر به 
ســه و در جمعیت بیش از آن به پنج نفر 
کاهش یابد.رییس اتاق اصناف ایران تصریح 
کرد: علاوه بر کم رغبتی برای عهده داری 

مسوولیت اتحادیه ها، به دلیل محدودیت 
دو دوره ای و اجحافی که به تشــکل های 
صنفی در قانون مصوب ســال 92 شد، از 
این پس  ریزش زیــادی در فعالان فعلی 
نیز مشــاهده خواهیم کرد، زیرا دو دوره، 

تعداد زیادی از ایشــان به پایان می رسد 
و پیشنهاد داده ایم که این محدودیت دو 
دوره ای نیــز حذف شــود.ممبینی گفت: 
محور دیگر این اصلاحات به محدودیت های 
مالی اتاق ها و انجام ندادن تعهدات دولت 

در ایــن بخــش  مربوط اســت و در طرح 
پیشــنهادی، افزایش منابــع مالی اتاق ها 

دیده شده است.
وی تصریــح کرد: با توجــه به وظیفه 
ای کــه قانون گذار برای اتاق ها در حوزه 
بازرســی و نظارت دیده، تجربه دو ســال 
اخیر به ما نشان داد که جرایم متناسب با 
تخلفات نبوده و بازدارندگی لازم را ندارند 
بنابراین در اصلاح قانون پیش بینی شــده 
که ایــن جرایم افزایش یابــد. همچنین، 
پلمــب و تعطیلی واحد صنفی نیز در این 

طرح دیده شده است.
رییــس اتاق اصناف ایران گفت: کلیات 
طرح اصــلاح قانون نظام صنفی تصویب و 
مقرر شــد در خصوص بعضی از اجزای آن 
جلسات کارشناســی برگزار شود که این 

مباحث از هفته آینده آغاز خواهد شد.
به گــزارش ایرنا، طرح اصــلاح قانون 
نظام صنفی با وجود پیگیری  های از سوی 
اتــاق اصناف ایران به دلیــل پایان یافتن 
دوره فعالیت مجلس شورای اسلامی قبل، 
در مجلــس دوره یازدهــم به طور مجدد، 
مطرح شــد و با امضای ۵0 نفر نماینده به 
کمیسیون اقتصادی رفت و کلیات این طرح 

به تصویب رسید.

کلیات طرح اصلاح قانون نظام صنفی تصویب شد

صنعت برق و بودجه ۱400
لایحه بودجه 1400 در حالی به مجلس تقدیم شد که تقریبا همه بخش های 
اقتصادی کشــور به دلیل بی ثباتی های مستمر، جهش ناگهانی نرخ ارز و سایر 
نهاده های تولید، افزایش تورم، تداوم اثرات ســوء ناشی از تحریم ها و همچنین 
استمرار محدودیت ها و مشکلات ناشی از شیوع بیماری کرونا در شرایط بسیار 
دشواری به سر می برند.  بودجه 1400 نباید تنها یک سند بالادستی برای تعیین 
سیاست های کلی مالی کشور و سهم بخش های مختلف از بودجه عمومی در سال 
آینده باشد؛ این قانون در سایه سیاست های کلان اقتصادی اش باید یک نسخه 
نجات برای اقتصاد و صنعت کشــور باشد.  نگاهی به وضعیت موجود در صنایع 
زیرســاختی نظیر صنعت برق، به درستی نشان می دهد که چالش ها به عمق 
زیربناهای اصلی توســعه کشور رسوخ کرده و پایه های آنها را متزلزل کرده اند. 
در صنعــت برق تداوم وضعیت بحرانی مالی وزارت نیرو و نوســانات غیرقابل 
پیش بینی قیمت ها، به توقف تعداد قابل توجهی از قراردادهای زیرساختی این 

صنعت منجر شده است.
به بیان ساده روند توسعه این صنعت که درنهایت به گسترش زیرساخت ها 
و تولید، انتقال و توزیع برق پایدار منجر می شــود، به شدت کند و گاه متوقف 
شــده است. دلیل این روند هم کاملا روشن است؛ ساختار حقوقی قراردادهای 
صنعت برق قادر به پوشــش این ســطح از تفاوت ها و تعیین تکلیف قراردادها 
در چنین شرایط اقتصادی ای نیست. برآوردها نشان می دهد که در حال حاضر 
صنعــت برق ایران بیش از ۶00 قرارداد متوقف در حوزه توزیع و 400 قرارداد 
در حوزه انتقال دارد. راهکار مقطعی برای عبور از این مســئله، غربالگری این 
قراردادها، شناســایی و تأمین مالی برای ادامه قراردادهای مهم و اولویت دار و 
خاتمه قراردادهای فاقد اولویت است. این همه اما نیاز به بسترهای قانونی دارد 
که وزارت نیرو و توانیر را متعهد و مکلف به تعیین تکلیف این قراردادها کرده 
و البته ضمن پیش بینی اختیارات قانونی برای وزیر نیرو و دستگاه های اجرائی 
تابعــه این وزارتخانه، منابع مالی لازم را نیز بــرای اتمام پروژه های اولویت دار 
صنعت برق که در انتقال و توزیع برق پایدار یا تکمیل پروســه برق رســانی به 

مناطق مختلف کشور سهمی غیرقابل چشم پوشی دارند، تأمین کند.
نکته بسیار کلیدی و مهم درباره دلایل توقف قراردادها این است که عمدتا 
پیمانکاران فعال در صنعت برق در زمان عقد قرارداد تا حدودی ریســک های 
افزایش هزینه های ایفای تعهــدات را پیش بینی کرده و در حد قابل قبولی در 
مبالغ قراردادی خود منعکس می کنند. اما در طول سال های 1397 تا 1399 
و به طور ویژه در سال جاری، افزایش نرخ ارز، حقوق و دستمزد و افزایش بهای 
فلزات اساسی و البته شیوع بیماری کرونا موجب شده که پیمانکاران فعال در 
حــوزه صنعت برق قادر به ادامه فعالیت و ایفای تعهدات خود در قبال صنعت 
برق نباشند. روند معمول کار به این صورت است که پس از توقف پروژه به دلیل 
نوسانات غیرقابل پیش بینی، پیمانکاران با تهیه لایحه ای درخواست تجدیدنظر در 
مفاد قراردادی خود را تسلیم کارفرما می کنند و در صورت عدم امکان رسیدگی 
به آن وفــق ضابطه مندرج در مفاد تبصــره »2« ماده واحده اصلاحیه تبصره 
»80« قانون بودجه سال 13۵۶ مصوب شورای انقلاب جمهوری اسلامی مورخ 
23/11/13۵8،  شورای عالی فنی مکلف به رسیدگی به آنها می شود. با توجه به 
تحولات اقتصادی در سال های گذشته، عملا تمامی لوایح اعتراضی پیمانکاران 
به شــورای عالی فنی احاله شده که با توجه به کثرت موارد ارجاعی، این شورا 
قادر به پاسخ گویی و رسیدگی به آنها نیست. ازاین رو رسیدگی به درخواست ها 
به درازا کشــیده شده و عملا نتایج رســیدگی ها از حیز انتفاع می افتد. گفتنی 
است پس از جهش ارزی بین سال های 1397 تا 1399 و افزایش بهای فلزات 
اساســی و مواد اولیه موردنیاز صنعت برق حجم لوایح اعتراضی که به شورای 
عالی فنی ارجاع شده افزایش چشمگیری پیدا کرده است. به طوری که اکنون 
بیــش از هزار قرارداد پیمانــکاری در صنعت برق بــه ارزش بالغ بر 30 هزار 
میلیارد ریال متوقف  شده و در انتظار رسیدگی به درخواست هاست. تداوم این 
شــرایط موجب افزایش هزینه های اجرای پروژه ها به دلیل طولانی شدن زمان 
رسیدگی، نابودی شــرکت های پیمانکاری متخصص در صنعت برق و افزایش 
چشــمگیر بی کاری خواهد شد. در این شرایط بودجه 1400 یکی از مهم ترین 
و مؤثرترین قوانین بالادســتی برای حل بحران قراردادهای متوقف در صنعت 
برق محسوب می شود. بنابراین به منظور بهبود فضای کسب وکار، حفظ و ایجاد 
اشتغال، سندیکای صنعت برق ایران پیشنهاد ابقا و اصلاح تبصره »2« ماده واحده 
اصلاحیه تبصره »80« قانون بودجه سال 13۵۶ مصوب شورای انقلاب جمهوری 
اســلامی را ارائه داده است. یکی از مزایای این پیشنهاد افزایش پاسخ گویی به 

دستگاه های نظارتی به ویژه مجلس شورای اسلامی خواهد. بود.
بنابراین پیشنهاد شده که بند ذیل در بودجه 1400 گنجانده شود:

»بخشی از اختیارات شورای عالی فنی مندرج در بند »ج« در قانون اصلاحیه 
تبصره »80« قانون بودجه سال 13۵۶ مصوب شورای انقلاب جمهوری اسلامی 
مورخ 03/11/13۵8 به وزارتخانه های ذی ربط برحسب موضوع تفویض  گردد. 
لازم است آیین نامه این بند، حداکثر سه ماه از تاریخ ابلاغ قانون بودجه به تصویب 
هیئت دولت برسد.«البته نکته بسیار کلیدی تر برای حل این مسئله پیش بینی 
منابع مالی لازم در بودجه ســال آینده برای اجرای پروژه های اولویت دار است. 
واقعیت این اســت که در صورت پیش بینی نکردن نقدینگی لازم برای اجرای 
این پروژه ها که به طور قطع سهمی غیرقابل چشم پوشی در تأمین برق پایدار 
دارند، در یکی، دو ســال آینده با مشــکلات جدی در عرضه برق و البته بروز 
خاموشــی های گسترده مواجه خواهیم شــد.یکی دیگر از نکاتی که در بودجه 
1400 بایــد به صورت جدی مد نظر قرار گیرد، لزوم ایجاد فرصت های قانونی 
برای بهسازی و نوسازی شبکه های انتقال و توزیع است. این امر نه تنها در کاهش 
چشمگیر تلفات برق و عرضه برق امن تر و باکیفیت تر تأثیری انکارناپذیر دارد، 
بلکه می تواند جایگزینی مناسب و کم هزینه برای سرمایه گذاری های کلان در 

حوزه احداث نیروگاه باشد.
واقعیت این است که عمر برخی از این تجهیزات از ۵0 سال نیز فراتر رفته 
و 1۶ درصد کل تجهیزات صنعت برق در سراســر کشــور هم فرســوده است. 
برآوردها حاکی از آن اســت که بهســازی و نوسازی شبکه به حدود 30 هزار 
میلیارد تومان اعتبار نیاز دارد و در صورتی که امکان تأمین مالی این طرح از 
طریق مولدسازی دارایی های صنعت برق و تخصیص صددرصدی عواید آن به 
این صنعت در قانون بودجه ســال 1400 فراهم شــود، گام مؤثری در راستای 

بهینه سازی و نوسازی شبکه های فرسوده برداشته خواهد شد.

 
 

 
 

سازمان برنامه و بودجه کشور در واکنش به منتقدان لایحه بودجه 1400 که 
این لایحه را در خدمت معیشت مردم نمی دانند، اعلام کرد: آیا ساخت 91 هزار 
واحد مسکن محرومین، افزایش 2۵ درصدی حقوق کارکنان و بازنشستگان و 
بیمه رایگان 30 میلیون نفر، به معنی حمایت معیشتی دولت از مردم نیست؟ 
البته این همه خدمات معیشتی دولت در لایحه بودجه 1400 نیست و قطعا 
دولت می خواهد بیش از اینها برای این منظور هزینه کند اما افزایش ســقف 
این موارد به منزله افزایش سقف بودجه سال بعد خواهد بود که البته همین 
رقم 841 هزار میلیارد تومان موجود را هم برخی نمایندگان غیر واقعی و تورم 

زا می دانند، یک بام و دو هوا که نمی شود.
سازمان برنامه و بودجه در گزارشی اعلام کرد که دولت در سال جاری از 
محل 31 هزار میلیارد تومان صرفه جویی در مصارف بودجه توانســت طرح 
رتبه بندی فرهنگیان، همسان سازی حقوق بازنشستگان، معوقات ایثارگران و 
فوق العاده ویژه کادر درمان را بپردازد. برای تمامی این موارد، مبالغی در لایحه 
بودجه سال بعد در نظر گرفته شده تا دغدغه ای در اذهان این بخش عظیم از 

بدنه اجتماعی کشور ایجاد نشود.
طبق این گزارش، از 841 هزار میلیارد تومان منابع لایجه بودجه 1400، 
۵48 هزار تومانش صرف پرداخت حقوق و مستمری بازنشستگان و همسان 
سازی حقوق آنها می شود؛ آیا می توان حقوق کارکنان و بازنشستگان را پرداخت 
نکرد یا افزایش نداد؟ کسانی که به دنبال تامین معیشت مردم در بودجه سال 
بعد هستند؛ چطور می خواهند از این رقم بکاهند؟ چطور از یک طرف خود 
را مدافع معیشــت مردم معرفی می کنند و از ســوی دیگر افزایش حقوق و 

دستمزد را منجر به افزایش تورم می دانند و دولت را متهم به سیاست گذاری 
تورمی می کنند؟ همچنین 104 هزار میلیارد تومان در لایحه بودجه 1400 
برای امور عمرانی کشور در نظر گرفته شده و 1۵0 هزار میلیارد تومان هم برای 
بازپرداخت اصل و سود اوراق و وام ها در نظر گرفته شده است؛ دولت این مبلغ 
را در لایحه بودجه دیده و برخی مدام می گویند این دولت می خواهد زمین 
سوخته تحویل دولت بعد بدهد، اگر این رقم را نمی گنجاند، چه می گفتند؟

سازمان برنامه و بودجه ضمن امیدواری نسبت به اینکه انتقادها از لایحه 
بودجه 1400 در جریان بررسی های کمیسیون تلفیق از کلی گویی به سمت 
جزئیات مشــخص پیش برود، عنوان کرده که انتظار افکار عمومی این است 
که نمایندگان مشخصا بگویند دولت از کدام بخش از مصارف خود کم کند؟ 
از حققوق کارکنان و بازنشستگان؟ از بودجه عمرانی یا از باز پرداخت اوراق؟ 
هر کدام از اینها بخشــی از معیشــت و آبادانی کشور را هدف قرار داده است. 
باید مشخص شود کسانی که در مخالفت با این لایحه سخن می گویند؛ دقیقا 
مخالف کدام بخش هستند و قصد دارند در لوای اصلاح ساختار بودجه از کدام 
یک کم کنند. مگر می شود از یک طرف داعیه دغدغه معیشت مردم را داشته 
باشند و از طرف دیگر از میزان حقوق کارکنان و بازنشستگان کم کنند؟ اگر 
چنین قصدی دارند، پای سود و زیانش هم بایستند و جواب مردم را هم بدهند.

در این گزارش  تاکید شــده، لایحه 1400 کاملا در خدمت معیشت مردم 
است؛ افزایش 2۵ درصدی حقوق و دستمزد شاغلین و بازنشستگان، افزایش 
حداقل دریافتی کارکنان دولت از 2.8 میلیون به 3.۵ میلیون تومان؛ در نظر 
گرفتن ۶0 هزار میلیارد تومان برای همسان سازی بازنشستگان، ۵000 میلیارد 

تومان برای رتبه بندی فرهنگیان؛ 31 هزار میلیارد تومان برای حمایت معیشتی 
از ۶0 میلیــون نفر و مبلــغ 43 هزار میلیارد تومان برای هدفمندی یارانه ها 
برای حدود 78 میلیون نفر را نشان دهنده رویکرد معیشتی این لایحه است. 
از سوی دیگر دولت برای کاهش فقر مطلق هم در لایحه بودجه 1400 هم 
1۶ هزار میلیارد تومان برای کاهش فقر مطلق در نظر گرفته و هم برای 7.۵ 
میلیون نفر افراد تحت پوشش کمیته امداد و بهزیستی، استمرار پرداخت سه 

تا شش برابر مستمری را در دستور کار خود دارد.
اگر این مبلغ آنچنانکه برخی نمایندگان مجلس می گویند »کم« است؛ باید 
توضیح دهند از کدام محل کسر کنیم تا به این مبلغ بیافزاییم یا درآمد دولت 

از کدام محل را افزایش دهیم که برای این منظور در نظر بگیریم؟
سازمان برنامه و بودجه در تشریح برنامه های فراگیر دولت برای مبارزه با 
شیوع ویروس کرونا و حمایت از بخش سلامت در لایحه بودجه 1400 نیز از 
رشد 2.3 برابری اعتبارات هزینه ای بخش بهداشت و درمان، استخدام ۵3000 
نفر نیروی جدید در کادر درمان و راه اندازی 44۶2 تخت بیمارستانی اعلام  
و عنوان کردهد ولت همچنان حامی طرح تحول سلامت است و ضمن بیمه 
رایگان 30 میلیون نفر در سال 1400 معادل ۵200 میلیارد تومان نیز برای 
کاهش سهم مردم از هزینه های درمانی در نظر گرفته است. 4000 میلیارد 
تومــان برای بیمه درمان تکمیلی یک میلیون و 700 هزار نفر زیر مجموعه 
بنیاد شهید و امور ایثارگران، 1700 میلیارد تومان بابت اجرای قانون حمایت 
از معلولان و 1420 میلیارد تومان برای مستمری به 100 هزار رزمنده معسر 

نیز در لایحه بودجه 1400 دیده شده است.

حدود یک ماه از ابلاغ تصمیم ستاد هماهنگی اقتصادی دولت در مورد بازار 
محصولات فولادی توسط معاون اقتصادی رییس جمهوری به وزیران اقتصاد 
و صنعت تحت عنوان » شیوه نامه ساماندهی عرضه و تقاضای زنجیره فولاد« 
سپری شده، اما اجرای آن به اعتقاد صاحب نظران ضمانتی بدنبال نداشته است.

دولت و مجلس در اظهار نظرهای منتشر شده، تدوین شیوه نامه را راهکاری 
موثر برای به نظم درآوردن بازار فولاد می دانند و در این زمینه تاکید دارند.

 وزیر صنعت:تمام محصولات فولادی در بورس
علیرضا رزم حسینی در ارتباط با شیوه نامه یاد شده گفته بود، بر اساس 
شیوه نامه ابلاغی ستاد اقتصادی دولت، تمامی محصولات فولادی باید در بورس 
کالا عرضه شــوند و از مازاد آن صادرات انجام شود.وزیر صنعت تصریح کرد: 
هدف از ابلاغ این شــیوه نامه تقویت تولید بوده تا عرضه و تقاضای محصول 
در بورس کالا به شکل شفاف دنبال شود و استفاده از این روش و شیوه نامه 
باعث تعادل قیمت ها خواهد شد و عرضه محصولات فولادی در بورس خللی در 
صادرات ایجاد نمی کند.وی خاطرنشان کرد: برابر سند فولادی کشور با تعامل 
تشکلهای بخش خصوصی، سهمیه بندی ها انجام شده و هیچ محدودیتی در 

صادرات وجود ندارد و با این روش صادرات هم می تواند به مورد اجرا درآید.

 مجلس و شیوه نامه فولاد
جمعی از اعضای کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی آذر ماه 

ضمن اعلام حمایت از تصمیم دولت برای ساماندهی بازار فولاد تاکید کردند 
که طرح مجلس شورای اسلامی در زمینه فولاد در حقیقت پشتیبانی قانونی 

از اقدام دولت خواهد شد.
عزت الله اکبری تالارپشتی، رییس کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای 
اسلامی در جلسه کمیسیون تخصصی در محل خانه ملت گفت: وزارت صنعت، 
معدن و تجارت با کمیسیون صنایع و معادن مجلس تعامل مثبتی دارد و امید 
می رود که ماحصل این تعامل و هم افزایی گره گشایی از مشکلات مردم باشد.

مهدی طاهری از اعضای کمیسیون مزبور افزود: تصویب شیوه نامه ساماندهی 
بازار فولاد در دولت، اقدام قابل تقدیری بود که مورد حمایت کمیسیون صنایع 
و معادن مجلس شــورای اسلامی اســت و اعتقاد داریم هجمه ها علیه وزیر 
صنعت در رابطه با جلوگیری از نتیجه بخش بودن اجرای این شیوه نامه است.

وی توضیح داد: تدوین طرح ساماندهی بازار فولاد در مجلس شورای اسلامی 
به موازات شــیوه نامه مصوب دولت انجام گرفته اســت و با این کار به دنبال 

پشتیبانی قانونی از اقدام وزارت صنعت در این زمینه است.
عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: رقابتی 
شدن بازار فولاد و ایجاد شفافیت دو ویژگی مهم شیوه نامه مصوب دولت برای 
ساماندهی بازار فولاد است که به صورت همه جانبه مورد حمایت مجلس است.

رضا تقی پوردیگر عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی 
هم در این جلســه گفت: شیوه نامه اجرایی دولت برای ساماندهی بازار فولاد 

اتفاق مثبتی بود و مجلس از این اقدام حمایت می کند.

وی توضیح داد: قیمت فولاد باید منطقی شــود و انتظار می رود با اجرای 
شیوه نامه اجرایی مصوب، زمینه تحقق این مهم فراهم شود.

 انجمن نوردکاران فولادی و نقادی شیوه نامه
رییس انجمــن نوردکاران فولادی ایران به خبرنگاران توضیح داد: کلیات 
شیوه نامه ساماندهی بازار فولاد مورد تایید این انجمن قرار داردو در واقع 80 
درصد مورد موافقت اعضای انجمن است، ضمن اینکه روح شیوه نامه مبارزه با 

رانت خواری است، اما در عمل اجرا نشد.
وی تصریح کرد: شــیوه نامه برابر دستورالعمل های وزارت صنعت تدوین 
شده،اما شکل اجرایی به خود نگرفته، چنانچه شیوه نامه به درستی اجرا شود، 

به تعادل قیمت فولاد در بازار کمک می کند.
سید احمد رضوی نیک خاطرنشان کرد: نوردکاران پیشنهاد کرده اند، قیمت 
ها به شکل ریالی و براساس قیمت تمام شده و برابر قانون با در نظر گرفتن 
نقطه نظرات کارشناسی سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولید کنندگان و 

دیگر نهادهای ذیربط باشد.
وی توضیح داد: براساس گزارش های گمرک جمهوری اسلامی ایران، بورس 
کالا و سازمان ایمیدرو میزان شمش تولیدی فولاد سازان هشت ماهه امسال 
به رقم 18 میلیون و 242 هزار تن و از ســقف تعهد عرضه در بورس کالا به 
میــزان پنج میلیون و 440 هزار تن به میزان دو میلیون و 741 هزار و ۶93 

تن برابر با ۵0درصد تعهد خود را آنها عمل کردند.

واکنش سازمان برنامه به منتقدان بودجه ۱۴۰۰

شیوه نامه ساماندهی بازار فولاد چگونه اجرا شود

عملیاتی شدن اوراق »گام« در زنجیره قطعات خودرو کلید خورد

 خبر

- امروز با تشریح فرآیند اجرایی و چگونگی بهره مندی 
بنگاه های تولیدی از اوراق گام، نحوه و فرآیند انتشار این 
اوراق و روش های نقدشــوندگی و نقل و انتقال این اوراق 
در شبکه بانکی و بازار سرمایه، عملیاتی شدن استفاده از 

آن در زنجیره قطعات خودرو کلید خورد.
، مدیرکل دفتر تامین مالی و پشــتیبانی تولید وزارت 
صنعت در نشست هماهنگی برای عملیاتی سازی اوراق گام 
به منظور کمک به تامین مالی زنجیره قطعات خودرو در 
وزارتخانه، افزود: بهره گیری از روش های نوین برای تامین 
مالی واحدهای تولیدی در دستور کار است و در این ارتباط، 
معرفی و عملیاتی ساختن اوراق گواهی اعتبار مولد )گام( 

را برای صنایع مختلف پیگیری می کنیم.
»نعمت اله شــهبازی« افزود: مشــارکت فعال و موثر 
واحدهای تولیدی خودرو و قطعه ســازی برای استفاده از 
اوراق گام، در کنار سایر روش های مرسوم به منظور تقویت 

تامین مالی زنجیره تولید ضروری است.
»سهیل معمارباشی« مدیرکل دفتر حمل و نقل وزارت 
صنعت نیز در این نشست ضمن اشاره به نیاز شدید صنعت 
خودرو به نقدینگی، افزود: استفاده از ابزارهای نوین برای 
استمرار تامین مالی و تداوم رشد تولید قطعات مورد نیاز 

صنایع خودرو سازی دنبال می شود.
همچنین در این نشســت، رییس دایره تامین مالی 
زنجیره هــای تولید بانک مرکزی، انتقال حرکت اوراق در 
زنجیــره، انتقال مکرر آن و ضمانت بانک های عامل برای 
نقد شوندگی اوراق در سر رسید را از مزیت های مهم این 

اوراق برشمرد.
»دریایی« گفت: بانک مرکزی در دستورالعمل ابلاغی 
مزایای زیادی برای واحدهای تولیدی به منظور استفاده 
از اوراق گام در نظر گرفته است و در قدم نخست، سهمیه 
۵9 هزار میلیارد تومانی برای شبکه بانکی ابلاغ شده است.

وی توضیــح داد: مزیت اصلی اوراق گام، احیای خرید 

اعتباری در زنجیره های تولید اســت که با توجه به اینکه 
کارمزد انتشــار یک بار قابل پرداخت اســت، در صورت 
مدیریت درست و شناسایی زنجیره ها امکان نقل و انتقال 
بدون کارمزد و در نتیجه کاهش هزینه های مالی بنگاه های 

تولیدی فراهم شده است.
در ادامــه »محمدرضا نجفی منــش«  رییس انجمن 

قطعه ســازان همگــن گفــت: اوراق گام در تامین مالی 
قطعه سازان با توجه به تضمین نقدشوندگی اوراق در سر 
رسید توســط بانک عامل دارای کاربرد مناسبی است و 
تحقق آن، حمایت خودروسازان به عنوان متعهدان اوراق 

را می طلبد.
همچنین »احمد نعمت بخش« دبیر انجمن خودروسازان 
نیز ضمن اشاره به امکان جایگزینی اوراق گام با روش های 
فعلی خرید مدت دار قطعــات خودرو ، این روش را برای 

قطعه سازان کارآمد توصیف کرد.
اوراق گواهی اعتبار مولد )گام( یک ابزار بازار محور و با 
قابلیت نقل و انتقال در بازارهای پول و ســرمایه است که 
تسهیلات جدید را برای تامین مالی بدون تورم بنگاه های 
تولیدی فراهم می کند. به اتکای این اوراق، تولیدکنندگان 
بر مبنای فاکتور خرید مواد اولیه و واســط از بانک عامل، 
درخواست انتشار و تضمین گواهی اعتبار مولد در سررسید 
کرده و به بنگاه فروشنده مواد اولیه تحویل می دهند. دارنده 
این اوراق می تواند گواهی را تا زمان سررسید نزد خود نگه 

دارد یا به فروشنده مواد اولیه بدهد.
اکنون از حدود یک هزار و 200 قطعه ساز رسمی فعال 
در رده هــای 1، 2 و 3 با جمعیت حدود ۵۵0 هزار نفری، 
نزدیــک به 400 واحد تعطیل و 300 واحد نیمه تعطیل 

نیمه تعطیل هستند.
کل مطالبات زنجیره تامین داخلی از خودروسازان به 
بیش از 34 هزار میلیارد تومان رسیده که بیش از 1۵ هزار 

میلیارد تومان آن مطالبات معوق است.

 جبران عقب ماندگی استارت آپی چگونه امکان پذیر است؟
شرکت های بزرگ ایرانی باید با ایجاد مراکز شتابدهی به زیست بوم استارت آپی 
وارد شوند و عقب ماندگی ها را جبران کنند.استارت آپ ها که غالبا به شرکت های 
نوپای حوزه فناوری اطلاق می شوند، اگرچه به واسطه روش های نوآورانه و مبتنی بر 
تکنولوژی روزی که پیش  می گیرند، می توانند آینده روشنی برای کسب وکارها 
رقم بزنند و شیوه های سنتی را با شیوه های جدید کم هزینه تر و بهینه تر جایگزین 
کنند، همچنان موانعی را هم پیش رو دارند. از جمله این موانع می توان به عدم 
ثبات اقتصادی و به روز نبودن قوانین متناسب با رشد فناوری ها ی نوین اشاره 
کرد.در این راستا به نقل از سازمان فناوری اطلاعات ایران، امیر ناظمی - معاون 
وزیر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات در پنجمین کنفرانس بین المللی مدیریت 
صنعتی با محوریت قراردادن موضوع نوســازی صنعت در پرتو تحولات نوظهور 
در مرکز همایش های مدیریت صنعتی، با سرلوحه قراردادن »به تغییر باید سلام 
داد!« بیان کرد: سیاستگذاران حوزه صنعت می بایست شرکت های بزرگ را برای 
ورود به زیست بوم استارت آپی تشویق کنند و ایجاد مراکز شتابدهی استارت آپی، 

راهکار اساسی جبران عقب ماندگی های موجود است.



۶

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
شنبه  1399/10/13

شماره : 991

افتتاح حساب یورویی در عراق برای ذخیره طلب های ایران
وزیر نیرو گفت: توافق جدیدی که در عراق 
انجــام و در روزهای آینده اجرا خواهد شــد 
ایجاد یک حساب یورویی برای ذخیره طلب 

شرکت های ملی گاز و توانیر است.
»رضا اردکانیان« در حاشیه جلسه هیات 
دولت در جمع خبرنگاران افزود: بدهی های 
اخیر و گذشــته عراق به کشورمان با تبدیل 
شدن به یورو در این حساب ذخیره خواهد شد.

وی ادامه داد: به این ترتیب و با افتتاح این 
حساب با مشکلات کمتری ناشی از تحریم های 
تحمیلی و ظالمانه می توان این مبالغ را برای 
نیازهای ضروری از جلمه در بخش مواد مورد 

نیاز دارویی و کالاهای اساسی صرف کرد.
عضــو هیات دولــت خاطرنشــان کرد: 
همچنین از این محل می توان برای پرداخت 
بدهی بخش خصوصی و شرکت های ایرانی 

اقدام کرد.
اردکانیان از تشــکیل کمیته ای در این 
باره خبر داد و گفت: به عنوان مسوول ایرانی 
کمیسیون مشترک همکاری های اقتصادی دو 
کشور به طور روزانه بر اینکار نظارت خواهم 

کرد تا به نتایج خوبی برسد.
وزیر نیرو ادامه داد: روز گذشته )سه شنبه( 
در راس هیاتی مرکب از نمایندگان وزارتخانه 
های جهاد کشاورزی، صنعت، معدن و تجارت، 
نفت و نیرو، بانک مرکزی و وزارت امور خارجه 
برای پیگیری مسایل مربوط به توسعه روابط 

اقتصادی به عراق رفتیم.
وی گفت: در این سفر دیدار و گفت و گو 
هایی با وزرای برق، تجارت و نیرو و همچنین 
رییسان بانک های مرکزی و بانک تجارت عراق 

و نیز نخست وزیر عراق انجام شد.
عضو هیات دولت خاطرنشــان ســاخت: 
حاصل این سفر چند موضوع مهم بود که یکی 
از آنها برگزاری اجلاس کمیسیون همکاری 
های مشترک اقتصادی ایران و عراق است که 
تا پایان ماه جاری در تهران انجام خواهد شد.

وی ادامه داد: اجلاس کمیسیون همکاری 
های مشترک اقتصادی با حضور سازمان های 
دولتی و شرکت ها و بخش خصوص عراق و 
دستگاه های متناظر آنها در ایران و در تهران 
برگزار خواهد شد و امید است نتایج آن منجر 
به توسعه روابط تجاری، بازرگانی و اقتصادی 

بین دو کشــور به خصوص برای بخش های 
خصوصی شود.

وزیر نیرو موضوع دوم نتایج سفر را مربوط 
بــه پروژه هــای وزارت نیرو عنــوان کرد و 
خاطرنشان ساخت: در دیدار با وزیر عراقی دو 

پروژه مهم تقریبا نهایی شد.
وی مشارکت شــرکت های ایرانی برای 
کاهش تلفات شــبکه توزیع برق عراق و نیز 
اصلاح، تعمیر تجهیزات آسیب دیده عراق را 
یکی از این پروژه ها برشمرد و گفت: اکنون 
بیش از پنج هزار ترانسفورماتور آسیب دیده 
در عراق وجود دارد که می تواند توسط شرکت 
های ایرانی تعمیر، بازسازی و بکارگیری شوند.

عضو هیات دولت افزود: این پروژه طرفیت 
ســازی خوبی برای نیروی انســانی فراهم 

خواهد کرد.
اردکانیان به مطالبات کشورمان در زمینه 
صادرات گاز و برق  از عراق اشاره کرد و گفت: 
جلســه های گسترده ای برگزار شد و توافق 

های مکتوبی هم صورت گرفت.
وی ادامه داد: البته بخشی از مطالبات در 
حدود 700 میلیون دلار به هر تقدیر دریافت 
شــده است به این معنا که مراحل تخصیص 
و واریز آن به حساب ها صورت گرفته است.

 افتتاح طرح های پویش هر هفته 
-الف ب-ایران 

وزیــر نیرو در ادامه به طرح هایی که قرار 
اســت فردا و در قالب پویش هر هفته -الف 
ب-ایران افتتاح شود اشاره کرد و خاطرنشان 
ساخت: فردا تعداد قابل توجهی پروژه های آب 
و برق در استان های آذربایجان غربی، اردبیل، 
مازندران و اصفهان توسط رییس جمهوری 

افتتاح خواهد شد.
وی ادامــه داد: با افتتــاح این پروژه ها از 
مجموع 2۵0 پروژه وعده داده شده در قالب 

پویش 190 پروژه به ثمر خواهد رسید.
اردکانیان مجموع سرمایه گذاری این طرح 
های جدید را ۵4 هزار میلیارد تومان شامل 
طرح های آبرسانی روستایی، برق رسانی به 
روستاها، نیروگاه های مقیاس کوچک، شبکه 
های توزیع و فوق توزیع و شبکه های آبیاری 
و زهکشی کرم آباد در استان آذربایجان غربی 

اعلام کرد.
عضو هیات دولت مهمترین پروژه افتتاحی 
فردا را ســد کانی سیب در آذربایجان غربی 
برشــمرد و گفت: این سد با سرمایه گذاری 
۵00 میلیارد تومان به اتمام رسیده و آبگیری 

شده که فردا رسمی افتتاح می شود.
اردکانیان افزود: کار ســد کانی سیب آن 
اســت که علاوه بر برطرف ســازی نیازهای 
زیست محیطی، ســالانه ۶00 میلیون متر 
مکعــب آب را بــه دریاچــه ارومیه منتقل 

خواهد کرد.
وی ادامــه داد: این گام مهمی در احیای 
دریاچه ارومیه است که انتقال آب آن از طریق 

یک تونل 3۶ کیلومتری صورت می گیرد.
وزیر نیرو افزود: ســد فردا افتتاح خواهد 
شــد و تونل که در مراحل پایانی اســت در 
آینده نزدیک و در دولت تدبیر و امید افتتاح 

خواهد شد.

 اصلاح طرح خاموشی در صورت 
ایجاد اختلال

وزیر نیرو در باره اعمال خاموشــی معابر 
گفت: خاموشی ناشی از کمبود تولید، سانحه 
و عامل دیگر رخ نداده است بلکه وقتی در اوج 
گرما در تابستان و یا آستانه فصل زمستان قرار 
می گیریم طرح های مدیریت مصرف جدی 
تر گرفته می شــوند.اردکانیان با بیان اینکه 
البته طرح های مدیریت مصرف اختصاص به  
فصل گرم و سرد ندارد خاطرنشان ساخت: باید 

عادت خوب صحیح مصرف کردن در بخش 
های خانگی، تجاری و تولیدی را در طول سال 

بکار گرفته تا نهادینه شود.
عضو هیــات دولت ادامه داد: امســال با 
سرمای زودرس روبرو شدیم که مصرف گاز 
در بخش خانگی را افزایش داده و امید است 
با جواب مثبتی که مردم به درخواست های 
شرکت ملی گاز و توانیر برای کاهش مصرف 
می دهند این مصرف اندکی کاهش یابد اما تا 
رسیدن به این مهم و با توجه به دغدغه تامین 
گاز برای نیروگاه هــا و اینکه خط قرمزمان 
این اســت که تحت هیچ شرایطی ناچار به 
خاموشی برنامه ریزی شده نشویم اقدام هایی 

صورت گرفت.
وی ادامه داد: بر این اســاس تلاش شد تا 
در بخــش هایی که امکان اصلاح و تغییرات 
وجود داشت کارهایی انجام شود .یکی از این 
بخش ها روشنایی معابر بود به نحوی که بتوان 
روشنایی را به نوعی کاهش داد که اختلالی 
در امنیت ایجاد نکند و البته بتوان مصرف را 

نیز کاهش داد.
اردکانیــان افزود: این کار در روزهای آغاز 
خود است و اگر در نقاط وشهرهایی اختلال 
ایجاد کند به طور قطع اصلاح خواهد شد.وی 
با بیان اینکه سوخت اصلی نیروگاه ها گاز است 
ادامــه داد: وقتی با محدودیت در تامین گاز 
روبرو شویم با اجبار و با رعایت مسایل زیست 
محیطی به سمت اســتفاده از سوخت مایع 
خواهیم رفت.عضو هیات دولت گفت: ترجیح 
این است مجموع راه حل ها با حفظ امنیت و 
راحتی مردم باشد و تلاش می شود پیگیری در 
سازمان های دولتی برای رعایت مصرف جدی 
تر دنبال شودتا بیمارستان ها، مراکز ضروری و 
بخش خانگی با اختلال خاموشی روبرو نشوند.

وی بــا تاکید بر اینکه نباید هیچ کس در 
این طرح حساب خود را از دیگری جدا فرض 
کند ابــراز امیدواری کرد بــا همراهی همه 
بتوان نتایج خوبی به دست آورد.اردکانیان به 
برگزاری مرتب جلسه ستاد سوخت با وزارت 
نفت اشاره کرد و گفت: تلاش می شود در هر 
روز و با توجه به شــرایط اقلیمی هر منطقه 
تصمیمهای لازم اتخاذ شود با این حال اولوین 

نیروگاه ها استفاده از گاز است.

مخازن ذخیره سازی میعانات گازی فاز ۱۴ پارس جنوبی به بهره برداری رسید
مدیرعامل شــرکت نفت و گاز پــارس از تکمیل 
عملیــات راه انــدازی و بهره بــرداری از دو مخــزن 
ذخیره ســازی میعانات گازی پالایشگاه فاز 14 پارس 

جنوبی خبر داد.
بــه گزارش شــرکت نفت و گاز پــارس، »محمد 
مشــکین فام« با اشــاره به ایجاد ظرفیت های جدید 
انبارش میعانات گازی پارس جنوبی، گفت: براســاس 
برنامه مقرر، دو مخزن ذخیره ســازی میعانات گازی 
پالایشگاه فاز 14 پارس جنوبی تکمیل و آماده پذیرش 
میعانات گازی شــده و هم اکنون انبارش این محصول 

در یکی از این مخازن ادامه دارد.
وی، بــه آمادگــی مخزن دوم پالایشــگاه این فاز 
برای انبارش میعانات گازی اشــاره کرد و افزود: کار 
آماده ســازی مخزن ســوم نیز درحال انجام اســت و 
طبق برنامه، تا پایان دی ماه امسال آماده بهره برداری 

می شود. 

 واحدهای جانبی فاز ۱4 تا پایان امسال به 
بهره برداری می رسد

مدیرعامل شــرکت نفت و گاز پارس با اشــاره به 
بهره بــرداری از واحدهای جانبی پالایشــگاه فاز 14 
پارس جنوبی تا پایان امسال، خاطرنشان کرد: واحدهای 
جانبی پالایشگاه فاز 14 پارس جنوبی آماده راه اندازی 
بوده و به زودی واحد هوای ابزار دقیق وارد مدار تولید 

می شود.
مشکین فام، با اشاره اینکه همه واحدهای یوتیلیتی 
به ترتیب عملیاتی می شــوند، گفت: با برق دار شدن 
قریب الوقوع پســت های برق پالایشگاه، واحد تامین 

ســوخت گازی )fuel gas( عملیاتی شــده و شرایط 
تامین و توزیع سوخت مورد نیاز  واحدهای پالایشگاهی 
امکان پذیر می شــود.وی افزود: با اجرایی شــدن این 
فعالیت ها، سایر ســرویس های جانبی به ترتیب وارد 
مدار بهره برداری شــده و مشعل پالایشگاه فاز 14 تا 
پایان امســال روشن و گام مهمی برای ورود گاز خام 

به پالایشگاه این طرح برداشته می شود.
مدیرعامل شرکت نفت و گاز پارس، از تامین و ورود 
قطعات مورد نیاز ردیف های شیرین ســازی پالایشگاه 
فاز 14 و ایجاد جبهه های کاری جدید خبر و ادامه داد: 

با توجه به محدودیت های بین المللی ناشــی از کرونا 
و شــرایط تحریم، تامین برخی از قطعات و شیرآلات 
باقی مانده با تاخیر جزیی مواجه شدکه درحال پیگیری 
تامین این اقلام هســتیم تا براساس تعهدات و برنامه 
زمان بندی اعلام شده، نخستین ردیف شیرین سازی 

این فاز را وارد مدار تولید کنیم.

 بندر خدماتــی تنبک در حال راه اندازی 
است

مشکین فام از مراحل پایانی تکمیل تست های برق 

و ابزار دقیق اســکله صادرات گاز مایع تنبک خبر داد 
و گفــت: هم اکنون فعالیت هــای راه اندازی این پروژه 
درحال انجام است و امیدواریم تا پایان دی ماه امکان 
بهره برداری از اسکله صادرات گاز مایع سرد فراهم شود.
وی افزود: با عملیاتی شدن یک پست اسکله ال.پی.

جی این پروژه، امکان صادرات گاز مایع پالایشگاه های 
گازی سایت دو تحقق خواهد یافت.

 بهره برداری از مخازن ذخیره ســازی  گاز 
مایع فازهای ۱3 و 22 تا 24 تا پایان امسال

وی همچنین از راه اندازی مخازن گاز مایع پالایشگاه 
فازهای 13 و 22 تا 24 پارس جنوبی تا پایان امسال 
خبر داد و اظهار داشــت: مطابــق برنامه ریزی، برای 
هریک از پالایشــگاه های این دو طــرح، یک مخزن 
ذخیره سازی پروپان و یک مخزن ذخیره سازی بوتان 

تحویل بهره بردار خواهد شد. 
مدیرعامل شــرکت نفت و گاز پارس با بیان اینکه 
راه اندازی مخازن بوتان و پروپان پالایشــگاه فازهای 
22 تا 24 وارد فاز عملیاتی شــده و تســت مخازن با 
گاز نیتروژن درحال انجام اســت، گفت: در پالایشگاه 
فاز 13 نیز عملیات اجرایی آماده سازی مخازن ال.پی.

جی درحال پیگیری اســت و با فاصله حدود یک ماه، 
مخازن گاز مایع این طرح به مرحله راه اندازی می رسد.

وی افزود: در گام نخست، مخازن ال.پی.جی فازهای 
22 تا 24 با گاز مایع سرد تولیدی در پالایشگاه  این 
طرح پر شــده و پس از آن از طریق خطوط رابط به 
طول هشت کیلومتر جهت صادرات به بندر صادراتی 

تمبک ارسال می شود.

»برق امید« راهکاری برای اصلاح رفتارهای نادرست مصرفی
طرح برق امید که با هدف اصلاح رفتارهای نادرست مصرف از سوی دولت 
تدبیر و امید کلید خورد، اکنون با کاهش 12 درصدی در مشترکان پر مصرف 
نور امیدی را روشــن ساخت.دوم شهریورماه امسال هیات وزیران مصوبه برق 
رایگان برای مشــترکان کم مصرف را تصویب کرد، بر اساس این مصوبه مقرر 
است طرح  برق امید اجرایی شود.این طرح مخصوص مشترکان خانگی است 
و الگوهای آن نیز از عملکرد خود مردم در ســال های گذشته استخراج شده 
اســت. به طور متوسط در کل کشور نزدیک به 30 درصد از مشترکان برق در 
محدوده کم مصرف، 1۵ درصد پرمصرف و ۵۵ درصد در محدوده خوش مصرف 
هستند. این تقسیم بندی ارتباطی به محدوده جغرافیایی یا درآمد خانوار ندارد 
بلکه براساس میزان مصرف برق آنها شکل گرفته است. تخفیف 100 درصدی 
بهای برق در طرح برق امید برای مشترکان کم مصرف در نظر گرفته شده است.

در طرح برق امید، مشترکان برق خانگی در سه گروه کم مصرف، خوش مصرف 
و پرمصرف قرار می گیرند. بر این اساس، مشترکان کم مصرف از تخفیف 100 
درصدی در قبض برق بهره مند می شوند، از مشترکان خوش  مصرف قدردانی 
می شود و مشترکان پرمصرف نیز با انجام کارهایی از عنوان پرمصرف دور شده 
و به خوش مصرف ها می پیوندند.»مصطفی رجبی مشهدی« سخنگوی صنعت 

برق درباره این طرح گفته بود: طرح برق امید مخصوص مشــترکان خانگی 
است و در این زمینه تخفیف 100 درصدی بهای برق در طرح  برای مشترکان 

کم مصرف در نظر گرفته شده است.
وی در عین حال برق امید را طرحی برای همه طبقه های مصرف برق دانست 

و گفت: با توجه به اینکه تعرفه های برق پلکانی است، حتی مشترکان پرمصرف 
نیز می توانند با رعایت نکات مدیریت مصرفی، از افزایش مصرف برق جلوگیری 

کنند و با ورود به طبقه خوش مصرف ها، بهای کمتری برای برق بپردازند.

 کاهش ۱2 درصدی تعداد مشترکان پرمصرف با طرح برق امید
وزیر نیرو در تازه ترین اظهار نظر درباره طرح برق امید به اســتقبال خوب 
مشترکان از طرح برق امید اشاره و خاطرنشان کرد: این طرح منجر به کاهش 
حدود 12 درصدی تعداد مشــترکان پرمصرف شــده است.»رضا اردکانیان« 
ادامــه داد: با ابلاغ مصوبه طرح برق امید به وزارت نیرو در اوایل شــهریور، دو 
ماه برای فراهم کردن مقدمه اجرای آن فرصت داده شده بود که این طرح در 
عمل از ابتدای آبان اجرایی شد.وی گفت: اکنون منتظر اواخر آذر که آخرین 
روزها برای جمع آوری نخســتین قبض دو ماهه است خواهیم ماند تا گزارش 
دقیقی به مردم و مســوولان در این چارچوب ارائه شود.وزیر نیرو افزود: البته 
همه مشترکان خانگی قبض این دوره را اول آبان نگرفته اند و برخی شهریورماه 
آن را دریافت کرده اند و طبق برآوردی که انجام شده پایان آذر قطعی تر در این 

باره گزارش داده خواهد شد.

  تقاضای نفت تا 2022 ریکاوری نمی شود
یک سال دیگر، یعنی تا اواخر 2021 یا اوایل 2022 طول می کشد تا تقاضای نفت به سطح قبل از پاندمی کرونا بازگردد.

به گزارش راشاتودی، دنیل یارگین، معاون مدیر عامل آی اچ اس مارکیت و کارشناس ارشد انرژی این شرکت در مصاحبه با العربیه انگلیسی گفت یک سال دیگر، یعنی تا اواخر 2021 یا اوایل 2022 طول خواهد کشید تا تقاضای نفت به 
سطح قبل از پاندمی برگردد.پیش بینی یارگین در مورد تقاضای نفت با پیش بینی های آژانس بین المللی انرژی و اوپک هم خوانی دارد. این دو سازمان هم پیش بینی کرده بودند که تقاضای سالانه نفت خام سال آینده به سطح قبل از پاندمی 
بازنمی گردد. هرچند در مقایسه با افت تقاضایی که امسال به علت پاندمی اتفاق افتاد، سال آینده با رشد تقاضا روبرو خواهد شد.آژانس بین المللی انرژی در گزارش ماهانه خود اعلام کرده بود، 80 درصد از افت تقاضای روزانه 3.1 میلیون 
بشکه ای نفت در سال آینده به علت پایین ماندن تقاضای سوخت جت می باشد.اوپک هم در گزارش ماهانه خود تقاضای نفت سال آینده را 410 هزار بشکه در روز نسبت به پیش بینی قبلی خود کاهش داد و به 9۵.89 میلیون بشکه رساند.

یارگین همچنین گفت: پیش بینی می کنیم تولید نفت آمریکا حول 11 میلیون بشکه در روز بماند و دیگر به رشد سالانه 1.۵ میلیون بشکه در روز نرسد.

  سعودی ها در آذربایجان پارک بادی می سازند
جمهوری آذربایجان توافقی را با شرکت ACWA Power عربستان سعودی برای 

ساخت یک پارک بادی به ظرفیت 240 مگاوات امضا کرد.
وزارت انرژی جمهوری آذربایجان در بیانیه ای اعلام کرد پرویز شهبازوف، وزیر 
انرژی جمهوری آذربایجان و شاهزاده عبدالعزیز بن سلمان، همتای سعودی وی در 

مراسم امضای این توافق از طریق کنفرانس ویدیویی حضور داشتند.
شهبازوف اظهار کرد: جمهوری آذربایجان قصد دارد سهم انرژی پاک در تولید 
برق را در یک دهه آینده به 30 درصد افزایش دهد. این پارک بادی به جمهوری 
آذربایجان کمک خواهد کرد در مصرف سالانه 200 میلیون متر مکعب گاز طبیعی 
صرفه جویی کرده و انتشار کربن را 400 هزار تن در سال کاهش دهد. جزییات 

مالی این پروژه اعلام نشده است.
بر اساس گزارش بلومبرگ، جمهوری آذربایجان که گاز طبیعی را به گرجستان 
و ترکیه ارسال می کند، قصد دارد از روز پنج شنبه صادرات به اروپا را از طریق 

کریدور گاز جنوبی که مورد حمایت آمریکا قرار دارد، آغاز کند.

 ماراتون نورد استریم 2 برای جلو زدن از تحریم های آمریکا
روسیه کار ســاخت خط لوله صادرات گاز نورد استریم 2 را سرعت بخشیده 

و در تلاش برای تکمیل این پروژه پیش از اعلام تحریم های جدید آمریکاست.
اپراتور پروژه نورد استریم 2 اعلام کرد کار ساخت این خط لوله به طول 1230 
کیلومتر روز دوشنبه با تکمیل احداث لوله ها در منطقه اقتصادی انحصاری آلمان، 
به نقطه عطف جدیدی رســید. یکی از اقدامات بعدی، ازسرگیری کار در بخش 
دانمارکی دریای بالتیک خواهد بود که عمده 1۵7 کیلومتر باقی مانده از این شاه 

لوله را تشکیل می دهد.
نورد اســتریم 2 در ایمیلی به بلومبرگ اعلام کرد حدود 120 کیلومتر از این 
خط لوله در آبهای دانمارک و تقریبا 30 کیلومتر در منطقه اقتصادی انحصاری 
آلمان باید ساخته شود. ما در موضعی نیستیم که جزییات بیشتری را اعلام کنیم 

و اطلاعات درباره فعالیتهای ساخت فراساحلی در موعد مقرر اعلام خواهد شد.
پیشرفت در کار ساخت این شاه لوله یک پیروزی برای ولادیمیر پوتین، رییس 
جمهور روسیه و شرکت گازپروم است. هنگامی که این پروژه تکمیل شود به روسیه 
اجازه خواهد دهد با دور زدن کریدورهای ســنتی مانند اوکراین، گاز بیشتری به 
اروپا صادر کند. آمریکا و کشورهای اروپای شرقی می گویند نورد استریم 2 آلمان 

و اتحادیه اروپا را بیش از حد به گاز روسیه متکی می کند.
ســاخت این پروژه 9.۵ میلیارد یورویی )11.۶ میلیارد دلار( یک ســال پیش 
در پی تحریم های آمریکا متوقف شد و ماه جاری پس از این که گازپروم کشتی 
مورد نیاز برای احداث لوله ها در بستر دریا را فراهم کرد، ازسرگرفته شد. مقامات 
دریانوردی دانمارک هفته گذشته اعلام کردند نورد استریم 2 می تواند از 1۵ ژانویه 
از کشتی فورچونا برای انجام کار احداث لوله استفاده کند. کشتیهای دیگری هم 

به این کشتی کمک می کنند.
بر اساس مجوز دانمارکی، اپراتور پروژه باید پیش از آغاز کار یک برنامه به روز 
شده به آژانس انرژی دانمارک ارائه کند. کشتی فورچونا می تواند روزانه حداکثر 
یک کیلومتر لوله جا گذاری کند. با این ســرعت تحلیلگران تحت یک سناریوی 
خوش بینانه برآورد می کنند نورد استریم 2 بتواند تا پایان سال 2021 فعالیتش 

را شروع کند.
در این بین آمریکا برای تشدید تحریمها علیه این پروژه مانور می دهد و به دنبال 
تشدید مجازات شرکتهایی است که تاییدیه های فنی و بیمه برای کار ساخت نورد 
استریم 2 فراهم می کنند. این تحریمها جزئی از لایحه دفاعی هستند که توسط 
کنگره تصویب شده اما از سوی دونالد ترامپ، رییس جمهور آمریکا وتو شده است. 
نمایندگان مجلس آمریکا برای باطل کردن این وتو رای دادند و اگر ســنا با این 
رای موافقت کند، تحریم های جدید تا چند هفته دیگر به اجرا گذاشته می شوند.

آمریکا تاکید کرده که نورد استریم 2 به روسیه نفوذ بیشتری در اروپا می دهد 
و گاز طبیعی مایع آمریکا گزینه بهتری برای اروپاییهاست. پوتین گفته است نورد 
استریم 2 به نفع اقتصاد آلمان و اروپاست زیرا قیمت گاز خط لوله ای روسیه 20 

درصد ارزانتر از LNG آمریکاست.
بر اســاس گزارش بلومبرگ، الکســاندر نواک، معاون نخست وزیر روسیه روز 
دوشنبه گفت: روسیه برای تکمیل این پروژه باید خود را با تحریم های احتمالی 
جدید آمریکا وفق دهد. کرملین اعلام کرده که تحریم های آمریکا علیه نورد استریم 

2 ممکن است تکمیل این پروژه را پیچیده کند.

 پتروبراس بر سر پرونده فساد ویتول 45 میلیون دلار گرفت
شرکت نفتی دولتی پتروبراس برزیل اعلام کرد برای حل و فصل ماجرای فساد 
شرکت بازرگانی انرژی سوییسی ویتول، 44.۶۵ میلیون دلار )232.۶ میلیون رئال( 

دریافت کرده است.
شــرکت پتروبراس در اظهارنامه بورسی اعلام کرد این پول در راستای توافق 

میان ویتول و دادستانهای فدرال دریافت شده است.
تحقیقات گســترده ای که به عملیات کارواش معروف شد، دست شرکتهایی 
که برای قراردادهای پتروبراس رشوه پرداخت می کردند را رو کرد و پای صدها 

مقام تجاری و دولتی به این پرونده کشیده شد.
پتروبراس اعلام کرد در حل و فصل این پرونده و جبران خســارت مربوط به 

تحقیقات کارواش تاکنون 4.8 میلیارد رئال را بازپس گرفته است.
بر اساس گزارش رویترز، زیرمجموعه ویتول در آمریکا اوایل ماه جاری موافقت 
کرد 1۶4 میلیون دلار پرداخت کند تا تحقیقات دولت آمریکا در خصوص رشوه 
هایی که این شرکت در برزیل و سایر کشورها برای تقویت کسب و کار بازرگانی 
نفت خود پرداخت کرده است، خاتمه پیدا کند. ویتول در بیانیه ای در آن زمان اعلام 
کرده بود که فساد را تحمل نمی کند و با مقامات در این زمینه همکاری می کند.

 قیمت نفت اوج بیشتری گرفت
قیمت نفت در معاملات روز چهارشنبه بازار جهانی تحت تاثیر خوش بینی به 
بسته کمک مالی کرونایی آمریکا و کاهش ذخایر نفت خام این کشور رشد بیشتری 
پیدا کرد.بهای معاملات نفت برنت 19 سنت معادل 0.4 درصد افزایش یافت و به 
۵1 دلار و 28 سنت در هر بشکه رسید. بهای معاملات وست تگزاس اینترمدیت 
آمریکا 29 سنت معادل 0.۶ درصد افزایش یافت و به 48 دلار و 29 سنت در هر 
بشکه رسید.معاملات نفت برنت روز سه شنبه با 0.۵ درصد افزایش و شاخص نفت 
آمریکا با 0.8 درصد افزایش بسته شده بودند.به گفته استفن اینس، استراتژیست 
ارشد شرکت اکسی کورپ، قیمت نفت تحت تاثیر دلار ضعیفتر در شب گذشته 
پشتیبانی شد و گزارش هفتگی موسسه امریکن پترولیوم هم از رشد قیمتها حمایت 
کرد. موسسه امریکن پترولیوم کاهش بسیار بالاتر از حد انتظار ذخایر نفت آمریکا 
در هفته منتهی به 2۵ دسامبر را اعلام کرد.با وجود تاخیر جدید در چکهای کمک 
مالی، دلار  در برابر یورو با پیش بینی معامله گران از کمک مالی بیشتر در آمریکا، 
به پایینترین حد بیش از دو سال گذشته سقوط کرد.نمایندگان دموکرات مجلس 
آمریکا تقاضای ترامپ برای افزایش کمکهای مالی مستقیم کرونایی به شهروندان 
آمریکایی که از شیوع ویروس کرونا آسیب دیده اند به 2000 دلار را وتو کردند. 
بازارهای سهام آسیایی در پی سودگیری سرمایه گذاران از صعودهای اخیر عقب 
نشــینی کردند و یورو با امیدواری به احیای تدریجی اقتصاد جهانی در بالاترین 
اوج دو سال و نیم اخیر ایستاد.قیمت نفت تحت تاثیر برنامه های واکسیناسیون 
در سراســر جهان که از ســال آینده آغاز می شــود و به کشورها اجازه می دهد 
محدودیتهای رفت و آمد و فعالیت تجاری را تسهیل کنند، اوج بیشتری می تواند 
پیدا کند.به گفته معامله گران، با گزارش موسسه امریکن پترولیوم از کاهش ذخایر 

نفت، قیمت معاملات فیزیکی گریدهای نفتی آمریکا روز سه شنبه بالاتر رفت.
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
شنبه  1399/10/13

شماره : 991

خطر از بیخ گوش آبی ها رد شد

زمان زیادی را از دست دادیم
سرمربی تیم ملی کشتی آزاد گفت: با توجه به تعطیلی 
8 ماهه کشتی و دوری کشتی گیران از تمرینات، حدود 3 
ماه زمان می برد تا با برگزاری اردوهای مستمر به شرایط 

عادی آماده سازی برسیم.
غلامرضا محمدی با بیان این مطلب افزود: در شرایطی 
که کشتی گیران ما 8 ماه از تمرینات و مسابقات دور بودند، 
فدراسیون کشتی تلاش کرد تا با گرفتن مجوز برگزاری 
رقابت هــای لیگ، خطر عقب افتادگی کشــتی ایران از 

کشتی دنیا را دفع کند.
او ادامــه داد: گرفتن مجوز برای برگزاری رقابت های 
لیگ، تمرینات و پس از آن رقابت های انتخابی کار بسیار 
دشواری بود که فدراسیون کشتی به خوبی آن را انجام 

داد و باید این کار را ارج نهاد.
محمدی تصریح کرد: تصمیم ما برای برگزاری لیگ 
نیز مبنی بر اعلام نکردن تصمیم قطعی از سوی اتحادیه 

جهانی به منظور برگزاری مسابقات خود بود.
وی افزود: ما مجبور بودیم که کار را از یک جا شروع 
کنیم که بهترین کار برگزاری رقابت های لیگ بود، چراکه 
تمامی داشــته های ما در کشتی آزاد و فرنگی در قالب 
تیم های لیگی هم تمرین کردند و هم به رقابت پرداختند.

سرمربی تیم ملی کشتی آزاد با اشاره به این که ویروس 
کرونا و شرایط خاص آن در تصمیم گیری های ما مستقیما 
تأثیرگذار بود گفت: ما نمی دانستیم که رقابت های جهانی 
برگزار می شود یا خیر و بعد از آن به ما اعلام کردند که 
برگزار می شود و ما نیز طبق آن سریعا انتخابی تیم ملی 
را برگزار کردیم، اما به یک باره پس از آن گفتند که این 
رقابت ها مســابقات جام جهانی است و ما نیز مجبور به 

تغییر برنامه های خود شدیم.
او ادامه داد: قرار بود که اگر رقابت های جهانی برگزار 
شــود، دور برگشت و مرحله نهایی لیگ نیز در دی ماه 
برگزار شود و اگر این طور نشد، بلافاصله رقابت های لیگ 
پیگیری شــود و این برنامه فدراسیون کشتی بود که به 

درستی به انجام رسید.
محمدی ادامه داد: رقابت های لیگ از قبل برنامه ریزی 
شده بود و نمی شد آن را به هم بزنیم و سازمان لیگ نیز 
برنامــه خود را به تمام تیم ها داده بود و تیم ها نیز طبق 
آن برنامه ریزی کرده بودند و فدراســیون باید پاسخ تیم 
های حاضر در لیگ و همچنین حمایت کننده های مالی 

را نیز می داد.
وی ادامه داد: بلافاصلــه پس از رقابت های لیگ نیز 
اردوهای خود را برگزار کردیم چراکه همان طور که گفتم 
8 ماه بلاتکلیف بودیم و این موضوع، روند آماده ســازی 

کشتی گیران را بسیار به تأخیر انداخت.
محمدی با بیان این که کادر فنی و فدراسیون کشتی 
ابعاد مختلفی را در تصمیم گیری خود در نظر می گیرند 
تصریح کرد: فدراسیون و ما شرایط را از زوایای مختلف 
می بینیم و تصمیمات مبتنی بر خرد جمعی است. باید 
بگویم که شــرایطی که به وجود آمد بسیار خاص بود و 

تصمیمات نیز با توجه به آن گرفته شد. 
دارنــده 2 مــدال نقره جهان گفــت: 2 فاکتور برای 
فدراســیون و کادر فنی مهم بود یک اینکه بعد از حدود 

8 ماه بلاتکلیفی کشتی گیران در شرایط نسبی و مسابقه 
قرار بگیرند و دو اینکه به لحاظ مالی و اقتصادی کمکی به 
کل مجموعه کشتی شد و چرخ کشتی راه افتاد و حامیان 

مالی نیز جذب شدند.
وی ادامــه داد: دیدن چهره های جوان در لیگ برای 
ما مهم بود. چراکه طی چندین سال است در حال رصد 
این نوجوانان و جوانان هستیم و اگر عمکرد خوبی داشته 
باشند قطعا به اردوی تیم ملی راه پیدا خواهند کرد، باید 
بگویم که ما شــعار نمی دهیم و در حد عمل کار کردیم 
و اســتعدادها را می بینیم چراکه آن ها می توانند آینده 
کشتی را تضمین کنند در این راه فدراسیون نیز همراه و 
حامی ما شد و در حال حاضر ۵0 درصد اردوی بزرگسالان 
را چهره های نوجوانان و جوان تشکیل می دهند و نظر 
کادر فنی این است که نگاه ویژه ای به آینده کشتی داشته 
باشد و این کار را با میدان دادن به جوان تر ها در کنار 

حفظ با تجربه ها انجام می دهیم.
محمدی با بیان این که اولین هدف ما کسب 3 سهمیه 
باقی مانده المپیک توکیو است گفت: قرار بود رقابت های 
جهانی در آذرماه و رقابت های قهرمانی آسیا در بهمن ماه 
برگزار شــود و برنامه ریزی ما برای این رقابت ها بود اما 
بارها و بارها اعلام کردیم که هدف ما کســب 3 سهمیه 
المپیک اســت و کارمان خیلی سخت است و با توجه به 
این هدف نیازمند برگزاری اردوها و تمرینات آماده سازی 

مستمر و پی در پی هستیم.
او افزود: زمان زیادی را از دست دادیم و بلافاصله بعد 
از اتمام مســابقات لیگ اردوها شروع شده هدف گذاری 
کسب سه سهمیه اســت در کنار این برنامه های آماده 
ســازی و حضور در مسابقاتی  است که قرار شده در آن 
شرکت داشته باشیم از جمله قهرمانی آسیا که به تعویق 
افتاده و همچنین تورنمنت های مختلف در صورت برگزار 
شدن، اما این تغییر برنامه های اتحادیه جهانی کار را برای 
کادر فنی ســخت می کند و نوع آماده سازی عوض می 
شود. اگر به دنبال این هستیم که تحول و تغییر فنی در 
کشتی گیران ایجاد شود، آن کسانی که کارشناس این 

کار هســتند می دانند که به زمان زیادی نیاز داریم. در 
واقع باید بگویم که برای رسیدن کشتی گیران به شرایط 
عــادی و نرمال زمان مــی خواهیم و پس از آن نیز باید 

تمرینات پرفشار را برگزار کنیم.
ســرمربی تیم ملی در مورد اعزم نفرات به مسابقات 
صربســتان گفت: اول قرار بود کــه در اوزان 8۶ و 92 
کیلوگرم کشــتی گیر اعزام کنیم امــا همان موقع هم 
گفتیم که این تصمیم قطعی نیست. وقتی لیست نفرات 
شــرکت کننده را رصد کردیم دیدیم که بجز روس ها، 
بسیاری از کشورها نیز با ترکیب کامل در این مسابقات 
شــرکت نکردند و در واقع این مسابقات یک رقابت بین 
المللی محسوب می شد که حامی آن اتحادیه جهانی بود 
و با توجه به اینکه کشــتی گیران ما در شرایط آرمانی و 
ایده آلی نیستند تصمیم گرفتیم با توجه به تفاهم نامه 
ای که با کشــور صربستان امضاء شده در 2 وزن کشتی 
گیــر اعزام کنیم که در وزن ۶۵ کیلوگرم نیز امیرمحمد 
یزدانی به دلیل ابتلا به کرونا اعزام نشد تا ما فقط با رحمان 
عموزاد در ۵7 کیلوگرم در این رقابت ها حضور یابیم که 
معتقدم این رقابت ها برای این کشتی گیر آینده دار ما 

بسیار آورده داشت.
وی در مــورد امیرمحمد یزدانی ادامــه داد: ما برای 
امیرمحمــد یزدانی به دلیل اینکه در این وزن ســهمیه 
المپیک نگرفته بودیم برنامه داشتیم اما متاسفانه دو روز 
قبل از پرواز متوجه به ابتلای کرونایش شدیم و به خاطر 
وقت کم برای گرفتن روادید نتوانستیم کسی را جایگزین 
وی کنیم.دارنده 2 مدال برنز جهان گفت: شــرایط حال 
حاضر حاکم بر دنیا خاص است و شیوع کرونا مشخص 
نمی کند که در آینده به چه مشکلاتی بر خواهیم خورد. 
اگر ما در شرایط عادی قرار داشتیم، برنامه های خود را 
طبق برنامه پیش می بردیم و تمامی آن را اجرا می کردیم.

او ادامه داد: ســعی کردیم با کم ترین ضریب اشتباه 
تصمیم بگیریم. اگر کسی پیشــنهادی سازنده و از سر 
دلســوزی می دهد قطعا به کشــتی ما می تواند کمک 
کند اما اگر موضوع شخصی باشد و بوی تخریب بدهد و 

موجب حاشیه شود این کار به کشتی ما ضربه می زند.
محمدی با بیان این که در ســه دهه گذشته به هیچ 
عنوان به این اندازه به نســل جوان توجه نشــده است 
گفــت: خودم بعنوان کشــتی گیر و هــم بعنوان مربی 
درگیر مســابقات و اردوهای تیم های ملی بودم و هیچ 
زمانی اینطور جوانگرایی نشــده شــاید چند دوره شعار 
جوانگرایی دادیم اما عملی نشده است و در حال حاضر 
با حمایت فدراسیون کشتی این کار عملی شده است و 
این جوانان آینده ســازهای کشتی هستند و تقابل این 
جوانان ها با کشتی گیران با تجربه می تواند به پیشرفت 

کشتی ما کمک کند.
ســرمربی تیم ملــی اظهار کرد: با توجه به شــرایط 
قرنطینــه و حفظ پروتکل ها، محدودیت فضا و مکان به 
لحاظ تعداد نفرات داریم و قطعا کشتی گیران جوان که 
کادر فنی خیلی خوب به عملکرد آن ها اشــراف دارد و 
شــناخت کاملی نسبت به آن ها پیدا کرده و  در مسیر 
رشد هستند و آن را خوب طی می کنند از دید ما پنهان 
نخواهند بود و می توانند در اردوهای بعدی دعوت شوند.

وی در مورد برنامه های آتی تیم ملی گفت: کادر فنی 
فنی برنامه ها را رصد می کند که  مسابقات تا پایان سال 
99 قرار است به صورت قطعی برگزار شود و پس از آن در 

مورد شرکت در آن تصمیم گیری می کنیم.
محمدی ادامه داد: در حال حاضر با توجه به وضعیت 
بد کرونا و عدم آمادگی کشــتی گیران نمی شود برنامه 
ریزی دقیقی داشــت و نقش کادر فنی در آماده سازی 
و شــناخت کشتی گیران بسیار مهم می شود تا بتوانند 

بهترین تصمیم را بگیرند.
سرمربی تیم ملی گفت: حداقل سه ماه باید طی کنیم 
تا ببنیم شرایط کشتی گیران چه طور می شود بعد از آن 
3 نفر را برای رقابت های گزینشی را انتخاب کنیم و اگر 
قرار باشد در تورنمنتی شرکت کنیم باید هدفمند باشد.

وی ادامه داد: به هرحال کشتی گیر باید به یک آمادگی 
نســبی برسد تا در مورد اعزامش تصمیم گیری کنیم و 
ما می خواهیم که هدفمند در مســابقات شرکت کنیم. 
در صورت حضور در هر تورنمنتی باید پشــت آن تفکر 
باشد ما نمی خواهیم کشتی گیران ما در یک مسابقاتی 
بروند و خدای نکرده از لحاظ جسمانی و روحی نیز دچار 

مشکل شوند.
محمدی در مورد تیم روسیه گفت: در مورد روس ها 
باید بگویم که کاملا در تصمیمات اتحادیه جهانی کشتی 
اثرگذارند و این یک واقعیت است. آن ها انتخابی تیم ملی 
خود را 2 ماه قبل از مسابقات جهانی کردند هدف گذاری 
روس ها حضور در صربستان بود و به هرحال این مسابقات 
به هر عنوانی و در هر شرایطی برگزار می شد اما شرایط 
ما به دلیل شیوع کرونا طوری بود که کشتی گیرانمان 8 

ماه از تمرینات اردویی  دور بودند.
سرمربی تیم ملی در پایان خاطرنشان کرد: با توجه به 
شــرایط خودمان و آن چیزی که به نفع کشتی ما است 
و می تواند به ما کمک کند تصمیم گیری می کنیم و در 
تمامی تصمیمات خود با فدراســیون کشتی هماهنگ 

هستیم.

با مثبت اعلام شــدن تست کرونای صمد 
مرفاوی باشــگاه استقلال از اعضای تیم خود 
تست کرونا گرفت و دیروز جمعه مشخص شد 

که هیچ کدام از آن ها مبتلا به کرونا نشدند.
تیم فوتبال اســتقلال، پیــش از برگزاری 
دیــدار با گل گهــر ســیرجان در هفته نهم 
رقابت های لیــگ برتر، دو غایب در کاروانش 
تمیش به ســیرجان داشت و آرش برهانی و 
صمد مرفاوی به علت سرماخوردگی نتوانستند 
تیم را برای بازی مقابل گل گهر همراهی کنند.

با توجه به وضعیت این دو مربی استقلال، 
باشــگاه از آن ها تست کرونا  گرفت و پس از 
پیروزی اســتقلال مقابل گل گهر سیرجان و 
بازگشت این تیم به تهران، نتیجه تست های 
این دو مربی مشخص شد و در نهایت نتیجه 
تســت صمد مرفاوی مثبت اعلام شد و این 
مربی به قرنطینه رفت. هم چنین آرش برهانی 
با منفی اعلام شــدن تســتش، به تمرینات 

اســتقلال اضافه شــد. البته سرپرست تیم 
فوتبال اســتقلال اعلام کــرد که وضعیت 
بیماری مرفاوی خیلی حاد نیست و او بعد 
از اتمــام دوران قرنطینه به جمع آبی ها باز 
می گردد. این مســاله مزید برعلت  شد تا 
روز گذشته باشگاه استقلال از اعضای تیم 
استقلال، تست کرونا بگیرد تا مشکل کرونا 

دوباره گریبان گیر تیم استقلال نشود.
دیروز )جمعــه( نتایج تســت کرونای 
بازیکنان استقلال مشخص شد و در نهایت 
کسی از استقلالی ها مبتلا به کرونا نبود تا 
از این تیم به غیر از صمد مرفاوی، کســی 
در حــال حاضــر مبتلا به ویــروس کرونا 

نشده باشد.
در  دی   1۵ دوشــنبه  روز  اســتقلال 
چارچــوب هفته دهم رقابت های لیگ برتر 
فوتبال، میزبان تیم فوتبال آلومینیوم اراک 

خواهد بود.

 

 

از داخل ایران به فیفا خوراک میدهند

فشارهای فدراسیون دوچرخه سواری و توقف پخش یک برنامه تخصصی قدیمی

 کاوانی 3 جلسه از همراهی یونایتد محروم شد
اتحادیه فوتبال انگلیس ادینســون کاوانی را 3 حلســه از همراهی تیم خود 

محروم کرد.
به گزارش اسپورت، ادینسون کاوانی در 29 نوامبر بعد از گلزنی در دیدار برابر 
ساوتهمپتون پستی را منتشر کرد که انتقادهای زیادی را از او به دنبال داشت. او در 
این پست نوشت: »ای سیاه کوچک )واژه اسپانیایی negrito( از تو تشکر می کنم.«

کاوانی پست خود را پاک کرد، اما اتحادیه اروپا از ماجرا مطلع شد و تحقیقاتش 
را آغاز کرده است.

در نهایت رای این بازیکن صادر شد و کاوانی 3 جلسه از همراهی منچستریونایتد 
محروم شد.

به این ترتیب این مهاجم اروگوئه ای که عملکرد خوبی در تیم یونایتد داشته 
است در دیدار برابر تیم های استون ویلا، منچسترسیتی و واتفورد غایب خواهد 
بود و نمی تواند تیمش را همراهی کند. سران یونایتد از عملکرد کاوانی در این 
فصل رضایت دارند و قصد دارند قرارداد او را برای یک فصل دیگر نیز تمدید کنند.

 کولاسیناچ به شالکه آلمان پیوست
باشگاه آرســنال اعلام کرد سیاد کولاسیناچ مدافع این تیم تا پایان فصل به 

صورت قرضی در شالکه توپ خواهد زد.
به گزارش ســاکرنت، باشگاه آرسنال اعلام کرد سیاد کولاسیناچ، مدافع این 
تیم تا پایان فصل به صورت قرضی در شالکه توپ خواهد زد. این بازیکن در سال 
2017 از شــالکه راهی آرسنال شد و حالا به باشگاه قبلی خود باز می گردد که 

که بدون پیروزی در انتهای جدول لیگ نشسته است.
این بازیکن 27 ســاله در این فصل تنها یک بار در لیگ برتر به میدان رفته 
است و بیشتر در مسابقات مانند لیگ اروپا و لیگ کاپ مورد استفاده قرار گرفت.

ادو، مدیر فنی آرســنال در بیانیه ای گفت که سیاد باید به طور منظم بازی 
کند، بنابراین ما با هم تصمیم گرفته ایم که بازگشت به شالکه آلمان به سود او 
خواهد بود. ما در ارتباط نزدیک با او خواهیم بود و برای او در پایان فصل با شالکه 

آرزوی موفقیت بزرگ داریم.
در همین حال، مایکل آرتتا، سرمربی آرسنال گفته است که بازیکنان بیشتری 
احتمالاً به صورت قرضی می روند زیرا آنها قصد دارند تعداد نفرات خود را کاهش 

دهند.

 ایوان لکو سرمربی شانگهای SIPG شد
سرمربی پیشین آنتورپ بلژیک به عنوان سرمربی جدید تیم شانگهای معرفی 

شد.
به گزارش سایت کنفدراسیون فوتبال آسیا، باشگاه شانگهای SIPG چین بعد از 
قطع همکاری با ویکتور پریرا، در نهایت سرمربی جدید خود را معرفی کرد و ایوان 
لکو، سرمربی پیشین آنتورپ بلژیک به عنوان سرمربی این تیم چینی انتخاب شد.

لکو 42 ساله پیش از این در سال 2018 با کلوب بروژ، قهرمانی لیگ بلژیک 
شد و سپس به مدت 7 ماه در سال  2019 در العین امارات کار کرد.

این مربی 42 ســاله سرمربیگری آنتورپ را بر عهده داشت تا این که باشگاه 
چهارشنبه استعفا او را اعلام کرد.

لکو مســوولیت تیم SIPG را بر عهده گرفت که در لیگ چین ســال گذشته 
چهارم شد.

 نگرانی درباره المپیک بعد از رکوردزنی کرونا در ژاپن
بالاترین آمــار ابتلا به کرونا در ژاپن باعث شــروع نگرانی ها درباره برگزاری 

بازی های المپیک شده است.
به گزارش دیلی میل، افزایش موارد ابتلا به ویروس کرونا در توکیو باعث ایجاد 

نگرانی های جدید در مورد بازی های المپیک در تابستان شده است.
پایتخت ژاپن رکورد روزانه هزار و 337 مورد جدید عفونت کووید -19 را در 

روز پنج شنبه گزارش کرد.
مقامات محلی و دولتی اکنون هشدار داده اند که ممکن است برای مقابله با شیوع 
بیماری، وضعیت اضطراری لازم باشد - فقط 203 روز قبل از آغاز بازی های المپیک 
باقی مانده است که این اتفاقات باعث نگرانی درباره برگزاری بازی ها شده است.

ژاپن در حال حاضر ورود افراد خارجی غیر مقیم را تا 31 ژانویه ممنوع کرده 
است. 

برگزارکننــدگان المپیک هنوز اصرار دارند کــه بازی ها طبق برنامه ریزی در 
تابستان و در مقابل تماشــاگران از جمله بازدیدکنندگان خارج از کشور برگزار 
شــود اما این هفته مشخص شد که ورزشکاران ممکن است با ورود به کشور در 
ماه ژویه یک دوره قرنطینه 14 روزه داشته باشند - چیزی که کمیته بین المللی 

المپیک قبلًا آن را رد کرده بود.
چنیــن اقداماتی می تواند باعث خروج تعدادی از ســتارگان برتر از بازی های 
المپیک شود، از جمله دوچرخه سواران، زیرا تور دو فرانس فقط شش روز قبل از 

مسابقه جاده المپیک به پایان می رسد.

 هری کین جانشین آگوئرو در سیتی
منچسترسیتی قصد دارد در تابستان با پیشنهاد 90 میلیون پوندی هری کین 

را به اتحاد بیاورد تا جانشین سرخیو آگوئرو در این تیم شود.
به گزارش ساکرنت، سرخیو آگوئرو، بهترین گلزن تاریخ سیتی مدتی است که به 
دلیل مصدومیت غایب بزرگ بازی های این تیم بوده است. او خیلی از بازی های این 
تیم را در اواخر فصل قبل از دست داد و به نظر می رسد پپ گواردیولا می خواهد 
جانشینی برای او به خدمت بگیرد و این بازیکن را در تابستان بفروشد.هری کین 
تنها گزینه پپ گواردیولا برای پر کردن جای خالی ســرخیو آگوئرو در این تیم 
است. گلزن اول تاتنهام و تیم ملی فوتبال انگلیس هنوز جامی به دست نیاورده 
است و خیلی تحت فشار است که بالاخره بتواند جام کسب کند. حالا سیتی که 
مدعی هر ساله قهرمانی است دست روی او گذاشته تا بتواند او را به خدمت بگیرد.

به نظر می رسد خرید این مهاجم اولویت اول سیتی برای تابستان باشد چرا که این 
باشگاه 90 میلیون پوند برای خرید او کنار گذاشته است. این در حالی است که 
تاتنهام به این سادگی حاضر به فروش بازیکن گلزن خود نیست.گابریل ژسوس 
برزیلی نتوانسته جای خالی سرخیو آگوئرو را پر کند و سیتی در این فصل با مشکل 
گلزنی روبه رو بوده و نتوانسته در امر گلزنی موفق باشد. باید دید جذاب ترین انتقال 
تابستانی فوتبال جزیره بعد از یورو 2020 که تابستان پیش رو برگزار می شود نهایی 

می شود یا کین همچنان به ماندن در تاتنهام اصرار خواهد ورزید.

 سود جالب توجه چلسی با وجود کرونا و تابستان پرهزینه
چلسی در آخرین نتایج مالی خود 32.۵ میلیون پوند سود کرده است.

به گزارش دیلی میرور، باشگاه چلسی بیش از 200 میلیون پوند در پنجره نقل 
و انتقالات تابستانی هزینه کرد اما با وجود تأثیر ویروس کرونا، در آخرین نتایج 

مالی خود 32.۵ میلیون پوند سود اعلام کرده است.
تیم چلســی در خلال پنجره نقل و انتقالات تابســتانی هزینه خیره کننده 
بیش از 200 میلیون پوندی را تجربه کرد، در حالی که سایر باشگاه ها در میان 
تأثیر مالی Covid-19 با مشکل روبه رو شدند.فرانک لمپارد بازیکنانی چون کای 
هاورتز، تیمو ورنر، بن چیلول، حکیم زیاش، ادوارد مندی و تیاگو سیلوا را خرید 
تا امیدوار باشــد که عنوان قهرمانی لیگ برتر را به چالش بکشــد.اما با توجه به 
کاهش گردش مالی از 44۶.7 میلیون پوند به 407.4 میلیون پوند، آمار چلسی 
هم چنان چشمگیر است.چلسی در فصل گذشته در لیگ برتر چهارم شد و این 

باشگاه به لیگ قهرمانان صعود کرد.

رئیس کمیته ملی المپیک با انتقاد دوباره از مسئولان فدراسیون فوتبال 
و حذف این کمیته از اساسنامه فوتبال، گفت: چرا فیفا به فدراسیون چین یا 

کشورهای خلیج فارس که انتصابی هستند ورود نمی کند؟
ســیدرضا صالحی امیری درباره انتقاداتی که به فدراسیون فوتبال بابت 
حذف کمیته ملی المپیک از اساســنامه این فدراســیون داشت، گفت: در 
ذهنیت اجتماعی، فوتبال در مسائل مالی شفاف نیست. فوتبال برای عبور از 
این ذهنیت باید شفاف سازی کند و نظارت را بر خودش بپذیرد. فوتبال در 
جامعه ایران می خواهد فعالیت کند و باید از تمام کانون های ملی کمک بگیرد 
نه فقط کمیته المپیک. از خروج وزیر ورزش از اساسنامه فدراسیون فوتبال 
چه سودی بردید؟ برای حل مشکلات مالی چه کسی 2 میلیون دلار را برای 
شــما )فدراسیون فوتبال( فراهم کرد؟ چه کسی دارد در سراسر استان ها به 

شما امکانات می دهد؟
رئیــس کمیته ملی المپیک ادامه داد: من از مدیران فدراســیون فوتبال 

تعجب می کنم. به آنها می گویم در کشــورهای حاشیه خلیج فارس دوری 
بزنید و ببینید کدام فدراســیون فوتبال در همسایگی ما این منطق را اجرا 
می کند. شما به چین و آسیای میانه نگاه کنید. چه کسانی )از ایران( به فیفا 
خــوراک و گزارش می دهند؟ چرا فیفا به چین و به حوزه خلیج فارس ورود 
نمی کند؟ در کشورهای حاشیه خلیج فارس همه اینها شاهزاده های انتصابی 
هستند. این نشان می دهد جای دیگری دارد - فیفا را - تحریک می کند. ما 

به این معترض هستیم.
صالحی امیری خاطرنشان کرد: شما باید سه مفهوم را از هم جدا کنید. یک 
مداخله که مذموم است و نه کمیته المپیک و نه وزارت ورزش در فدراسیون 
دخالــت نمی کنند. دوم حمایت و ســوم نظارت. وزارت ورزش در توســعه 
زیرســاخت ها حمایت می کند. برای این چالش هایی که ایجاد شده، شخصاً 
دیدم وزیر ورزش تمام وقت و انرژی خود را می گذارد تا موانع فوتبال را بردارد.

وی که با برنامه »ورزش و مردم« گفتگو می کرد، درباره نامه نگاری اش با 

اینفانتینو رئیس فیفا در ارتباط با حذف کمیته المپیک از اساسنامه فدراسیون 
فوتبال ایران گفت: اینفانتینو در پاسخ به ما نوشت از حضور کمیته المپیک 
در مجمع فوتبال کاملًا استقبال می کنیم. خود اینفانتینو عضو هیات اجرایی 
کمیته بین المللی المپیک اســت. فوتبال عضو مجمع کمیته المپیک است. 
مهمتر از همه اینکه ما تیم امید داریم. تیم امید متعلق به المپیک است. پس 
می توانیم یک نهاد نظارتی باشیم. بنابراین این حذف یک بی تدبیری است و 

باید کمیته ملی المپیک به اساسنامه فوتبال برگردد.
صالحی امیری در خصوص اینکه آیا اساســنامه فدراسیون فوتبال اصلاح 
می شود؟ گفت: اینفانتینو نوشته است که - از حضور کمیته المپیک در مجمع 
فوتبال- اســتقبال می کنیم. آقایان - در فدراســیون فوتبال ایران- شفاهی 
می گفتند فیفا مخالف حضور کمیته المپیک در اساسنامه است در حالی که 
اینفانتینو کتبی به ما جواب داد نه تنها مخالف نیستیم بلکه به عنوان عضو 

ناظر از حضور شما استقبال می کنیم.

یکی از برنامه های قدیمی و تخصصی دوچرخه سواری که از رادیو ورزش 
پخش می شــد به دلیل فشارهای غیرمنطقی مسئولان فدراسیون و با نظر 

مسئولان برنامه متوقف شد اما این تصمیم همیشگی نیست!
رســانه ملی و از جمله رادیو ورزش به عنوان یکی از رسانه های تخصصی 
حوزه ورزش سالهاست که برنامه های متنوعی را در راستای حمایت از رشته های 
تخصصی ورزشی به اجرا در آورده و برای پوشش برنامه ها، رویکردها و دریافت 

نظرات کارشناسان و ... به روی آنتن می برد.
یکی از این برنامه ها که از ابتدای تأسیس رادیو ورزش به روی آنتن رفته 
و شاید قدمت آن به نزدیک 20 سال برسد برنامه »مجله دوچرخه سواری« 
است. این برنامه طی چند سال گذشته روزهای دوشنبه عصر پخش می شد 
اما نزدیک به دو ماه است که نام آن از کنداکتور رادیو ورزش خط خورده است.

در حالی که بیشتر فدراسیون ها و حتی هیأت های ورزشی و انجمن ها به 

دنبال رایزنی برای دریافت موافقت مسئولین رادیو و رسانه ملی برای دریافت 
یک ویژه برنامه تخصصی برای خود هســتند این بار فدراســیون دوچرخه 
سواری با درخواست های نامعقول و غیرمنطقی خود زمینه پخش نشدن این 
برنامــه را فراهم کرد.به دنبال توقف پخش این برنامه برخی اهالی دوچرخه 
ســواری شامل داوران، مربیان و مسئولین اســبق در نامه ای به مدیر رادیو 
ورزش با رونوشــت هایی به وزارت ورزش، کمیته المپیک و مســئولین صدا 
و ســیما خواستار از ســرگیری این برنامه شده و توضیحاتی را در خصوص 
چرایــی لغو آن داده اند که به نظر می رســد رویکرد انتقادی یا صحبت های 
 منتقدین، کارشناســان و اهالی این رشــته در این برنامــه به مذاق رئیس

 فدراسیون خوش نیامده و همین امر منجر به حذف این برنامه از کنداکتور 
رادیو شده است.این گروه از اهالی دوچرخه سواری که نام علی زنگی آبادی 
رئیس اسبق فدراســیون، ناصری تنها داور بین المللی دوچرخه سواری در 

جهان، دبیر، نایب رئیس، رئیس کمیته مســابقات و ســازمان لیگ و مدیر 
اسبق تیم های ملی در زمان ریاست آقای قمری، مربیان و داوران و مسئولین 
این رشــته دیده می شود، در نامه ای که در اختیار خبرگزاری مهر قرار دارد 
اعتراض خود را نســبت به عدم پخش این برنامه اعلام کرده و خواســتار از 
سرگیری آن شده اند.خسرو قمری رئیس فدراسیون دوچرخه سواری هم در 
تشریح دلیل این اتفاق به خبرنگار مهر، گفت: مجله دوچرخه سواری در مقطع 
زمانی آنقدر که به مســائل حاشیه ای می پرداخت به اصل کار نمی پرداخت. 
بر اساس وظیفه کاری خودمان حق جامعه دوچرخه سواری است که نسبت 
به برخی رفتارها نظراتی داشــته باشیم اما اینکه چرا این مجموعه تعطیل 
 شده یا ادامه کار بدهد به صدا و سیما برمی گردد و من به عنوان یک رئیس

 فدراســیون به خودم در خصوص تعطیل شــدن یا نشدن این برنامه اجازه 
نمی دهم تصمیم گیری کنم.
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امام علی علیه السلام
نهَی رَسولُ الّله صلی الله علیه و اله 

جُلُ طولَ اللَّیلِ کَالجیفَةِ  أن یکَونَ الرَّ
المُلقاةِ، وأمَرَ باِلقِیامِ مِنَ اللَّیلِ 

لاةِ.  دِ باِلصَّ وَالتَّهَجُّ
پیامبر خدا صلی الله علیه و آله از 

این که کسی تمام شب را چون 
مردار دورافکنده ای ]در بستر 
افتاده[ باشد، نهی فرمود، و به 
برخاستن در پاره ای از شب و 

خواندن نماز شبانگاهی فرمان داد. 

دعائم الإسلام: ج۱ ص2۱۱ 

 دلار                           257,0۱0 
 یورو                         3۱5,930 

 پوند انگلیس           353,970  
 درهم امارات               70,940   
 لیر ترکیه                    34,۶00
 سکه امامی         ۱۱7,570,000
 بهار آزادی         ۱۱3,989,000
 نیم سکه               ۶۱,900,000

 ربع سکه              4۱,950,000 
 سکه گرمی         23,480,000
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 و 
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 آخرین نقشه ترامپ برای ماندن در کاخ سفید!

فناوری

 کشف ماده نهایی گمشده برای حیات در یک دنباله دار
 »۶7P/Churyumov-Gerasimenko« محققان با کشف فسفر در دنباله دار

سرانجام ماده نهایی گمشده برای ایجاد حیات در یک دنباله دار را یافتند. 
 به نقل از آی ای، ما مدت هاست که در پی آن هستیم که دریابیم زندگی 
و حیات چگونه در سیاره دوست داشتنی ما شکل گرفته است و آنچه تاکنون 
می دانیم این اســت که تمــام مولکول های بیولوژیکی روی زمین از شــش 
عنصر شــیمیایی به نام های »کربن، هیدروژن، نیتروژن، اکســیژن، فسفر و 
گوگرد«)CHNOPS( تشــکیل شده اســت. در گذشته، اغلب این عناصر را در 

دنباله دارها یافته ایم.
چهــار مورد از این عناصر یعنی کربن، هیدروژن، نیتروژن و اکســیژن از 
ترکیبات اصلی ســیارک های کربنی هستند، در حالی که مورد پنجم یعنی 
۶7P / Churyumov-« در تجزیه و تحلیل شیمیایی دنباله دار )sulfur(گوگرد

Gerasimenko« کشف شد. اکنون محققان در همین دنباله دار موفق به کشف 
ششمین و آخرین عنصر گمشده حیات یعنی فسفر شده اند.

محققان دانشگاه »تورکو«)Turku( در بیانیه مطبوعاتی در مورد این یافته 
اظهار داشــتند: این اولین بار اســت که این شش عنصر)CHNOPS( ضروری 
برای زندگــی در مواد جامد دنباله دارها یافت می شــود. کربن، هیدروژن، 
نیتروژن، اکســیژن و گوگرد در مطالعات قبلی توسط تیم »تجزیه و تحلیل 
توده یونی ثانویه«)COSIMA( یافت شــده بود و اکنون فســفر کشف شده در 
این دنباله دار، آخرین مورد از عناصر »CHNOPS« اســت. کشف فسفر نشان 
دهنده تحویل عناصر لازم برای شــکل گیری حیات بر روی کره زمین جوان 

توسط دنباله دارها است.
این یافته ممکن اســت ســرانجام فاش کند که واقعاً ستاره های دنباله دار 
بوده اند که میلیاردها سال پیش حیات را برای کره زمین به ارمغان آورده اند.

»COSIMA« ابزاری است که روی فضاپیمای »روزتا«)Rosetta( متعلق به 
آژانــس فضایی اروپا قرار دارد. این فضاپیما، این دنباله دار و ذرات گرد و غبار 
دنبال آن را بین ســپتامبر 2014 تا سپتامبر 201۶ ردیابی کرد که منجر به 
یافتن فسفر در مجاورت این دنباله دار شد. ۶.۵ سال طول می کشد این دنباله 

دار به دور خورشید بچرخد.
لازم به ذکر است که عنصر »فلورین« نیز در این دنباله دار شناسایی شده 

است، اگرچه اهمیت و نقش آن هنوز مشخص نشده است.

 کهکشان مارپیچی که خانه 4 ابرنواختر بوده است
ناســا تصویری از یک کهکشــان مارپیچی را منتشر کرده که خانه چهار 

ابرنواختر متفاوت بوده است. 
 )2770 NGC(»2770 ناســا تصویری از کهکشان مارپیچی »ان جی ســی
 Hubble Space(»منتشــر کرده که پیشتر توسط »تلســکوپ فضایی هابل

Telescope( ثبت شده است.
این کهکشان مارپیچی، خانه چهار ابرنواختر متفاوت بوده است. ابرنواخترها 
زمانی شکل می گیرند که خاموشی یک ستاره در حال مرگ آغاز شود. ستارگان 
در این زمان، نامتعادل می شوند، کنترل خود را از دست می دهند و به صورت 
خشــنی منفجر می شوند تا جایی که پیش از محو شدن، نوری به اندازه کل 

کهکشان ساطع می کند.

 منابع محدود ماه جنگ دیگری را ایجاد خواهد کرد
امکان ایجاد درگیری بین دولت ها یا شــرکت های خصوصی بر سر منابع 

محدود ماه دانشمندان را نگران کرده است. 
به نقل از ایندیپندنت، تحقیقات جدید حاکی از اینســت که دانشمندان 
نگران احتمال غارت ســریع ماه توسط شرکت های خصوصی برای به دست 

آوردن منابع ارزشمند آن هستند.
 the Center for Astrophysics(»مرکز اخترفیزیک هاروارد و اسمیتسونیان«
Harvard & Smithsonian |( در این مقاله جدید می گوید: فقدان سیاست ها و 
توافق نامه های بین المللی می تواند منجر به تنش، ازدحام بیش از حد و گسترش 

سریع پروژه های استخراج ماه شود.
آب و آهن از مهمترین و با ارزش ترین موادی هســتند که می توان از ماه 
استخراج کرد که به شرکت ها در ایجاد زیرساخت ها و توسعه کشاورزی کمک 
خواهد کرد و این موضوع همچنین باعث جلوگیری از صرف هزینه های سنگین 

برای انتقال این مواد از زمین می شود.
مارتین الویس)Martin Elvis(، ستاره شناس در مرکز اخترفیزیک هاروارد 
 Philosophical« و اسمیتســونیان و نویســنده اصلی این مقاله که در مجله
Transactions of the Royal Society A« منتشــر شده است گفت: بسیاری 
از مردم فضا را مکانی برای صلح و همدلی بین ملت ها می دانند اما مشــکل 
اینجاست که هیچ قانونی برای مشخص کردن کسانی که حق استفاده از منابع 
ماه را دارند وضع نشده است و تعداد قابل توجهی آژانس فضایی و سایر شرکت ها 

در بخش های خصوصی قصد دارند طی ۵ سال آینده روی ماه فرود بیایند.
وی افزود: ما نقشــه های زیادی از ماه را بررســی کردیم و متوجه شدیم 
مکان های زیادی برای منابع مورد نظر وجود ندارد و آن هایی که پیدا کردیم 
بسیار کوچک هســتند. این موضوع باعث بالا رفتن احتمال درگیری بر سر 
این منابع موجود می شود.معاهدات موجود، مانند معاهده  فضا در سال 19۶7 
برنامه ی قاطعی جهت محافظت از اجرام آســمانی در برابر استفاده شرکت ها 
ارائه نمی دهد. بر طبق این معاهده ماه و سایر اجرام آسمانی باید توسط تمام 
کشورهای عضو این پیمان منحصراً برای اهداف صلح آمیز استفاده شود، اما 
مختص دولت ها نیست. ایالات متحده بر بندی تاکید داشت که به شرکت های 
تجــاری اجازه می دهد، تا زمانی که تحت نظر مســتمر دولت و دارای مجوز 
هستند بتوانند در فضا جستجو کنند. برخلاف نظر ایالات متحده روسیه معتقد 

بود که اکتشافات فضایی باید محدود به دولت ها باشد.
معاهــده دیگری به نام پیمان ماه در ســال 1979 توســط هیچ یک از 
کشورهایی که در خودشان پرواز فضایی انجام می دادند مانند ایالات متحده، 

روسیه، چین، ژاپن یا اعضای آژانس فضایی اروپا تصویب نشده است.
دکتر جیل استوارت، رئیس سیاست های فضایی در دانشکده اقتصاد لندن، 
پیش از این به ایندیپندنت گفته بود: این معاهده تلاش می کند تا به مالکیت 
منابع به دســت آمده از فضا بپردازد که تا حدودی توسط جامعه بین المللی 
رد شد. در ســال 2020 توافقنامه آرتمیس Artemis اعلام شد. این معاهده 
مجموعه ای از موافقت نامه ها اســت و کشورهایی را که با ایالات متحده برای 
بازگشت به ماه کار می کنند موظف به رعایت شفافیت در کار خود می کند و 
طبق آن شرکت ها فقط برای »اهداف صلح آمیز« می توانند فضا را کاوش کنند 

و باید تضمین کنند که برای نجات هر فضانوردی که در حین انجام مأموریت 
به خطر می افتد با هم همکاری کنند. با این حال، این معاهده هنوز از اجسام 
آسمانی در برابر بهره برداری بیش از حد برای یافتن منابع محافظت نمی کند.

آلانا کرولیکوفسکی)Alanna Krolikowski( استادیار سیاست علوم و فناوری 
در »دانشگاه علم و صنعت میسوری« و یکی از نویسندگان مقاله در بیانیه ای 
گفت: بزرگترین مشکل این است که دولت ها، شرکت های خصوصی و دیگران 
همگی مکان ها و منابع یکسانی را مورد هدف قرار می دهند اما این مکان ها و 
منابــع محدودند و ما ماه دیگری نداریم که به آن نقل مکان کنیم. این تمام 

قمری است که باید با آن کار کنیم.
در حالی که داشــتن یک نظام حقوقی جامع و بین المللی جهت مدیریت 
منابع فضا دور از ذهن به نظر می رســد اما بنیادهای خصوصی مهمی از قبل 
وجود دارند و ما می توانیم اقدامات محلی را آغاز کرده و یا حداقل تدبیری برای 

حل مشکلات پیش بینی شده برای این نقاط در ماه اتخاذ کنیم.
کرولیکوفسکی افزود: دولت ها همچنین باید پیامدهای بدتر مانند ازدحام 
بیش از حد و دخالت در هر مقر را شناســایی کنند و از آنها به عنوان پایه و 
اساس برای قانونگذاری استفاده کنند. قوانین موجود که از آب های مشترک 
مانند اقیانوس ها یا دریاچه های محلی روی زمین محافظت می کنند، می تواند به 
عنوان مبنایی برای وضع این مقررات مورد استفاده قرار گیرند، اما سیاستگذاران 

باید در مورد نحوه طبقه بندی این منابع تصمیم بگیرند.
کرولیکوفسکی گفت: آیا این منابع بخشی از قله های همیشه روشن ماه که 
نور خورشــید همیشه به آنها می تابد هستند و یا واحدهایی از انرژی هستند 
که از صفحات خورشیدی نصب شده در آنجا تولید می شوند؟ در چه سطحی 
می تــوان آنها را واقعاً مورد بهره برداری قرار داد؟ چگونه باید منافع حاصل از 

این فعالیت ها توزیع شود؟
رســیدن به توافق در پاســخ به این ســوالات پیش شرط رسیدن به یک 

همکاری موفقیت آمیز بر روی این نقاط جذاب ماه است.
ولادیمیر پوتین، رئیس جمهور روســیه سال گذشته هشدار داد احتمال 
ایجاد یک رقابت فضایی جدید بین کشــورش و ایالات متحده، به گسترش 
فناوری های ضد قمری و »ســلاح های فضایــی« که قادر به هدف قرار دادن 

زمین و سایر اشیا در مدار زمین هستند، منجر خواهد شد.

 روش جدیدی برای افزایش کارآیی سلول های خورشیدی
پژوهشگران »دانشگاه اســتنفورد« در بررسی جدید خود، روشی را برای 
تولید ســلول های خورشیدی ارائه داده اند که کارآیی و سرعت ساخت آنها را 

افزایش می دهد. 
 Perovskite solar( »به نقل از نیواطلس، »سلول های خورشیدی پروسکایت 
cells( از نظر کارآیی به سرعت در حال پیشرفت هستند و یکی از مشکلاتی که 
در این میان وجود دارد، سرعت تولید است. پژوهشگران »دانشگاه استنفورد« 
)Stanford University(، روش جدیدی برای ســاخت سلول های خورشیدی 
ارائه داده اند که موجب می شود تولید این سلول ها بسیار سریع تر از همتایان 

سیلیکونی آنها صورت بگیرد.
 سیلیکون دهه ها بر بازار سلول های خورشیدی تسلط داشته اما در سال های 
اخیر، در خطر از دست دادن جایگاه خود قرار گرفته است. پروسکایت، گزینه 
جدیدی است که با سرعت، مراحل پیشرفت را طی می کند و از کارآیی کمتر 
از چهار درصد در ســال 2009، به کارآیی بیش از 20 درصد در سال جاری 
رسیده است. پروسکایت، گزینه ای ارزان تر و کم مصرف تر برای ساخت است.

 پروسکایت، بی نقص نیســت. پایداری کمتری نسبت به سیلیکون دارد؛ 
بنابراین تولید انبوه آن دشوار است و این فرآیند اغلب معایبی را به همراه دارد 
که موجب می شــود سلول های تولید شده، زودتر تخریب شوند. پژوهشگران 
دانشگاه اســتنفورد، روش جدیدی را ارائه داده اند تا پروسکایت را به صورت 

پایدار و در مقادیر مفید، با سرعت بیشتری تولید کنند.
 این روش جدید، با استفاده از رباتی با دو نازل صورت می گیرد که یکی از 
آنها، مخلوط مایعی از پیش سازهای پروسکایت را روی یک صفحه شیشه ای 
اسپری می کند و نازل دوم، مایع حاوی پلاسما را می پاشد که به سرعت، به لایه 
نازکی از پروسکایت تبدیل می شود. با این روش می توان لایه های پروسکایت 

را با سرعت بیشتر و هزینه کمتر به تولید انبوه رساند.
 محصول نهایی که در این آزمایش به دست آمد، حدود 18 درصد کارآیی 
دارد. اگرچه این موفقیت برای پروســکایت بد نیســت اما پژوهشگران سعی 
دارند راهی پیدا کنند تا مطمئن شــوند که ســلول ها برای مدت بیشــتری 

کارآیی خواهند داشت .

 ریزارگانیسم هایی که به محصولات کشاورزی در جذب فسفر 
کمک می کنند

پژوهشگران آمریکایی در بررسی جدید خود دریافتند که نوعی ریزارگانیسم  
می تواند به گیاهان در جذب فسفر کود کمک کند. 

به نقل از نیواطلس، کودهای کشاورزی معمولا حاوی فسفر هستند زیرا این 
ماده برای پرورش گیاهان ضروری است. در هر حال ممکن است که فسفر در 
خاک محبوس شــود و در دسترس محصولات کشاورزی نباشد. پژوهشگران 

باور دارند که شاید افزودن یک میکروب بتواند کربن را آزاد کند.
هنگامی که فسفر به عنوان بخشی از کود به کار گرفته می شود، واکنش هایی 
را با مواد معدنی موجود در خاک نشان می دهد و به تشکیل ترکیباتی می پردازد 
که ریشــه گیاه نمی تواند آنها را جذب کند؛ به همین دلیل فسفر به سادگی 

در خاک باقی می ماند.
کشــاورزان برای جبران این مشکل، مقدار زیادی کود به مزارع می دهند. 
این کار نه تنها پر هزینه است، بلکه موجب می شود که مقدار زیادی از کود 

به آبراه های اطراف راه یابد و آنها را آلوده کند.
 )University of Washington( »گروهی از پژوهشگران »دانشگاه واشنگتن
به سرپرســتی پروفسور »شارون دوتی« )Sharon Doty(، در بررسی پیشین 
خود کشف کردند که ریزارگانیسم های موجود در ریشه موسوم به »اندوفیت« 
)Endophyte(، به درختان در حال رشــد امکان می دهند تا فسفر را از خاک 
بیرون بکشند. این گروه پژوهشی در بررسی جدیدی که با همکاری »آزمایشگاه 
ملی شمال غربی پاسیفیک« )PNNL( آمریکا انجام داده اند، اندوفیت های ریشه 
درختان وحشــی را جمع آوری کردند و آنها را به خاکی افزودند که فسفر به 
همراه ترکیبات شــیمیایی در آن محبوس شده بود. بررسی ها نشان داد که 
این ریزارگانیســم ها می توانند ترکیبات شیمیایی را تجزیه کنند. گیاهان و 
درختان با این روش می توانند فسفر را به وسیله ریشه های خود جذب کنند.

ایده ی تولید انرژی در فضا و ارسال آن به زمین که روزی شبیه داستان های 
عملی تخیلی بود، با تلاش پژوهشگران مختلف به واقعیت می پیوندد.

مانند داســتان های عملی تخیلی است: نیروگاه های بزرگ خورشیدی شناور 
در فضــا که مقادیر زیادی از انــرژی را روانه ی زمین می کنند. برای مدت زمان 
طولانی، این مفهوم که اولین بار در دهه ی 1920 به وسیله ی دانشمندی روسی 
به نام کنستانتین تسیولکوفسکی مطرح شد، عمدتا الهام بخش نویسندگان بود. 
اگرچه یک قرن بعد، دانشمندان درحال برداشتن قدم های بزرگی در تبدیل این 
ایده به واقعیت هستند. آژانس فضایی اروپا به پتانسیل این تلاش ها پی برده است 
و اکنون به دنبال تأمین بودجه چنین پروژه هایی است و پیش بینی می کند اولین 
منبع صنعتی که ما از فضا به دست خواهیم آورد، »توان ساطع شده« خواهد بود.

تغییرات اقلیمی بزرگ ترین چالش دوران ما است. از افزایش دمای زمین تا 
تغییر الگوهای آب و هوایی، اثرات تغییرات اقلیمی درحال حاضر در سراسر زمین 
احساس می شود. غلبه بر این چالش، نیازمند تغییرات اساسی در نحوه ی تولید 
و مصرف انرژی است. فناوری های انرژی تجدیدپذیر در سال های اخیر پیشرفت 
زیادی داشته است و با افزایش کارآیی و کاهش هزینه همراه بوده است. اما یکی 
از موانع اصلی در پذیرش آن ها این واقعیت است که تأمین انرژی آن ها پیوسته 
نیســت. مزارع بادی و خورشیدی فقط زمانی که باد می وزد یا خورشید می تابد، 
انــرژی تولید می کنند اما ما هر روز بی وقفه به برق نیاز داریم. درنهایت قبل از 
اینکه بتوانیم به منابع تجدیدپذیر تغییر جهت دهیم، باید راهی برای ذخیره ی 

انرژی در مقیاس وسیع پیدا کنیم.
یکــی از راه های ممکن برای تأمین انرژی، تولید انرژی خورشــیدی در فضا 
است که مزایای زیادی دارد. نیروگاه خورشیدی فضایی می تواند در تمام طول 
روز رو به خورشــید بگردد. اتمســفر زمین نیز مقداری از نور خورشید را جذب 
و منعکس می کند، بنابراین، ســلول های خورشیدی بالای اتمسفر نور خورشید 
بیشتری دریافت می کنند و انرژی بیشتری تولید می کنند. اما یکی از چالش های 

اساسی که باید بر آن غلبه کرد، نحوه ی سوار کردن، راه اندازی و استقرار چنین 
سازه های بزرگی است. یک نیروگاه خورشیدی ممکن است لازم باشد مساحتی در 
حد 10 کیلومتر مربع )معادل 1400 زمین فوتبال( داشته باشد. استفاده از مواد 
سبک نیز حیاتی است، زیرا بیشترین هزینه، هزینه پرتاب نیروگاه به فضا است.

یک راه حل پیشنهادی، ساخت هزاران ماهواره ی کوچک تر است که گرد هم 
آمده و برای ایجاد یک مولد خورشیدی بزرگ پیکربندی می شوند. در سال 2017، 
پژوهشگران مؤسسه فناوری کالیفرنیا طرح هایی را برای ساخت یک نیروگاه مدولار 
تهیه کردند که از هزاران کاشی فوق العاده سبک سلول خورشیدی تشکیل شده 
بود. آن ها همچنین نمونه اولیه از کاشــی را که وزن آن فقط 280 گرم در متر 

مربع بود که مانند وزن یک مقوا است، به نمایش گذاشتند.
اخیرا، پیشــرفت در فناوری های تولید مانند چاپ ســه بعدی نیز از این نظر 
مورد بررسی قرار گرفته است. پژوهشگرانی در دانشگاه لیورپول درحال بررسی 
فناوری های ساخت جدید برای چاپ سلول های خورشید فوق سبک برای استفاده 
روی بادبان های خورشیدی هستند. بادبان خورشیدی غشایی تاشو، سبک و بسیار 
بازتابگر اســت که می تواند از اثر فشار تابش خورشید برای حرکت فضاپیمایی 
بدون سوخت استفاده کند. پژوهشگران درحال بررسی نحوه ی تعبیه ی سلول های 
خورشیدی روی سازه های بادبان خورشیدی هستند تا نیروگاه های خورشیدی 
بزرگ بدون ســوختی ایجاد کنند. این روش ها پژوهشــگران را قادر می سازد تا 
نیروگاه هایی را در فضا بسازند. درواقع، روزی ممکن است بتوان واحدهایی را در 
فضا از ایستگاه فضایی یا »ایستگاه دروازه ماه« که در آینده ساخته می شود و به 
دور ماه خواهد چرخید، ساخت و مستقر کرد. چنین دستگاه هایی می توانند به 

تأمین انرژی روی ماه کمک کنند.
احتمالات به همین جا ختم نمی شود. درحالی که در حال حاضر برای ساخت 
نیروگاه ها به مواد زمینی متکی هســتیم، دانشــمندان به فکر استفاده از منابع 

موجود در فضا مانند موادی هستند که روی ماه یافت می شود.

نیروگاه های خورشیدی فضایی: منبع تولید انرژی آینده

سیاست مداران آمریکایی خواهان از بین رفتن هوآوی هستند

گفته می شود رن ژنگ فئی، بنیان گذار شرکت هواوی، روز پنج شنبه در یک 
سخنرانی احساسی با کارمندان افتخاری آنر خداحافظی کرده است.

مؤســس شرکت هواوی رن ژنگ فئی، روز پنج شنبه در یک متن خطاب به 
کارمندان بخش آنر گفت: »برخی از سیاســتمداران آمریکایی خواهان نابودی 
شــرکت هستند.« رن ژنگ فئی همچنین آنر را تشویق کرد پس از جدایی دو 

شرکت، تبدیل به رقیب هواوی شود.
بــر طبق گزارش رویترز، ژنگ فئی در مجمع کارمندان شــرکت با خطاب 
قــرار دادن آنر به عنوان زیرمجموعه هــواوی، مقصر فروش اخیر را حجم زیاد 
تحریم های آمریکا دانســت. نظرات ژنگ فئی با بیانیه اخیر هواوی در رابطه با 

فشار شدید دولت آمریکا بر این شرکت همسو است.
ژنگ فئی در سخنرانی خود گفت: »تکرار تحریم های شدید و دنباله دار آمریکا 
بر ضد هواوی، در نهایت ما را به این نتیجه رســاند که برخی سیاست مداران 

آمریکایی خواهان نابودی ما هستند؛ نه اینکه فقط ما را اصلاح کنند.«
در پیغام ژنگ فئی آمده است: » هواوی توانایی مقابله با مشکلات را داشت؛ 
اما خواهان ریســک در ارتباط با معیشت میلیون ها کارمند آنر نبود ... تنها به  
خاطر اینکه خودمان در خطر هستیم، خواهان در خطر انداختن کارمندانمان 

نیستیم.«

رویترز به استناد منابع صنعتی، گزارش داد رقیبان هواوی به دلیل پیش بینی 
کاهش سهم بازار این شرکت در حال افزایش سطح تولیدات خود هستند.

بر اساس پیش بینی یک شرکت تحقیقات بازار، انتظار می رود کاهش سهم 
هواوی در بازار جهانی گوشــی هوشمند تا سال 2021 به 4 درصد برسد. این 
درحالی اســت که بر اساس پیش بینی ها، برندهایی مانند شیائومی و اوپو این 
بخش از بــازار را تصاحب خواهند کرد. با درنظرگرفتن خروج آنر از مجموعه 
شــرکت های هواوی، انتظار می رود فروش هواوی به تدریج کاهش بیشــتری 

پیدا کند.
ژنگ فئی در سخنرانی خود ضمن ترغیب این برند زیرمجموعه برای تبدیل 
شدن به رقیب هواوی پس از جدایی دو شرکت، خطاب به نیروی کار آنر چنین 

گفت: »عبور از هواوی باید شعار انگیزشی شما باشد.«
با توجه  به تغییرات درحال وقوع در دولت آمریکا، آینده گوشی های هوشمند 
شرکت هواوی  در حال دستیابی به سطحی از ثبات است. دولت ترامپ به صورت 
ویژه در ارتباط با هواوی ســخت گیرانه برخورد کرد و این شرکت را تهدیدی 
برای امنیت ملی آمریکا توصیف می کرد. با روی کار آمدن دولت بایدن، امکان 
کاهش برخی از تحریم ها وجود دارد؛ اما مشــکل اســت بگوییم سیاست های 

مربوط به این موضوع چگونه شکل خواهند گرفت.


